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Radosnych i spokojnych
Świąt Wielkanocnych

życzą
Przewodniczący
Rady Powiatu

Damian Sierant

Starosta Staszowski

Andrzej Kruzel

• Powiat na salonach Warszawy
• Z obrad sesji Rady Powiatu
• Ruszyła modernizacja drogi 

wojewódzkiej Chmielnik-Staszów
• Kolejne inwestycje w staszowskim szpitalu
• Stambułka staszowska po raz 14.
• O wystawie rodziny Deskurów
• Goście z Winnicy w powiecie staszowskim
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Sesja budżetowa

 …przewodnicząca Komisji Zdrowia 
Janina Złotnik oraz…

 …przewodniczący Komisji 
Infrastruktury, Rolnictwa i Promocji 

Marek Chyla.
…przewodniczący 

Komisji Oświaty Andrzej 
Poniewierski, …

Opinię do projektu budżetu powiatu na 2011 
rok wyrazili: przewodniczący Komisji Rewizyjnej 

Wacław Słodkowski, przewodniczący Komisji 
Budżetowej Jacek Nowak,...

Wicestarosta Michał Skotnicki, w imieniu Zarządu Powiatu, podziękował 
skarbnik Jolancie Piotrowskiej oraz wszystkim pracownikom Starostwa, szkół 

ponadgimnazjalnych i jednostek organizacyjnych powiatu, za pracę nad 
budżetem.

Starosta staszowski Andrzej Kruzel wnioskuje o rozszerzenie porządku obrad.

Skarbnik powiatu Jolanta Piotrowska omawia projekt uchwały w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu na lata 2011 – 2019, z lewej: sekretarz 

powiatu Jan Sikora.

Pod koniec obrad starosta staszowski Andrzej Kruzel poinformował radnych 
o zakończeniu prac związanych z organizacją imprezy promującej powiat 

staszowski w Warszawie (28 stycznia br.), zaprezentował okolicznościowy puchar 
wyprodukowany w Hutach Szkła Gospodarczego Tadeusza Wrześniaka i poprosił 
wszystkich wybierających się do Warszawy, o pomoc w realizacji tego zadania.

 Wszyscy radni poparli projekt uchwały budżetowej oprócz radnego Andrzeja Gada, z prawej.



3

Uchwalono budżet powiatu staszowskiego na 2011rok

Obrady VI sesji Rady Powiatu w Staszowie, których najważniejszym punktem było głosowanie nad tegorocz-
nym budżetem powiatu odbyły się w dniu 27 stycznia br. 

VI sesję Rady Powiatu w Staszowie otworzył i prowadził przewodniczący Rady Damian Sierant w towarzystwie wiceprzewodniczących:
Lucyny Kozoduj i Jerzego Chudego.

Do zaproponowanego porządku posiedzenia starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, w imieniu Zarządu Powiatu 
zgłosił dodatkowo pod głosowanie projekt uchwały 
w sprawie zmian w regulaminie wynagradzania nauczy-
cieli oraz propozycję przegłosowania rezolucji, wyraża-
jącej sprzeciw Rady Powiatu wobec zamiaru likwidacji 
Wydziału IV Pracy w Sądzie Rejonowym w Staszowie.

Po przegłosowaniu rozszerzonego porządku obrad 
oraz przyjęciu protokołów z dwóch poprzednich sesji 
skarbnik powiatu Jolanta Piotrowska omówiła projekt 
uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu na lata 2011 – 2019. Po wnikliwej 
dyskusji nad projektem został on przegłosowany, po 
czym przystąpiono do realizacji procedur uchwalania 
budżetu Powiatu Staszowskiego na 2011 rok. Po odczy-
taniu protokołów Składu Orzekającego RIO w Kielcach, 
w sprawie opinii o projekcie budżetu powiatu na 2011 
rok, wraz z informacją o stanie mienia komunalnego, 
objaśnieniami i prognozą łącznej kwoty długu, a także 
uchwały w sprawie możliwości sfinansowania deficytu 
budżetu założonego w projekcie uchwały budżetowej 
oraz uchwały w sprawie opinii o prawidłowości pro-
gnozy kwoty długu, przewodniczący Rady Damian Sie-
rant poprosił przewodniczących poszczególnych Komi-
sji Stałych Rady o wyrażenie opinii w sprawie samego 
projektu. Po pozytywnym zaopiniowaniu projektu przez 
przewodniczących komisji budżet przegłosowano, przy 
jednym głosie przeciwnym. 

Dochody tegorocznego budżetu powiatu określono 
w wysokości 65.299.104,52 zł, z tego:

- dochody bieżące: 51.794.516,43 zł,
- a dochody majątkowe 13.504.588,09 zł.
Wydatki budżetu powiatu wynosić będą 

73.657.686,75 zł, z czego:
- wydatki bieżące 47.697.314,44 zł

- i wydatki majątkowe 25.960.372,31 zł.
Wydatki na programy i projekty realizowane ze środ-

ków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej oraz 
z innych źródeł zagranicznych, niepodlegających zwro-
towi realizowane w roku budżetowym zaplanowano 
na kwotę 12.647.198,43 zł, w tym: wydatki bieżące 
1.352.844,35 zł, a wydatki majątkowe 11.294.354,08 
zł. Deficyt budżetu powiatu w wysokości 8.358.582,23 
zł, zostanie pokryty przychodami pochodzącymi z: kredy-
tów w kwocie: 2.966.684,00 zł oraz z wolnych środków, 
jako nadwyżki środków pieniężnych na rachunku bieżą-
cym budżetu powiatu, wynikającej z rozliczeń kredytów 
i pożyczek z lat ubiegłych w kwocie 5.391.898,23 zł. Przy-
chody budżetu zaplanowano w wysokości 12.791.898,23 
zł, natomiast rozchody w wysokości 4.433.316,00 
zł. W budżecie tworzy się rezerwy: ogólną w wysoko-
ści 62.216,69 zł, celową w wysokości  151.702,00 zł, 
z przeznaczeniem na realizację zadań z zakresu oświaty 
i wychowania oraz edukacyjnej opieki wychowawczej, 
których nie można było przewidzieć na etapie planowa-
nia budżetu oraz na realizację zadań z zakresu zarządza-
nia kryzysowego w kwocie 100.000,00 zł. Szczegółowe 
dane dotyczące budżetu powiatu staszowskiego na 2011 
rok na: www.staszowski.eu. 

Pozostałe projekty uchwał oraz zaproponowaną rezo-
lucję, dotyczącą sprzeciwu co do likwidacji Wydziału IV 
Pracy w Sądzie Rejonowym w Staszowie przyjęto jedno-
głośnie. 

Wolne wnioski dotyczyły głównie problemów, wyni-
kających z radykalnego ograniczenia środków na aktywi-
zację rynku pracy, realizacji budowy mostu na Wiśle na 
wysokości Połańca oraz przebudowy dróg wojewódzkich 
na odcinkach Chmielnik – Staszów i Staszów - Osiek.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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desygnowania starosty Andrzeja 
Kruzla na delegata do Zgromadze-
nia Ogólnego Związku Powiatów 
Polskich, 

wyrażenia zgody na nabycie do 
zasobu Powiatu Staszowskiego nie-
ruchomości położonej w Staszowie, 
oznaczonej w ewidencji gruntów 
numerem 2122/10, o powierzchni 
0,0065 ha, 

zgłoszenia wicestarosty Michała 
Skotnickiego na kandydata Powiatu 
Staszowskiego do Powiatowej Spo-
łecznej Rady do Spraw Osób Nie-
pełnosprawnych przy Staroście 
Staszowskim, 

ustalenia rozkładu godzin pracy 
aptek ogólnodostępnych na terenie 
powiatu staszowskiego w 2011 r., 

ustalenia dotacji z budżetu 
Powiatu Staszowskiego z przezna-
czeniem na realizowane w roku 
2011 prace konserwatorskie, restau-
ratorskie lub roboty budowlane przy 
zabytkach wpisanych do rejestru 
zabytków, 

zmian Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu na lata 2011-
2019, 

zmian w budżecie na 2011 rok. 
Wszystkie projekty uchwał 

przyjęto jednogłośnie. W punkcie 
,,wolne wnioski” starosta Andrzej 
Kruzel poinformował radnych 
o otrzymaniu od ministra sprawie-
dliwości Krzysztofa Kwiatkow-
skiego odpowiedzi na rezolucję rad-
nych powiatu, a także na pisemny 
sprzeciw burmistrzów i wójtów 
powiatu staszowskiego w sprawie 
zamiaru likwidacji Wydziału IV Pracy 
w Sądzie Rejonowym w Staszowie. 
Odpowiadając na w/w pismo sta-
rosta m.in. zdecydowanie podkre-
ślił liczbę spraw rozstrzyganych 
przez Wydział Pracy w staszowskim 
sądzie: w 2008 roku było ich 894, 
w 2009 – 1155, a w 2010 roku - 792 
sprawy.

Zamykając obrady przewodni-
czący Damian Sierant, zaprosił 
radnych na kolejne posiedzenie, 
które odbyło się 4 marca, w związku 
z koniecznością przegłosowania pro-
jektów uchwał w sprawie dofinan-
sowanie inwestycji aktualnie realizo-
wanych w staszowskim szpitalu. 

Na wniosek starosty staszowskiego 
Andrzeja Kruzla, do zapropono-
wanego porządku obrad dołączono 
jeden projekt uchwały w sprawie: 
,,przyjęcia od wojewody świętokrzy-
skiego zadań publicznych z zakresu 

administracji rządowej, w związku 
z przeprowadzeniem kwalifikacji 
wojskowej w latach 2011 – 2015”. 
W dalszej części posiedzenia prze-
głosowano kolejne projekty uchwał 
w następujących sprawach: 

Siódma nadzwyczajna
Z powodów wyłącznie proceduralnych, w dniu 25 lutego br., odbyła się nadzwyczajna, siódma w obecnej 

kadencji, sesja Rady Powiatu w Staszowie.

Radni powiatu, od lewej: Adam Kowal, Grzegorz Strzała, Andrzej Poniewierski, Adam Siekierski, Stanisława 
Błażejewska, Marek Chyla, Leszek Marek Kopeć, Andrzej Iskra i Ryszard Andrzej Gad.

Radni powiatu, od lewej: Michał Wójtowicz, Grzegorz Rajca, Janina Złotnik, Janusz Bąk, Wacław Słodkowski, 
Jacek Nowak, wicestarosta Michał Skotnicki ( nie jest członkiem Rady ) i starosta Andrzej Kruzel.

Dodatkowe projekty uchwał zgłosił starosta staszowski Andrzej Kruzel.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Nadzwyczajna 8. sesja
Zgodnie z zapowiedzią przewodniczącego Rady Powiatu w Staszowie Damiana Sieranta, podczas poprzedniej 

sesji, jaka odbyła się w dniu 25 lutego br., zaistniała potrzeba zwołania kolejnych obrad w trybie pilnym, z powodu 
konieczności podjęcia uchwał umożliwiających przekazanie pomocy finansowej powiatu na potrzeby wyposaże-
nia budowanego bloku operacyjnego i wyremontowanego Oddziału Dziecięcego staszowskiego szpitala.

Do zaproponowanego przez prze-
wodniczącego Rady porządku obrad, 
starosta staszowski Andrzej Kruzel 
zgłosił dodatkowo dwa projekty 
uchwał i taki poszerzony  program 
sesji radni przyjęli jednogłośnie.

Ogółem pod obrady trafiło 6 pro-
jektów uchwał w następujących spra-
wach:

zmian w budżecie na 1. 2001 rok 
poprzez zwiększenie dochodów 
i wydatków budżetu o kwotę 
450 tys. zł, z tytułu otrzyma-
nej pomocy finansowej z gmin: 
Staszów – 300 tys. zł, Oleśnica 
– 100 tys. zł i Bogoria – 50 tys. 
zł, z przeznaczeniem na realiza-
cję zadania ,,Rozbudowa szpitala 
w Staszowie poprzez budowę 
bloku operacyjnego”, w tym: na 
zakup 4 lamp operacyjnych bez-
cieniowych za 300 tys. zł. Jedno-
cześnie uwolnione środki własne 
powiatu, także w kwocie 300 
tys. zł oraz pozostałe środki dota-
cji z gmin w kwocie 150 tys. zł 
przeznaczono na zakup sprzętu 
i aparatury medycznej do nowego 
budynku bloku operacyjnego 
w kwocie 259 tys. 320 zł, w tym: 
na zakup 2 respiratorów oraz 
myjni do narzędzi chirurgicznych, 
a także na doposażenie Oddziału 
Dziecięcego w kwocie 190 tys. 
680 zł. Omawiając powyższe prze-
sunięcia starosta Andrzej Kruzel 
przypomniał, że w tegorocznym 

budżecie powiatu na wsparcie 
rozbudowy i zakup wyposażenia 
szpitala zaplanowano kwotę 
3 mln 736 tys. 503 zł.
uchwalenia planu dofinansowa-2. 
nia form doskonalenia zawodo-
wego nauczycieli szkół i placówek 
oświatowych prowadzonych przez 
powiat staszowski w 2011 roku,
zmiany uchwały nr XLII/50/09 3. 
Rady Powiatu w Staszowie z dnia 
29 czerwca 2009 roku w sprawie 
trybu udzielania i rozliczania dota-
cji przekazywanych z budżetu 
powiatu staszowskiego niepu-
blicznym szkołom i placówkom 
oświatowym, poprzez zmianę 
wskaźników procentowych dla 
szkół dla dorosłych na jeden 
wskaźnik w wysokości 50% dla 
wszystkich szkół.
uchwalenia planu pracy Rady 4. 
Powiatu w Staszowie na 2011 rok, 
jaki został zaproponowany przez 
przewodniczącego Rady po zasię-
gnięciu opinii Komisji Stałych Rady 
Powiatu, 
zatwierdzenia planów pracy 5. 
Komisji Stałych Rady Powiatu 
w Staszowie na 2011 rok,
zatwierdzenia planu kontroli 6. 
Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu 
w Staszowie na 2011 rok.
Wszystkie projekty uchwał radni 

przyjęli jednogłośnie. W punkcie 
,,wolne wnioski” dyrektor szpitala dr 
n. med. Marek Tombarkiewicz ser-

decznie podziękował radnym za przy-
jęcie uchwał, na mocy których szpital 
otrzymał kolejne konkretne wspar-
cie  finansowe. Podobne podzięko-
wania dyr. Tombarkiewicz przekazał 
za pośrednictwem radnych powiatu 
(oprócz oficjalnych pisemnych podzię-
kowań ze szpitala, jakie już wysłano) 
dla Romualda Garczewskiego - bur-
mistrza Staszowa i wójtów Bogorii 
oraz Oleśnicy Władysława Brudka 
i Leszka Judy, a także tamtejszych 
Rad za udzielenie wsparcia szpita-
lowi w łącznej kwocie 450 tys. zł. 
Dyrektor zaprosił radnych i wszyst-
kich obecnych na uroczyste otwarcie 
wyremontowanego Oddziału Dzie-
cięcego w Szpitalu dniu 8 marca br. 
Radny Grzegorz Strzała podniósł 
temat toczącej się dyskusji w sprawie 
ewentualnej zmiany nazw kilku ulic 
Staszowa i zapytał o ważność ubie-
głorocznej rezolucji, w której radni 
poparli powyższy zamiar, a starosta 
staszowski Andrzej Kruzel poinformo-
wał o planowanej wizycie w powiecie 
6-osobowej delegacji z Winnicy na 
Ukrainie na czele z wiceprezydent 
miasta Walentyną Balicką. Starosta 
Andrzej Kruzel, przedstawiając pro-
gram wizyty delegacji winnickiej, ser-
decznie zaprosił wszystkich radnych, 
na czele z przewodniczącym Damia-
nem Sierantem, do uczestnictwa 
w spotkaniach i wymianie doświad-
czeń z ukraińskimi partnerami.

Dyrektor szpitala dr n. med. Marek Tombarkiewicz 
serdecznie podziękował radnym za przyjęcie uchwał, 
na mocy których szpital otrzymał kolejne konkretne 

wsparcie  finansowe. Z lewej: Tadeusz Kardynał 
-  naczelnik wydziału Edukacji Kultury i Sportu 

w Starostwie staszowskim.

Starosta staszowski Andrzej Kruzel zgłosił dwa dodatkowe projekty uchwał do porządku obrad.
Z lewej: radny Jacek Nowak i wicestarosta Michał Skotnicki.
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18 uchwał na 9. sesji

Tak więc, przegłosowano w sumie 18 uchwał, w nastę-
pujących sprawach, (od nr 9 do 18 - projekty zgłoszone 
przez starostę Andrzeja Kruzla):
1. określenia zadań finansowanych ze środków Państwo-

wego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 
w 2011 roku, 
2. przyjęcia informacji z realizacji w 2010 roku ,,Powia-

towego programu działań na rzecz osób niepełnospraw-
nych na lata 2007-2015, w zakresie rehabilitacji społecz-
nej, rehabilitacji zawodowej i zatrudnienia oraz przestrze-
gania praw osób niepełnosprawnych”, 
3. przyjęcia informacji Komendanta Powiatowego Policji 

o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na tere-
nie powiatu staszowskiego w 2010 roku, 
4. przyjęcia informacji Komendanta Powiatowego Pań-

stwowej Straży Pożarnej z realizacji zadań, stanu bezpie-
czeństwa pożarowego oraz występujących zagrożeń na 
terenie powiatu staszowskiego w 2010 roku, 
5. przyjęcia informacji Powiatowego Państwowego 

Inspektora Sanitarnego o stanie bezpieczeństwa sanitar-
nego powiatu staszowskiego w 2010 roku, 
6. zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu na 

lata 2011-2019, 
7. zmian w budżecie na 2011 rok, 
8. zmiany Regulaminu Organizacyjnego Starostwa 

Powiatowego w Staszowie, 
9. wyboru przedstawicieli do Rady Społecznej przy 

Samodzielnym Publicznym Zespole Zakładów Opieki 
Zdrowotnej w Staszowie, którymi zostali: przewodniczący 
Rady Damian Sierant i przewodnicząca Komisji Zdrowia, 
Opieki Społecznej i Polityki Prorodzinnej Janina Złotnik, 
10. zmian składu Rady Społecznej przy SPZZOZ 

w Staszowie. Pełny skład Rady: starosta staszowski Andrzej 
Kruzel – przewodniczący oraz Andrzej Poniewierski 
– przedstawiciel wojewody świętokrzyskiego, Damian 

Sierant – przedstawiciel Rady Powiatu, Janina Złotnik 
– przedstawiciel Rady Powiatu, Romuald Garczewski – 
przedstawiciel Rady Miejskiej Staszowa, Jacek Tarnow-
ski – przedstawiciel Rady Miejskiej Połańca, Włodzimierz 
Wawrzkiewicz – przedstawiciel Rady Miejskiej Osieka, 
Maria Kogut – przedstawiciel Rady Gminy Bogoria, Anna 
Grajko - przedstawiciel Rady Gminy Łubnice, Leszek Juda 
- przedstawiciel Rady Gminy Oleśnica, Grzegorz Forkasie-
wicz - przedstawiciel Rady Gminy Rytwiany i Jan Klam-
czyński - przedstawiciel Rady Gminy Szydłów,
11. udzielenia pomocy finansowej Gminie Staszów 

w wysokości 300 tys. zł, na realizację zadania pn. 
,,Budowa infrastruktury technicznej w Staszowie na osie-
dlu ,,Na Stoku” – kanalizacja deszczowa – II etap”,
12. udzielenia pomocy finansowej Gminie Staszów 

w wysokości 400 tys. zł, na realizację zadania pn. ,,Termo-
modernizacja budynków służby zdrowia i oświatowych na 
terenie gminy Staszów”, 
13. udzielenia pomocy finansowej Gminie Osiek w wyso-

kości 25 tys. zł, na realizację zadania pn. ,,Termomoderni-
zacja budynku Publicznej Szkoły Podstawowej w Ossali”, 
14. udzielenia pomocy finansowej Gminie Osiek w wyso-

kości 55 tys. zł, na realizację zadania pn. ,,Termomoder-
nizacja budynku Publicznej Szkoły Podstawowej w Szwa-
growie”, 
15. udzielenia pomocy finansowej Gminie Połaniec 

w wysokości 1 mln zł, na realizację zadania pn. ,,Budowa 
kanalizacji sanitarnej i kanalizacji deszczowej w ramach 
projektu pn.: Tworzenie kompleksowych terenów inwe-
stycyjnych na terenie Gminy Połaniec, przeznaczonych 
w Planach Zagospodarowania Przestrzennego pod usługi 
publiczne, obiekty produkcyjne, składy i magazyny”, 
16. udzielenia pomocy finansowej Gminie Oleśnica 

w wysokości 200 tys. zł, na realizację zadania pn. ,,Roz-
budowa sieci kanalizacyjnej w miejscowości Wojnów”, 
17. udzielenia pomocy finansowej Gminie Rytwiany 

w wysokości 60 tys. zł, na realizację zadania pn. ,,Budowa 
sieci wodociągowej w ulicy Cegielnia w Rytwianach”, 
18. udzielenia pomocy finansowej Gminie Szydłów 

w wysokości 70 tys. zł, na realizację zadania pn. ,,Termo-
modernizacja budynku komunalnego w Szydłowie”, 

W punkcie ,,interpelacje i zapytania”, radni poruszyli 
problem remontu dróg, m.in. 150-metrowego odcinka 
w Wiązownicy Kolonii. Jak zapowiedział starosta Andrzej 
Kruzel, powiat wspólnie z gminą Staszów wyremontuje 
ten odcinek w najbliższych dniach, mimo że ewidencyj-
nie nie jest to droga powiatowa. Dłużej dyskutowano nad 
problemem kontynuacji działań związanych z projektem 
regulacji rzeki Czarnej ( w budżecie powiatu jest zarezer-
wowana kwota 470 tys. zł, z przeznaczeniem na wkład do 
opracowania koncepcji i planów ), a także wzmocnienia 
wałów: Wisły, Czarnej i Kanału Strumień. Wyczerpujących 
odpowiedzi udzielił starosta Andrzej Kruzel, nawiązu-
jąc do aktualnie prowadzonych działań na wałach Wisły 
i Strumienia oraz zamiarów rozpoczęcia przez RZGW 

Posiedzenie, jakie odbyło się 30 marca br., otworzył i prowadził wiceprzewodniczący Rady Powiatu w 
Staszowie Jerzy Chudy, zastępując przebywającego na zwolnieniu lekarskim przewodniczącego Damiana Sie-
ranta. Do zaproponowanego porządku obrad, w imieniu Zarządu Powiatu, starosta staszowski Andrzej Kruzel 
zgłosił pod głosowanie kolejne 8 projektów uchwał. Propozycję tę, podobnie jak i wszystkie projekty uchwał, 
radni przyjęli jednogłośnie.

Sesję, w towarzystwie wiceprzewodniczącej Rady Lucyny Kozoduj, prowadził 
wiceprzewodniczący Jerzy Chudy.
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w Kielcach prac wzmac-
niających wał na Czar-
nej, na odcinku przy 
kościele św. Marcina 
w Połańcu. 

Pod koniec obrad, 
w punkcie ,,sprawy 
różne” wiceprzewod-
niczący Jerzy Chudy 
udzielił głosu Wojcie-
chowi Zarzyckiemu, 
który wyraził swoją 
opinię w związku z nie-
możliwością prowa-
dzenia działalności na 

,,stołówce” Liceum Ogólnokształcącego. Konkretne sta-
nowisko w tej sprawie, łącznie z propozycją rozwiązania 
problemu, Wojciech Zarzycki usłyszał od starosty Andrzeja 
Kruzla. Do problemu odnieśli się także wiceprzewodni-
czący Rady: Jerzy Chudy i Lucyna Kozoduj, jak również 
radna, członkini Zarządu Powiatu Stanisława Błażejew-
ska, która przez ostatnie lata swojej pracy w Urzędzie 
Miasta i Gminy Staszów, z sukcesami i z wdzięcznością ze 
strony swoich podopiecznych, zajmowała się problemami 
ludzi najuboższych, w tym dotkniętych alkoholizmem 
i przemocą w rodzinie. Radni, ciągle wierząc w dobre 
intencje pana Zarzyckiego, zaapelowali do niego o zacho-
wanie powagi i prowadzenie działań zgodnie ze zdrowym 
rozsądkiem oraz obowiązującymi wymogami prawa doty-
czącymi wolontariatu, z pożytkiem przede wszystkim dla 
dzieci i młodzieży. 

Jedno z pytań skierowane przez radną Stanisławę Błażejewską do inspektor 
Bożeny Głaz, dotyczyło możliwości ,,Sanepidu” eliminacji przeterminowanej 

żywności ze sklepów na terenie powiatu staszowskiego.

Prezes Ryszard Ciźla rozmawia za starostą Andrzejem Kruzlem, za stołem prezydialnym Władysław Wołowiec - nowy przewodniczący Powiatowej Rady ŚIR w Staszowie.

Komendant powiatowy policji w Staszowie mł. insp. Tomasz Śliwiński przybliżył 
podstawowe informacje z raportu o stanie bezpieczeństwa i porządku 

publicznego na terenie powiatu staszowskiego w 2010 roku.

Na pytania radnych odpowiadała dyr. Sanepidu 
Bożena Głaz.

Nowe Władze w Świętokrzyskiej Izbie Rolniczej

Obrady otworzył ustępujący ze stanowiska prezesa 
Izby Ryszard Ciźla, jednocześnie przekazując obowiązki 
prowadzącego zebranie Władysławowi Wołowcowi 
najstarszemu wiekiem członkowi zgromadzenia. Wszyst-
kie uchwały przyjęto jednogłośnie. Zgodnie z protoko-
łem obrad nowym przewodniczącym Rady Powiatowej 
w Staszowie Świętokrzyskiej Izby Rolniczej został Włady-
sław Wołowiec. 

Wszyscy uczestnicy zebrania otrzymali zaświadcze-
nia potwierdzające członkostwo w Radzie. Podczas śro-

dowego spotkania rolników obecni byli także: starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, wicestarosta Michał Skot-
nicki i Romuald Garczewski - burmistrz miasta i gminy 
Staszów, którzy w swoich wystąpieniach podkreślali 
szczególne znaczenie gospodarstw rolnych dla rozwoju 
powiatu i całego regionu świętokrzyskiego.

Na zakończenie spotkania uczestnicy w ramach dys-
kusji podzielili się spostrzeżeniami dotyczącymi aktualnej 
sytuacji rolnictwa na terenie powiatu. 

W dniu 13 kwietnia br., w sali konferencyjnej Starostwa Powiatowego w Staszowie odbyło się spotkanie 
Rady Powiatowej Świętokrzyskiej Izby Rolniczej. Uczestniczący w nim właściciele gospodarstw rolnych z terenu 
powiatu staszowskiego wybrali nowe władze swojego oddziału.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Tekst i foto: Michał Skrętek
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Przebudowywany odcinek DW 765 wraz z zaprojekto-
waną obwodnicą Kurozwęk znajduje się na szlaku komu-
nikacyjnym łączącym Jędrzejów ze Staszowem. Ponadto 
w ramach Programu Operacyjnego Rozwoju Polski 
Wschodniej, wraz z województwem podkarpackim aktu-
alnie przygotowywana jest dokumentacja projektowa dla 
rozbudowy drogi wojewódzkiej Nr 764, na odcinku od 
Staszowa do Połańca i budowy nowej przeprawy mosto-
wej na Wiśle w Połańcu. Wykonanie tych dwóch kluczo-
wych zadań otworzy nowy szlak komunikacyjny ze Śląska 
w kierunku Rzeszowa, który stanie się najkrótszą drogą 
łączącą stolicę województwa świętokrzyskiego ze stolicą 
województwa podkarpackiego.

W ceremonii oficjalnego rozpoczęcia inwestycji uczest-
niczyli m.in.: Adam Jarubas - marszałek województwa 
świętokrzyskiego, Kazimierz Kotowski – członek Zarządu 
Województwa Świętokrzyskiego, Maciej Berliński – 
dyrektor Departamentu Projektów Infrastrukturalnych 
Polskiej Agencji Rozwoju Przemysłu, Wojciech Płaza – 
dyrektor Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich 
w Kielcach i Dariusz Wróbel - zastępca ds. Technicznych, 
Piotr Mazur – dyrektor Oddziału w Kielcach austriackiej 
firmy STRABAG realizującej inwestycję, Andrzej Kruzel 
- starosta staszowski i wicestarosta Michał Skotnicki, 
Jerzy Kolarz – starosta buski, Michał Godowski – czło-
nek Zarządu Powiatu w Kielcach, Romuald Garczewski 
– burmistrz miasta i gminy Staszów, Bonifacy Wojcie-
chowski – wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Staszowa, 
Marianna Wira – przewodnicząca Rady Miejskiej Chmiel-
nika, Bożena Stępień – zastępca burmistrza Chmielnika, 
Jolanta Stachowicz – wójt gminy Gnojno, Piotr Terlecki 
– przewodniczący Rady Gminy Gnojno, Jan Klamczyński 
– wójt gminy Szydłów, Janusz Juszczak – przewodniczący 
Rady Gminy Szydłów i Rafał Suska - dyrektor Zarządu 
Dróg Powiatowych w Staszowie.

Dzięki pozyskanym środkom z Unii Europejskiej 
w ramach Programu Operacyjnego Rozwoju Polski 
Wschodniej 2007 – 2013, odcinek drogi 765 zostanie 
przebudowany do nośności 115 kN/oś i parametrów drogi 
,,G” tj. drogi jednojezdniowej o dwóch pasach ruchu 
o szerokości 7 m. Dzięki tej inwestycji szlak komunikacyjny 
spełni wszelkie standardy zarówno pod względem kom-
fortu jazdy jak i ochrony środowiska.

W ramach rozpoczynającej się inwestycji, będą wyko-
nane roboty budowlane polegające na: rozbudowie drogi 
wojewódzkiej Nr 765 na odcinku Chmielnik – Staszów, 
o długości 35,2 km, budowie małego ronda na skrzyżo-
waniu drogi wojewódzkiej Nr 765 z drogą wojewódzką Nr 
764 w Staszowie, budowie obwodnicy Kurozwęk o dłu-
gość 3,7 km, budowie zatok autobusowych, rozbudowie 
skrzyżowań drogi wojewódzkiej 765 z drogami powiato-
wymi i gminnymi, budowie ścieżek rowerowych, budo-
wie chodników w miejscowościach gdzie istniała możli-
wość ich lokalizacji. Wykonane zostaną również remonty 
mostów w miejscowościach: Gnojno, Jarząbki, Grabki, 
Szydłów, Niemścice i Staszów. 

W zakresie uzbrojenia terenu zostanie przebudowana 
sieć teletechniczna oraz rowy przydrożne. Powstaną urzą-

Modernizacja ruszyła
W dniu 5 kwietnia br., oficjalnie rozpoczęto „Rozbudowę drogi wojewódzkiej Nr 765 Chmielnik – Osiek, na 

odcinku od Chmielnika do Staszowa.

Wśród uczestników ceremonii rozpoczęcia prac byli m.in.: Wojciech Płaza – dyr. 
ŚZDW w Kielcach, marszałek województwa świętokrzyskiego Adam Jarubas, 
wicestarosta staszowski Michał Skotnicki, burmistrz miasta i gminy Staszów 

Romuald Garczewski, starosta staszowski Andrzej Kruzel i Maciej Berliński – dyr. 
Departamentu Projektów Infrastrukturalnych Polskiej Agencji Rozwoju Przemysłu.

Starosta staszowski Andrzej Karuzel i Maciej Berliński – dyr. Departamentu 
Projektów Infrastrukturalnych Polskiej Agencji Rozwoju Przemysłu, w środku: 

Rafał Suska - dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Staszowie.

O znaczeniu tego typu inwestycji w województwie świętokrzyskim mówił 
marszałek Adam Jarubas.

Burmistrz Romuald Garczewski i starosta Andrzej Kruzel, w asyście starosty 
buskiego Jerzego Kolarza, wręczyli pisma z podziękowaniami za przyczynienie się 

do rozpoczęcia inwestycji, list odbiera marszałek Adam Jarubas.
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Tablica informująca o projekcie.

Uroczystość rozpoczęcia przebudowy drogi wojewódzkiej na odcinku Chmielnik – 
Staszów, rozpoczęto w miejscu budowy obwodnicy Kurozwęk, przy mokrzańskim 

lesie.

dzenia ochrony środowiska: przejścia dla płazów i gadów – 
11 szt., urządzenia oczyszczające wody opadowe, a także 
ekrany akustyczne o łącznej długości 2,4 km. Nie zapo-
mniano również o urządzeniach bezpieczeństwa ruchu: 
barierach energochłonnych na krawędzi korony drogi 
w miesiącach niebezpiecznych, wygrodzeniach zabezpie-
czające ruch pieszy, azylach dla pieszych oraz oznakowa-
niach poziomych i pionowych.

Przewidywany termin zakończenia zadania to: 30 
wrzesień 2012 roku. Koszt robót budowlanych wg 
umowy z wykonawcą - firmą STRABAG oszacowany jest 

na: 58 mln 908 tys. zł. Łączna wartość projektu wynosi 79 
mln 649 tys. zł, w tym uwzględniono: wykupy gruntów, 
dokumentację projektową, nadzór archeologiczny, pro-
mocję projektu, nadzór zewnętrzny i koszt robót budow-
lanych. Środki uzyskane w ramach Programu Operacyj-
nego Rozwoju Polski Wschodniej wynoszą 39 mln 766 
tys. 734 zł, (co stanowi 49, 92% łącznej kwoty projektu. 
W finansowaniu przygotowania inwestycji brały udział: 
Starostwo Powiatowe w Kielcach, Starostwo Powiatowe 
w Staszowie oraz gminy: Chmielnik, Gnojno, Szydłów 
i Staszów.

Pisemne podziękowania dla Piotra Mazura – dyrektora Oddziału w Kielcach 
austriackiej firmy STRABAG realizującej inwestycję.

O planach, jeszcze z lat siedemdziesiątych, dotyczących budowy obwodnicy 
Kurozwęk, mówił starosta staszowski Andrzej Kruzel – rodowity kurozwęczanin. 

 Pierwsze symboliczne wykopy uczynili, od lewej: marszałek województwa Adam 
Jarubas, członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego Kazimierz Kotowski, 
starosta staszowski Andrzej Kruzel, dyr. Piotr Mazur – STRABAG Oddział w Kiel-
cach, dyr. Maciej Berliński z PARP, starosta buski Jerzy Kolarz, burmistrz miasta i 

gminy Staszów Romuald Garczewski i Wojciech Płaza – dyrektor Świętokrzyskiego 
Zarządu Dróg Wojewódzkich w Kielcach.

Od lewej: Jan Klamczyński - wójt gminy Szydłów, Marianna Wira – przewodni-
cząca Rady Miejskiej Chmielnika, Bożena Stępień – zastępca burmistrza Chmiel-

nika, Michał Godowski – członek Zarządu Powiatu w Kielcach, Bonifacy Woj-
ciechowski – wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Staszowa, Jolanta Stachowicz 

– wójt gminy Gnojno i wicestarosta staszowski Michał Skotnicki.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Tekst i foto: Jan Mazanka

W niedzielę, 10 kwietnia br., w kościele św. Bartłomieja 
w Staszowie, ks. prałat Henryk Kozakiewicz odprawił mszę 
świętą w intencji poległych w katastrofie lotniczej pod 
Smoleńskiem, homilię wygłosił ks. Oleg z obwodu żyto-
mierskiego na Ukrainie. Wspomniano wszystkich, którzy 
zginęli w katastrofie samolotu, podczas podróży do miej-
sca stracenia, wiosną 1940 roku, ponad 4,5 tys. oficerów 
polskich w Katyniu. Delegacja polska na czele z prezyden-

tem Lechem Kaczyńskim miała uczestniczyć w obchodach 
70. rocznicy tej tragedii. Po zakończeniu eucharystii, ks. 
prałat Henryk Kozakiewicz, poświęcił ,,Krzyż Katyński”, jaki 
kilka miesięcy temu stanął na cmentarzu przy kościele, od 
strony wschodniej. Obok krzyża wzniesiono ołtarz polowy 
i wmurowano pamiątkową tablicę. Wierni złożyli kwiaty 
i zapalili znicze.

Kwiaty składa poseł na Sejm RP Marek Kwitek, z tyłu burmistrz Staszowa 
Romuald Garczewski z małżonka Małgorzatą oraz wicestarosta staszowski Michał 

Skotnicki z małżonką Urszulą i dziećmi.

Ks. prałat Henryk Kozakiewicz poświęcił ,,Krzyż Katyński”.

W rok po tragedii

Byli z nami

Żałobny portret Prezydenta RP 
Lecha Kaczyńskiego w holu Staro-
stwa Powiatowego w Staszowie, 

kwiecień 2010 r.

Ppor. Artur Francuz – pra-
cownik BOR, towarzyszył 
Prezydentowi Kaczorow-

skiemu, podczas jego 
wizyty w powiecie staszow-

skim, w maju 2000 r.

Poseł Grażyna Gęsicka, powiat 
staszowski wiele jej zawdzięcza 
z okresu kiedy była Ministrem 

Rozwoju Regionalnego.

Gen. dyw. Tadeusz Buk – Dowódca Wojsk 
Lądowych RP, pomagał w organizacji klas 

wojskowych staszowskiego LO.

Tomasz Merta – podsekretarz 
stanu w Ministerstwie Kultury 

i Dziedzictwa Narodowego, kiel-
czanin dbał o zabytki ziemi sta-

szowskiej i sąsiednich powiatów.

Ostatni Prezydent RP na Uchodźctwie, 
w dniach 18 – 19 maja 2000 roku 

przebywał w powiecie staszowskim, 
m.in. uczestniczył w uroczystościach 

w klasztorze rytwiańskim.
Przed odjazdem prezydent napisał: „Pobyt na 

Ziemi Staszowskiej wspominać będę z naj-
większą przyjemnością, a udział w uroczysto-
ści nadania orderu Virtuti Militari śp. Artura 
Radziwiłła, był przeżyciem patriotycznym. 

Odwiedziny w szkole Podstawowej w Rytwia-
nach, gdzie miałem okazję wysłuchać występu 
młodzieży, napawa dumą i upewnia, że trady-
cje walk o niepodległość przejęła młodzież tej 
Ziemi. Panu Staroście i jego współpracowni-
kom dziękuję za opiekę i okazaną życzliwość. 

Mieszkańcom Ziemi Staszowskiej najlepsze 
życzenia pomyślności”.

Poseł Przemysław Gosiewski, 
wicepremier w rządzie Jarosława 

Kaczyńskiego, wybitnie 
przyczyniał się do rozwoju ziemi 
staszowskiej i świętokrzyskiej.

Kanclerz Orderu Wojennego Vir-
tuti Militari gen. Stanisław Nałęcz-

Komornicki, na prośbę władz 
powiatu staszowskiego dokończył 

procedury wniosku z września 
1939 r. o nadanie Krzyża Srebr-

nego Virtuti Militari por. rez. 
Arturowi Radziwiłłowi, poległemu 
pod Warszawą w wojnie obron-

nej i w dniu 18 maja 2000 r., 
w klasztorze rytwiańskim, przeka-
zał Order Maciejowi Radziwiłłowi 

- synowi księcia Artura.

Poseł Leszek Deptuła 
współpracował z władzami 

powiatu staszowskiego przy 
staraniach o budowę mostu na 

Wiśle k. Połańca.

Janusz Zakrzeński – wybitny 
aktor scen polskich, urodził się 
i wychował w Przededworzu 

koło Chmielnika.
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Kolejna pomoc rządowa na liKwidację sKutKów 
KlęsK żywiołowych

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Robert Wyrzykowski

Minister Jerzy Miller, po wręczeniu promes powiedział 
m.in.: ,,Wielkość kwoty nie jest przypadkowa. Fundusze 
zostały podzielone proporcjonalnie do szkód wyrządzo-

W poniedziałek 7 lutego br., w Świętokrzyskim Urzędzie Wojewódzkim w Kielcach minister spraw wewnętrz-
nych i administracji Jerzy Miller oraz wojewoda Bożentyna Pałka-Koruba wręczyli promesy dotacyjne w ramach 
podziału środków na usuwanie klęsk żywiołowych na łączną kwotę 25 mln 180 tys. zł. 

Wywiadu dla ,,Radia Kielce” i prasy świętokrzyskiej udziela starosta staszowski 
Andrzej Kruzel.

Promesę o wartości 2,3 mln zł z rąk ministra Jerzego Millera odbiera starosta 
staszowski Andrzej Kruzel.

Początek spotkania, od lewej: pełnomocnik wojewody ds. usuwania skutków 
klęsk żywiołowych Leszek Papaj, wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka-

Koruba oraz minister spraw wewnętrznych i administracji Jerzy Miller.

Na sali obecni samorządowcy, których jednostki ucierpiały podczas ubiegłorocz-
nych powodzi, w drugim rzędzie od lewej: starosta staszowski Andrzej Kruzel 

i wójt gminy Oleśnica Leszek Juda. 

nych przez powodzie i zamożności poszczególnych samo-
rządów”. Minister zwrócił także uwagę, że przy podziale 
środków były brane pod uwagę także wcześniej otrzy-
mane dotacje. Pieniądze trafiły do 8 powiatów oraz 47 
gmin, zostaną one przeznaczone na usuwanie skutków 
powodzi, a zwłaszcza na odbudowę zniszczonej infra-
struktury drogowo-mostowej. 

W imieniu władz powiatu staszowskiego promesę na 
łączną kwotę 2 mln 300 tys. zł odebrał starosta Andrzej 
Kruzel. Środki te powinny pokryć 80% kosztów odbu-
dowy zniszczonych dróg powiatowych w wyniku powo-
dzi i nadmiernych opadów w roku ubiegłym na terenach 
gmin: Staszów, Połaniec, Łubnice, Osiek i Bogoria. Pozo-
stałe 20 % kosztów pokryją po połowie powiat staszowski 
i samorządy poszczególnych gmin, a łączna długość pla-
nowanych do odbudowy odcinków wynosi 11 km i 48 m.

Oprócz starosty staszowskiego Andrzeja Kruzla swoje 
promesy odebrali także: burmistrz miasta i gminy Staszów 
Romuald Garczewski – 1 mln 300 tys. zł, burmistrz miasta 
i gminy Połaniec Jacek Tarnowski – 800 tys. zł, burmistrz 
miasta i gminy Osiek Włodzimierz Wawrzkiewicz – 500 
tys. zł, wójt gminy Bogoria Władysław Brudek – 620 tys. 
zł, wójt gminy Łubnice Anna Grajko – 600 tys. zł, wójt 
gminy Oleśnica Leszek Juda – 100 tys. zł i wójt gminy 
Rytwiany Grzegorz Forkasiewicz – 200 tys. zł. Ogółem 
wartość promes, które zostały wręczone włodarzom gmin 
powiatu staszowskiego wynoszą  4 mln 120 tys. zł, a razem 
z powiatem opiewają na kwotę 6 mln 420 tys. zł.

Dotacje w formie otrzymanych promes zostaną udzie-
lone poszczególnym samorządom na podstawie umów 
zawartych po przekazaniu do wojewody, w nieprzekra-
czalnym terminie do 29 kwietnia 2011 roku, wymaganych 
dokumentów wskazanych w załączniku nr 1, m.in.: doku-
mentacji przetargowej oraz umów z wykonawcami.

Promesy, przyznane przez Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i Administracji, są kontynuacją likwidacji 
szkód wyrządzonych przez powodzie w latach 2008-2010.
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O DROGACH PODCZAS OBRAD KOMISJI

Na okoliczność dyskusji w w/w tematach do Staszowa 
przyjechał Rafał Ziętal – kierownik w Wydziale Przygoto-
wania Produkcji i Zamówień Publicznych Świętokrzyskiego 
Zarządu Dróg Wojewódzkich w Kielcach, który szczegó-
łowo omówił aktualny stan realizacji inwestycji, a także 
odpowiedział na pytania radnych.

Najbardziej w swojej realizacji, zaawansowana jest 
inwestycja na drodze wojewódzkiej 765 na odcinku 
Chmielnik – Staszów. Przetarg na wykonanie przebudowy 
ponad 35 km odcinka drogi wraz z obwodnicą Kurozwęk 
wygrała firma Strabag. W najbliższych dniach zakończy 
się tzw. ,,kontrola uprzednia” całego postępowania prze-
targowego prowadzona aktualnie w Urzędzie Zamówień 
Publicznych, po czym powinna zostać podpisana umowa 
z wykonawcą na realizację zadania, opiewającego na 
wartość około 80 mln zł, wraz z kosztami wykupu grun-
tów. Termin zakończenia inwestycji na drodze Staszów – 
Chmielnik, upływa z początkiem października 2012 r.

Jak poinformował kierownik Rafał Ziętal, Świętokrzyski 
Zarząd Dróg Wojewódzkich w Kielcach opracował kom-
pletną dokumentację przebudowy drugiego odcinka drogi 
765 ze Staszowa do Osieka i złożył wniosek na współfi-
nansowanie tej inwestycji do Polskiej Agencji Rozwoju 
Przedsiębiorczości. Wniosek ten jest aktualnie weryfiko-
wany przez PARP, wartość robót szacowna jest na 72 mln 
zł, z czego 85 % ma szanse być zrefundowane ze środków 
Agencji. Niezależnie od przebiegu w/w procedur w 2011 r. 
będzie prowadzone  wywłaszczenie i wykup gruntów.

Większa część dyskusji dotyczyła inwestycji na drodze woje-
wódzkiej 764 Staszów – Połaniec i budowy mostu na Wiśle. Kie-
rownik Rafał Ziętal poinformował radnych, że z czterech kon-
cepcji realizacji inwestycji wybrano jedną. Na odcinku Rytwiany 
– Kłoda droga prowadzić będzie ,,starym śladem”, natomiast 
na odcinku Rudniki – Niedziałki zostanie przesunięta w kie-
runku torów kolejowych, po czym przed Połańcem powróci na 
starą drogę. Nowy odcinek zostanie pobudowany w okolicy 
elektrowni i Łęgu. Na wymaganych odcinkach zaprojektowano 
ekrany akustyczne w części przesuwane, co umożliwi wjazd 
na posesje. Obecnie kończą się procedury uzyskania decyzji 
środowiskowej, która może jeszcze wprowadzić nieznaczne 
zmiany do projektu, po czym nastąpi wystąpienie o uzyska-
nie kompleksowego pozwolenia na budowę. Kolejne 3 – 4 
miesiące zajmie realizacja procedur przetargowych, w wyniku 

Obrady Komisji Infrastruktury, Rolnictwa i Promocji Rady Powiatu w Staszowie, jakie odbyły się w dniu 
22 lutego br., zdominowały problemy przebudowy dróg wojewódzkich przebiegających przez powiat oraz 
budowy mostu na Wiśle w okolicach Połańca.

Kierownik Rafał Ziętal ze Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich w Kiel-
cach szczegółowo odpowiedział na wszystkie pytania radnych.

Radni powiatu staszowskiego uczestniczący w obradach komisji, które prowadził przewodniczący Marek Chyla. 

Tekst i foto: Jan Mazanka

których zostanie wyłoniony wykonawca, tak aby początek 
robot mógł nastąpić na wiosnę 2012 roku. Wymagany termin 
zakończenia inwestycji to koniec 2013 roku, a koszt inwesty-
cji po stronie województwa świętokrzyskiego szacowany jest 
na około 190 mln zł. Odcinek dojazdowy do mostu o dł. 2,5 
km będzie pobudowany w klasie GP, pas drogowy o szeroko-
ści 35 m z drogami serwisowymi, szerokość jezdni 7 m. Pozo-
stały odcinek drogi będzie realizowany w klasie G, szerokość 
jezdni również wyniesie 7 m z kompleksowym odwodnieniem, 
w terenach zabudowanych ciągi piesze i oświetlenie. Wartość 
całej inwestycji, zarówno po stronie województwa podkarpac-
kiego jak i świętokrzyskiego, wraz z budową mostu, plano-
wana była na około 450 mln zł.  Już dziś wiadomo, że koszt 
będzie wyższy, m.in. ze względu na zmieniające się w trak-
cie projektowania wymagania środowiskowe, które muszą 
być bezwzględnie spełnione, chociażby z uwagi na przyszłą 
szczegółową weryfikację projektu przez Komisję Europejską. 
Długość samego mostu, posadowionego na 12 podporach, to 
około 800 m, szerokość jezdni wyniesie 7 m, po jednej stronie 
ciąg pieszy, a po drugiej pieszo – rowerowy. 

W dalszej części omawiania spraw drogowych poru-
szono problem fatalnej nawierzchni na drodze wojewódz-
kiej 764 na odcinku Staszów – Wola Osowa. Odcinek ten 
Świętokrzyski Zarząd Dróg Wojewódzkich w Kielcach wpro-
wadził do planów kompleksowej odnowy nawierzchni 
do realizacji w najbliższym czasie. Omówiono również 
potrzebę pilnego rozwiązania problemu przebudowy dróg 
w gminach Oleśnica i Pacanów w związku z wywozem 
znacznej produkcji z zakładu Wienerberger, jak również  
konieczność wprowadzenia do planów ŚZDW remontu 
drogi wojewódzkiej 756 na odcinku Szydłów – Stopnica.
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Pierwszy konwent czwartej kadencji

W posiedzeniu uczestniczyli: 
burmistrz miasta i gminy Staszów 
Romuald Garczewski, burmistrz 
miasta i gminy Połaniec Jacek Tar-
nowski, burmistrz miasta i gminy 
Osiek Włodzimierz Wawrzkie-
wicz, wójt gminy Bogoria Włady-
sław Brudek, wójt gminy Oleśnica 
Leszek Juda, wójt gminy Szydłów 
Jan Klamczyński, wójt gminy 
Rytwiany Grzegorz Forkasie-
wicz – przewodniczący konwentu 
w minionej kadencji, a także sta-
rosta staszowski Andrzej Kruzel 
i wicestarosta Michał Skotnicki. 
Z powodu choroby nieobecna była 
wójt gminy Łubnice Anna Grajko, 

którą na początku obrad, w czasie 
realizacji pierwszego punktu spo-
tkania ,,wybór przewodniczącego 
konwentu na IV kadencję” zgło-
szono do pełnienia tej funkcji. Po 
telefonicznej konsultacji i niewy-
rażeniu zgody przez panią wójt 
na kandydowanie, padł wniosek, 
aby na obecną kadencję ponow-
nie wybrać Grzegorza Forkasiewi-
cza, Po akceptacji propozycji przez 
zainteresowanego, wójt gminy 
Rytwiany Grzegorz Forkasiewicz 
został ponownie wybrany przewod-
niczącym konwentu wójtów i bur-
mistrzów powiatu staszowskiego.

Drugim punktem obrad był 

W piątek 21 stycznia br., wójtowie i burmistrzowie powiatu staszowskiego spotkali się w Starostwie 
staszowskim na I konwencie w obecnej czwartej kadencji. 

Od lewej: wójt gminy Szydłów i przedstawiciel konwentu w Zarządzie Związku Miast i Gmin Regionu 
Świętokrzyskiego Jan Klamczyński, burmistrz miasta i gminy Połaniec Jacek Tarnowski, wójt gminy Bogoria 

Władysław Brudek oraz burmistrz miasta i gminy Osiek Włodzimierz Wawrzkiewicz.

Podczas obrad, od lewej: burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski, wójt gminy Oleśnica Leszek 
Juda, wójt gminy Rytwiany i przewodniczący Konwentu Grzegorz Forkasiewicz, starosta staszowski

Andrzej Kruzel i wicestarosta Michał Skotnicki.

wybór przedstawiciela konwentu 
do Zarządu Związku Miast i Gmin 
Regionu Świętokrzyskiego, którym 
został wójt gminy Szydłów Jan 
Klamczyński. W obydwu przypad-
kach sami zainteresowani wstrzy-
mali się od głosu, natomiast wszy-
scy pozostali głosowali ,,za”.

W dalszym ciągu posiedzenia, 
burmistrzowie i wójtowie zgłaszali 
propozycje tematów, jakie powinny 
zostać poruszone w czasie drugiego 
spotkania, które najprawdopo-
dobniej odbędzie się w pierwszych 
dniach marca. Wszyscy byli zgodni, 
że temat przewodni następnych 
obrad powinien dotyczyć spraw 
zabezpieczenia przeciwpowodzio-
wego gmin powiatu staszowskiego, 
w szczególności realizacji inwesty-
cji, począwszy od reperacji i pod-
wyższania wałów, skończywszy na 
problemach związanych z meliora-
cją. Uznano również, że w czasie 
drugiego posiedzenia konwentu 
niezbędna będzie obecność odpo-
wiedzialnych za w/w sprawy przed-
stawicieli zarówno Zarządu Woje-
wództwa Świętokrzyskiego, jak 
i Świętokrzyskiego Zarządu Meliora-
cji i Urządzeń Wodnych w Kielcach, 
a także parlamentarzystów ziemi 
świętokrzyskiej i prezesa KiZChS 
,,Siarkopol” S.A., ze względu na 
bezpośrednie zagrożenie ewentual-
nym zalaniem Kopali Siarki Osiek.

W oddzielnym punkcie obrad, 
starosta staszowski Andrzej Kruzel 
poinformował zebranych o pla-
nach Ministerstwa Sprawiedliwo-
ści, dotyczących zamiaru likwidacji 
Wydziału IV Pracy w Sądzie Rejono-
wym w Staszowie i odczytał apel 
do ministra Krzysztofa Kwiatkow-
skiego. Apel został zredagowany 
w formie zdecydowanego sprze-
ciwu wobec tych zamiarów. Wszyscy 
z obecnych wójtów i burmistrzów, 
a także  starosta Andrzej Kruzel 
podpisali przygotowany wniosek, 
który zostanie przesłany do Mini-
sterstwa Sprawiedliwości, jak rów-
nież do wszystkich parlamentarzy-
stów ziemi świętokrzyskiej z prośbą 
o interwencję i pomoc w powyższej 
sprawie. Poniżej podajemy pełną 
treść apelu.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Prezent dla mam w Dniu Kobiet

Umowę z Przedsiębiorstwem Przemysłowo-Usłu-
gowym „Hotex” Sp.J. z siedzibą w Kielcach, w spra-
wie remontu V piętra, podpisano w dniu 31 sierp-
nia 2010 roku, a już następnego dnia rozpoczęto 
realizację zadania. Zakres robót przewidywał m.in.: 
wykonanie kompleksowego remontu korytarza i sal, 
zabudowę tarasu oraz wymianę instalacji sanitar-
nych. Remont Oddziału Pediatrycznego połączony 
był również z aktualnie trwającą modernizacją części 
V piętra na potrzeby Oddziału Neurologicznego 
i Udarowego, którego wyposażenie zostało sfinan-
sowane przez GDF SUEZ ENERGIA POLSKA S.A. z sie-
dzibą w Połańcu. Koszt remontu Oddziału Pedia-
trycznego wyniósł ponad 2 mln złotych, z czego 1 
mln 700 złotych sfinansowano z budżetu powiatu 
staszowskiego.

Powstały klimatyzowane sale dla pacjentów 
z zapleczem sanitarnym, sale zabiegowe oraz ciągi 
komunikacyjne odpowiadające standardom, zgodnym 
z Rozporządzeniem Ministra Zdrowia z dnia 10 listo-
pada 2006 r., w sprawie wymagań, jakimi powinny 
odpowiadać pod względem fachowym i sanitarnym 
pomieszczenia i urządzenia w szpitalach.

Mali pacjenci będą leczeni w bajkowym Oddziale, 
w kolorowych salach, które pomalował artysta 
Maciej Kot, którego swego czasu w swojej piosence 
przedstawiała Hanna Banaszak. Oby jak najwięcej 
takich prezentów na Dzień Kobiet dla wszystkich 
mam, w całej Polsce.

W Samodzielnym Publicznym Zespole Zakładów Opieki Zdrowotnej w Staszowie, w dniu 8 marca br., uroczy-
ście oddano do użytku nowo wyremontowany Oddział Pediatryczny. Z tej okazji przyjechali do Staszowa zapro-
szeni goście w osobach: parlamentarzystów: Nelli Rokity, Marii Zuby, Krzysztofa Lipca i Mirosława Pawlaka, 
a także władz wojewódzkich, na czele z: wojewodą świętokrzyskim Bożentyną Pałką-Korubą, przewodniczącym 
Sejmiku Markiem Gosem i wicemarszałkiem dr. n. med. Grzegorzem Świerczem. Honory gospodarzy, oprócz 
dyrektora szpitala dr n. med. Marka Tombarkiewicza i ordynator Oddziału dr n. med. Ewy Sali, czynili przed-
stawiciele lokalnych władz: przewodniczący Rady Powiatu w Staszowie Damian Sierant, starosta staszowski 
Andrzej Kruzel oraz burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski, poprzedni starosta, za czasów któ-
rego podpisano umowę na remont i rozpoczęto dzieło. Ponadto, w ceremonii otwarcia Oddziału uczestniczyli: 
lekarze i pielęgniarki szpitala, radni powiatowi oraz miejscowi przedsiębiorcy. Poświęcenia oddanej inwestycji 
dokonał ks. Jan Majewski wspólnie z ks. prałatem Henrykiem Kozakiewiczem.

Przecinanie wstęgi zakończyli: przewodniczący Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego Marek Gos, starosta staszowski Andrzej Kruzel i dyrektor 

szpitala dr n. med. Marek Tombarkiewicz.

Przy okazji otwarcia Oddziału, dyr. Marek Tombarkiewicz zaprosił gości do 
zwiedzenia budowanego Bloku Operacyjnego, termin ukończenia inwestycji 

planowany jest na koniec maja br.

Słów uznania nie szczędziła poseł Nelli Rokita.

Ordynator Oddziału Pediatrycznego dr n. med. Ewa Sala nie kryła zadowolenia  
i serdecznie podziękowała wszystkim, którzy przyczynili się do wyremontowania 

Oddziału.

Tekst: Anna Belusiak i Jan Mazanka
Foto: Jan Mazanka
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KOLEJNA INWESTYCJA W STASZOWSKIM SZPITALU

Podczas uroczystego otwarcia obecni byli m.in.: dr 
Grzegorz Górski - prezes Zarządu GDF SUEZ ENERGIA 
POLSKA S.A. z wiceprezesem Jerzym Kakiem, przewod-
niczący Rady Powiatu w Staszowie Damian Sierant, 
wicestarosta staszowski Michał Skotnicki oraz burmistrz 
miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski. W obec-
ności zaproszonych gości i personelu Oddziału Neuro-
logicznego i Udarowego, dyrektor szpitala dr n. med. 
Marek Tombarkiewicz oraz ordynator Oddziału dr Jacek 
Wójcik serdeczne podziękowali fundatorom za wspaniały 
dar, a władzom powiatu i miasta za życzliwość i pomoc 
w realizacji kolejnych zadań inwestycyjnych w szpitalu.

Zadania inwestycyjne, realizowane w ostatnich latach w staszowskim szpitalu, 
równie pozytywnie ocenili: przewodniczący Rady Powiatu Damian Sierant i wice-

starosta staszowski Michał Skotnicki.

Prezes Zarządu GDF SUEZ Energia Polska S.A. w Połańcu dr Grzegorz Górski 
bardzo pozytywnie ocenił zaangażowanie dyrekcji szpitala w proces unowocze-
śniania placówki i obiecał dalszą pomoc w realizacji tego ambitnego zadania.

W dniu 24 marca br., w Samodzielnym Publicznym Zespole Zakładów Opieki Zdrowotnej w Staszowie, oficjalnie 
otwarto salę udarową Oddziału Neurologicznego i Udarowego z czteroma stanowiskami do intensywnego nadzoru. 
Oprócz łóżek, wspomaganych napędem elektrycznym, w sali znajdują się: kardiomonitory z centralą, pompy strzykaw-
kowe oraz ssaki elektryczne. Sprzęt ten, o wartości 150 tys. zł, został zakupiony przez GDF SUEZ  ENERGIA POLSKA S.A. 

Po oficjalnym otwarciu i zapoznaniu się z wyposaże-
niem sali udarowej dyr. Marek Tombarkiewicz zaprosił 
wszystkich gości do obejrzenia Oddziału Pediatrycznego, 
który po gruntownym remoncie został uroczyście otwarty 
w dniu 8 marca br. W sąsiedztwie Oddziału Pediatrycznego 
zwiedzający obejrzeli także sale, będące w końcowym sta-
dium remontu, gdzie po jego zakończeniu, w najbliższych 
tygodniach, zostanie przeniesiony Oddział Neurologiczny 
i Udarowy wraz z nowoczesnym sprzętem zakupionym 
przez GDF SUEZ.

W procedurze uczestniczyli: Andrzej Kruzel – starosta sta-
szowski, dyr. Marek Tombarkiewicz, wicestarosta Michał Skot-
nicki, kierownik Marek Wieczorek, naczelnik Magdalena Fila, 
inspektor nadzoru Jan Olechowski, insp. Teresa Olechowska, 
insp. Jan Fortuna, insp. Krzysztof Buczyński, kier. budowy 
Dariusz Mojecki, kier. Andrzej Dzięcioł i kier. Łukasz Saletra.

W ramach II etapu prac zostały wykonane: 
roboty wykończeniowe (dach, wylewki cementowe, tynki), 
instalacje wodno-kanalizacyjne (m.in. instalacja 

wodociągowa i kanalizacji sanitarnej, zawory regulacyjne, 
zwrotne i odcinające, hydranty, układ przyłączeniowy 
wody zimnej i ciepłej, stacja uzdatniania wody), 

instalacje ciepłownicze (m.in. rurociągi instalacji 
grzewczych c.o. i c.t., grzejniki, szafki rozdzielaczowe c.o., 
układy przyłączeniowe do central, węzeł cieplny), 

instalacje wentylacji i klimatyzacji (m.in. cen-
trale wentylacyjne, agregat chłodu, klimatyzatory Split, 
nagrzewnice prostokątne, czerpnie i wyrzutnie ścienne, 
nawilżacze powietrza, przepustnice, regulatory wydatku 
powietrza, wentylatory dachowe, kanałowe, osiowe), 

instalacje elektryczne (m.in. UPS 200Kva z akumu-
latorami i by passem serwisowym, rozdzielnia główna 
niskiego napięcia, rozdzielnice piętrowe i Rit, okablowa-

Tekst: Magdalena Fila
Foto: Jan Mazanka

Coraz bliżej efektu końcowego
W związku z zakończeniem II etapu realizacji robót budowlano-montażowych, w ramach projektu pn.: „Rozbudowa Szpi-

tala w Staszowie poprzez budowę Bloku Operacyjnego”, w dniu 10 lutego 2011 r., dokonano częściowego odbioru robót.

Blok operacyjny staszowskiego szpitala od strony południowo-wschodniej,
stan w dniu 10 lutego 2011 roku.

Tekst: Anna Belusiak 
Foto: Jan Mazanka

nie, wewnętrzne linie zasilające, instalacja odgromowa), 
instalacje teletechniczne (okablowanie instalacji Sap, 

instalacji sieci strukturalnej i instalacji przyzywowej, cen-
trala pożarowa). 

Zakończenie budowy Bloku Operacyjnego planowane 
jest w drugiej połowie maja b.r.
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Debatowano o rolnictwie

Poruszano nie tylko problemy, 
wynikające z ,,gasnącej” z dnia na 
dzień rentowności działalności rol-
niczej w wyniku coraz bardziej dro-
żejących środków produkcji, za któ-
rymi nie nadążają wzrosty cen na 
produkty, jakie rolnik może zbyć na 
rynku. Sytuacja taka, od kilku lat stale 
się pogarszająca, jest tylko w części 
rekompensowana przez dopłaty bez-
pośrednie czy wpływy z innych pro-
gramów unijnych, przeznaczonych 
niestety dla nielicznego grona rolni-
ków ziemi oleśnickiej i staszowskiej, 
z powodu m.in. dużego rozdrobnie-
nia gospodarstw. Sprzeciwiano się 
także rezygnacji państwa z interwen-
cji w obszarach, które winny być dofi-
nansowywane z budżetu krajowego, 
jak chociażby przewozy osób, czy 
coraz bardziej relatywnie malejące 
subsydiowanie oświaty wiejskiej. 

Na zaproszenie oleśnickich rol-
ników odpowiedział także starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, który 
korzystając z obecności posłów 
ponowił prośbę, przesłaną wcze-
śniej na piśmie, o pomoc w spra-
wie niedopuszczenia do likwidacji 
Wydziału IV Pracy w Sądzie Rejo-
nowym w Staszowie. Stanowi-
sko starosty staszowskiego i Rady 
Powiatu w Staszowie, a także bur-
mistrzów i wójtów z terenu powiatu 
staszowskiego w formie rezolucji, 

wyrażającej sprzeciw wobec powyż-
szego zamiaru, w dniu 21 stycznia br. 
przesłano do ministra Sprawiedliwo-
ści Krzysztofa Kwiatkowskiego, jak 
również do wszystkich parlamenta-
rzystów ziemi świętokrzyskiej. Swój 
wniosek – rezolucję samorządowcy 
powiatu staszowskiego poparli sto-
sownymi argumentami, m.in. czę-
stotliwością rozpatrywanych spraw 
w minionych 3 latach cyt. ,,wpływ 
spraw do Wydziału w Staszowie 
jest bardzo wysoki, a przy tym dużo 
wyższy niż w przewidzianym do 
utrzymania Wydziale Pracy w Sądzie 
w Sandomierzu. W 2008 roku wyniósł 
on 894 sprawy, w 2009 – 1155 spraw, 
zaś w 2010 roku 792 sprawy. Tym-
czasem z wypowiedzi rzecznika Sądu 
Okręgowego w Kielcach zamieszczo-
nej w Echu Dnia z 19 stycznia 2011 
wynika, iż założeniem reformy było 
zlikwidowanie Wydziałów Pracy 
w których roczny wpływ nie przekra-
cza 120 spraw”. Jak stwierdził sta-
rosta Andrzej Kruzel ,,bez pomocy 
parlamentarzystów i zdecydowa-
nego postawienia sprawy na forum 
publicznym, w tym również Sejmu, 
trudno będzie obronić staszowski 
Wydział Sądu Pracy przed likwi-
dacją”. Podobną dezaprobatę, jak 
w stosunku do ograniczenia działal-
ności Sądu Rejonowego w Staszowie, 
starosta Andrzej Kruzel wyraził co do 

zamiaru likwidacji Świętokrzyskiego 
Kuratorium Oświaty. Instytucja ta, 
jak stwierdził starosta, jest w obec-
nym czasie niezbędna do prowa-
dzenia kształcenia młodzieży na 
wysokim poziomie w dobie ciągłych 
reform oświatowych i wprowadzania 
nowych programów oraz sposobów 
kształcenia. Jest to o tyle przykre, że 
władze samorządowe różnych szcze-
bli, w tym także na terenie powiatu 
staszowskiego od lat z jak najlepszym 
skutkiem starają się o zabezpieczenie 
bazy lokalowej kształcenia na najwyż-
szym poziomie. Potrzeba jedynie spo-
koju i stabilności w sferze organiza-
cyjnej i programowej, czego niestety 
aktualnie brakuje.

Trzecim obszarem, na który zwró-
cił uwagę starosta Andrzej Kruzel 
dotyczył opieki zdrowotnej, w szcze-
gólności dostępności do specjalistów 
i wysokości limitów na tegoroczne 
kontrakty. Na przykładzie sytu-
acji w staszowskim szpitalu, który 
w ostatnich latach nie tylko ogra-
niczył zadłużenie o połowę, tj. do 8 
mln zł i poczynił znaczące inwesty-
cje, na czele z budową nowocze-
snego bloku operacyjnego, staro-
sta wskazał konkretne zagrożenia, 
jakie wyniknąć mogą nawet dla tak 
dobrze prosperującej placówki. Przy-
szłe problemy, jakie mogą się poja-
wić w opiece medycznej na szczeblu 
szpitali powiatowych, wynikać będą 
z niskich tegorocznych limitów na 
niektóre kontrakty oraz z trudności 
w wyegzekwowaniu zapłaty od NFZ 
za nadwykonania. 

Kończąc swoje wystąpienie staro-
sta Andrzej Kruzel zwrócił uwagę na 
znaczne obniżenie środków, przezna-
czonych na łagodzenie skutków spo-
łecznych wynikających z bezrobocia, 
w szczególności dofinansowania do 
stażów i rozpoczęcia własnej działal-
ności gospodarczej. Starosta zaape-
lował do parlamentarzystów o inter-
wencję w sprawie uruchomienia, 
w jak najkrótszym czasie, funduszy 
z rezerw Ministerstwa Pracy i Polityki 
Społecznej na pomoc dla naszego 
województwa, a tym samym dla 
powiatu staszowskiego.

W niedzielę, 20 lutego br. w Oleśnicy, z inicjatywy tamtejszego ,,NSZZ Rolników Indywidualnych” odbyła się 
debata poświęcona aktualnym problemom rolnictwa i wsi. W spotkaniu udział wzięli posłowie Prawa i Sprawie-
dliwości: Beata Kępa, Maria Zuba, Krzysztof Lipiec, Marek Kwitek i Jarosław Rusiecki. 

Starosta staszowski Andrzej Kruzel korzystając z obecności posłów, poprosił o pomoc w załatwieniu kilku 
ważnych spraw dla powiatu staszowskiego, z lewej, posłowie na Sejm RP: Krzysztof Lipiec, Maria Zuba

i Beata Kępa.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Robert Wyrzykowski
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Na dofinansowanie projektów z PO KL wojewódz-
two świętokrzyskie otrzymało 317,5 mln euro (ponad 
1,2 mld zł). Dotychczas za pośrednictwem Świętokrzy-
skiego Biura Rozwoju Regionalnego i Wojewódzkiego 
Urzędu Pracy w Kielcach przyznano autorom projektów 
ponad 820 milionów złotych. 

Do tej pory pieniądze te zostały przeznaczone na 
realizację ponad tysiąca projektów ze sfer edukacji, 
rynku pracy i walki z wykluczeniem społecznym. Naj-
więcej z nich dotyczyło organizacji dodatkowych zajęć 
w szkołach oraz tworzenia nowych przedszkoli. Tego 
typu projekty skierowane są m. in. do dzieci i mło-
dzieży z obszarów wiejskich. Dotychczas z finansowa-
nych przez UE zajęć pozalekcyjnych skorzystało 34 tys. 
świętokrzyskich uczniów, a z zajęć przedszkolnych – 8 
tys. dzieci. Ponadto blisko 600 młodych ludzi, szcze-
gólnie uzdolnionych w przedmiotach matematyczno 
– przyrodniczych, otrzymało przyznawane przez ŚBRR 
stypendia naukowe. 

Kapitał Ludzki dał również wielu osobom możliwość 
doskonalenia swoich umiejętności oraz nauki nowych, 

lepszych profesji. Z projektów PO KL, w ramach których 
realizowane były różnego rodzaju szkolenia zawodowe, 
na przykład nauka języka angielskiego, czy obsługa 
nowoczesnych maszyn budowlanych, skorzystało blisko 
80 tys. osób, zarówno pracujących, jak i odchodzących 
z rolnictwa, czy bezrobotnych. 

Elementem Kapitału Ludzkiego są także bardzo 
popularne dotacje dla osób fizycznych na rozpoczęcie 
własnej działalności gospodarczej – możliwa do uzy-
skania kwota wsparcia to nawet 40 tys. zł. W firmach, 
które powstały w naszym regionie dzięki takim właśnie 
dotacjom, pracę znalazło ponad 5 tys. osób.

Każdy mieszkaniec naszego województwa może być 
uczestnikiem projektu PO KL. Jak znaleźć projekt „dla 
siebie”? To proste. Wszelkie informacje o realizowa-
nych właśnie przedsięwzięciach z PO KL są w interne-
towej bazie – tzw. „Mapie Projektów”, która znajduje 
się pod adresem www.projekty.efs.gov.pl. Mapa działa 
na zasadzie wyszukiwarki, w której, po zaznaczeniu 
odpowiednich kryteriów, zainteresowane osoby mogą 
znaleźć odpowiedni dla siebie projekt. 

Regionalny
Ośrodek EFS ŚWIĘTOKRZYSKIE BIURO

ROZWOJU REGIONALNEGO

Tysiąc kapitalnych projektów
Ponad sto tysięcy mieszkańców województwa świętokrzyskiego skorzystało dotychczas z unijnego Programu 

Operacyjnego Kapitał Ludzki. Są wśród nich dzieci, uczęszczające do nowych przedszkoli, uczniowie korzysta-
jący z dodatkowych lekcji, pracownicy i bezrobotni, podnoszący swoje kwalifikacje oraz osoby przedsiębiorcze, 
które dzięki Kapitałowi Ludzkiemu mogły założyć własny biznes. Są to też osoby zagrożone wykluczeniem spo-
łecznym, z tak różnych powodów, jak choćby długotrwałe bezrobocie, niepełnosprawność czy uzależnienia.

Członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, Piotr 
Żołądek, nadzorujący wdrażanie PO KL w naszym regio-
nie: 

Województwo świętokrzyskie dobrze wykorzystuje pieniądze z Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki. Na tle pozostałych regionów jesteśmy na szó-
stym miejscu w kraju pod względem zaawansowania w jego realizacji. Ale 
to nie tylko liczby i statystyki. To również realny wpływ na rozwiązywanie 
problemów naszego regionu. Na przykład uczniowie ze wszystkich szkół 
podstawowych w gminie Staszów zostaną objęci indywidualnym naucza-
niem. Dzięki temu dzieci z trudnościami w nauce będą mogły uczęszczać 
na dodatkowe zajęcia wyrównawcze, a dzieci szczególnie uzdolnione na 
zajęcia rozwijające ich zainteresowania. To daje uczniom szansę na lepszy 
start w przyszłość. Program Operacyjny Kapitał Ludzki będzie realizowany 
w Polsce i w województwie świętokrzyskim jeszcze do 2013 r. Do dyspozy-
cji wnioskodawców pozostało blisko czterdzieści procent kwoty, którą nasz 
region otrzymał na dofinansowanie „kapitałowych” projektów. Można więc 
jeszcze skorzystać z szansy, jaką daje PO KL.

Województwo
Świętokrzyskie

Materiał współfinansowany przez Unię Europejską w ramach
Europejskiego Funduszu Społecznego
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POWIAT NA SALONACH WARSZAWY
Współorganizatorem i gospodarzem tegorocznego spotkania noworocznego członków Stowarzyszenia War-

szawskiego Klubu Przyjaciół Ziemi Kieleckiej, jakie odbyło się w piątek 28 stycznia br. w warszawskim Hotelu 
Gromada – Dom Chłopa, był powiat staszowski. Impreza z udziałem ponad 400 osób, w tym wielu znakomitych 
gości z kraju i z zagranicy, została tak pomyślana, aby możliwie jak najszerzej zaprezentować różnorodność 
gospodarczą, kulturową i turystyczną ziemi staszowskiej.

Od lewej: ambasador Republiki Mołdawii w Polsce Iurie Bodrug, małżonka ambasador Ukrainy Marta Malskyj, ambasador Ukrainy prof. dr Markijan Malskyj oraz 
wręczający kosze kwiatów: starosta staszowski Andrzej Kruzel i wicestarosta Michał Skotnicki.

Podczas rozpoczęcia imprezy, od lewej: nn, prof. Jerzy Jaskiernia, starosta staszowski Andrzej Kruzel – przemawia, prezes Warszawskiego Klubu Przyjaciół Ziemi 
Kieleckiej Stanisław Bartos, burmistrz Staszowa Romuald Garczewski, wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka–Koruba, marszałek województwa Adam Jarubas, 

burmistrz Połańca Jacek Tarnowski, wójt gminy Bogoria Władysław Brudek, wójt gminy Oleśnica Leszek Juda i wicestarosta staszowski Michał Skotnicki.
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Stoiska promocyjne ziemi staszowskiej otwierała ekspozycja przygotowana przez 
Starostwo Powiatowe w Staszowie.

Uczestnicy spotkania, wśród nich: goście z Warszawy, radni powiatu 
staszowskiego, przedsiębiorcy, działacze społeczni, członkowie fundacji 

i stowarzyszeń, z czerwonym szalem, w drugim rzędzie po lewej: 
eurodeputowany dr inż. Czesław Siekierski.

Przemawia ambasador nadzwyczajny i pełnomocny Republiki Mołdawii w Polsce 
Iurie Bodrug.

Przemawia ambasador nadzwyczajny i pełnomocny Ukrainy w Polsce
prof. dr Markijan Malskyj, z lewej: przewodniczący Rady Powiatu Damian Sierant. 

Wyjątkowość tegorocznego spotkania, po raz pierw-
szy w historii, została podkreślona w sposób szczególny 
obecnością przedstawicieli najwyższego szczebla zagra-
nicznego korpusu dyplomatycznego, na czele z ambasa-
dorami Ukrainy i Mołdawii.

Rozpoczęcia oficjalnej części imprezy dokonał prezes 
Warszawskiego Klubu Przyjaciół Ziemi Kieleckiej Stani-
sław Bartos, który w zwięzły i rzeczowy sposób przybliżył 
zebranym historię i dotychczasowy dorobek Stowarzysze-
nia, wprowadzając słuchaczy w nastrój powagi i skupie-
nia, na początku wystąpienia, jak również w atmosferę 
zabawy i miłego przeżywania związków i różnorodnych 
relacji z ziemią świętokrzyską, pod koniec swojej prze-
mowy. Rozpoczynając, prezes Stanisław Bartos powie-
dział: ,,Dostojni i Drodzy Goście! Doroczne spotkanie 
świąteczno-noworoczne promujące region świętokrzyski 
ze szczególnym uwzględnieniem powiatu staszowskiego 
czas zacząć! Rozpoczynamy to nasze spotkanie uczcze-
niem minutą ciszy odejście na zawsze członków naszego 
Stowarzyszenia poległych w katastrofie lotniczej pod 
Smoleńskiem śp: posła na Sejm RP Przemysława Gosiew-
skiego, ks. prof. Tadeusza Płoskiego – generała broni, 
biskupa polowego Wojska Polskiego, gen. broni Tadeusza 
Buka - dowódcę Wojsk Lądowych i Piotra Nurowskiego – 
prezesa Polskiego Komitetu Olimpijskiego. Przyszliśmy tu 
do naszego rodzinnego wspólnego domu, abyśmy mogli 
się spotkać, przywitać  i cieszyć się wzajemną obecno-
ścią, bo my wszyscy, przedstawiciele władz centralnych, 
wojewódzkich i samorządowych jesteśmy członkami sze-
roko pojętej naszej kielecko-świętokrzyskiej warszawskiej 
rodziny. 

Z ogromną radością pragnę poinformować, że uczest-
niczą na naszym spotkaniu honorowi goście: ambasador 
nadzwyczajny i pełnomocny Ukrainy w Polsce Jego Eksce-
lencja pan prof. dr Markijan Malskyj z małżonką Martą 
i współpracownikami oraz ambasador nadzwyczajny i peł-
nomocny Republiki Mołdawii w Polsce Jego Ekscelencja 
pan Jurie Bodrug ze współpracownikami. Witam bardzo 
serdecznie znakomitego dyplomatę reprezentującego 
ziemię kielecką i nasz kraj poza granicami Polski, którym 
jest kielczanin  Ryszard Białacki – konsul RP we Lwowie.

Dzisiejsze spotkanie świąteczno–noworoczne odby-
wamy dzięki bardzo dobrej współpracy władz woje-
wództwa świętokrzyskiego z naszym WKPZK. Niech 
mi wolno będzie powitać w imieniu własnym i waszym 
władze administracyjne i samorządowe województwa 
świętokrzyskiego: wojewodę Bożentynę Pałkę-Korubę 
i marszałka Adama Jarubasa. Do tradycji naszej, wyni-
kającej ze statutu Stowarzyszenia należy połączenie spo-
tkania świąteczno-noworocznego z promocją wybranego 
powiatu. W tym momencie pragnę wszystkich zebranych 
poinformować, że w dniu dzisiejszym znajdujemy się pod 
troskliwą opieką władz powiatu staszowskiego na czele 
z panem Andrzejem Kruzlem – starostą staszowskim, 
Damianem Sierantem - przewodniczącym Rady Powiatu 
i Michałem Skotnickim – wicestarostą staszowskim. 
Witam Was bardzo ciepło i rodzinnie!”. 

W dalszej części swojego wystąpienia prezes Stanisław 
Bartos powitał wielu wybitnych rodaków z ziemi święto-
krzyskiej, którzy obecnie pracują w Warszawie, a niektórzy 
znani są także w różnych gremiach międzynarodowych. 
Byli to m.in.: prof. dr hab. n. med. Jerzy Szaflik – konsul-
tant krajowy i dyrektor Instytutu Okulistycznego w War-
szawie, gen. broni Lech Majewski – dowódca Sił Powietrz-
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nych Kraju, prof. Stanisław Gomułka – były wiceminister 
finansów, prof. dr hab. Stefan Pastuszka – członek Kra-
jowej Rady Radiofonii i Telewizji, dr n. med. Zbigniew 
Teter – zastępca prezesa Narodowego Funduszu Zdrowia, 
prof. dr hab. Zbigniew Judycki – doradca komendanta 
głównego policji, Alfred Domagalski – prezes Zarządu 
Krajowej Rady Spółdzielczej, ks. dr płk Marek Wesołow-
ski – kapelan Biura Ochrony Rządu, Józef Szczepańczyk 
– reprezentujący Naczelny Komitet Polskiego Stronnictwa 
Ludowego i Henryk Kobierowski – doradca wicepremiera 
Waldemara Pawlaka. 

Uczelnie wyższe na spotkaniu reprezentowali: prof. dr 
hab. Regina Renz – rektor Uniwersytetu Humanistyczno-
Przyrodniczego im. Jana Kochanowskiego w Kielcach, prof. 
dr hab. Stanisław Adamczak - rektor Politechniki Święto-
krzyskiej w Kielcach, gen. dyw. rez. dr hab. Julian Maj – 
prodziekan ds. kształcenia Wydziału Mechanicznego Woj-
skowej Akademii Technicznej w Warszawie, prof. dr hab. 
Paweł Mazanka – zastępca dyrektora Instytutu Filozofii, 
kierownik Katedry Metafizyki na Uniwersytecie Kardynała 
Stefana Wyszyńskiego w Warszawie, doc. dr Bolesław 
Iwan – pracownik naukowy SGGW w Warszawie i mgr 
inż. Dariusz Pomaski – zastępca kanclerza WAT. 

Po wystąpieniu prezesa Stanisława Bartosa życzenia 
noworoczne wszystkim obecnym złożyła wojewoda świę-
tokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba, która również przeka-
zała pozdrowienia od posłów na Sejm, z różnych powo-
dów nie mogących uczestniczyć w spotkaniu: Marzeny 
Okły-Drewnowicz, Zbigniewa Pacelta i Mirosława Paw-
laka. Z kolei marszałek województwa Adam Jarubas prze-
kazując własne życzenia pozdrowił wszystkich także od 
Marka Gosa – przewodniczącego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego. 

Pod koniec oficjalnego otwarcia głos zabrał starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, który na wstępie, zwracając się 
do ambasadorów Ukrainy i Mołdawii, serdecznie podzię-
kował za przybycie i zadeklarował dalszą wolę konkret-

Na stoisku Starostwa staszowskiego nie mogło zabraknąć m.in. promocji pałacu w Kurozwękach z hodowlą bizonów oraz dorobku powiatu we współpracy zagranicznej 
na kierunku wschodnim. Z prawej fragment ekspozycji szkła artystycznego hut prezesa Tadeusza Wrześniaka. Ekspozycje oglądają, od lewej: burmistrz miasta i gminy 
Połaniec Jacek Tarnowski, wicestarosta staszowski Michał Skotnicki, wójt gminy Szydłów Jan Klamczyński, wójt gminy Oleśnica Leszek Juda, wojewoda świętokrzyski 

Bożentyna Pałka-Koruba, burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski oraz starosta staszowski Andrzej Kruzel.

Panie z Koła Gospodyń w Mucharzewie reprezentowały miasto i gminę Osiek.

Zaraz dalej gmina Rytwiany oraz miasto i gmina Połaniec, wspólnie z Lokalną 
Grupą Działania  ,,Dorzecze Wisły”.

nych działań na rzecz współpracy gospodarczej i kultural-
nej. Duże wrażenie na obecnych zrobiły kosze kwiatów 
w kolorach barw narodowych obydwu krajów, przygoto-
wane przez jedną z kwiaciarni staszowskich, a wręczone 
ambasadorom przez przedstawicieli władz powiatu. Sta-
rosta Andrzej Kruzel serdecznie podziękował wszystkim, 
którzy pracowali nad przygotowaniem imprezy i poprosił 
na scenę włodarzy gmin ziemi staszowskiej obecnych na 
spotkaniu: burmistrza Staszowa Romualda Garczew-
skiego, burmistrza Połańca Jacka Tarnowskiego, bur-
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mistrza  Osieka Włodzimierza 
Wawrzkiewicza, wójta gminy 
Bogoria Władysława Brudka, 
wójta gminy Oleśnica Leszka 
Judę i wójta gminy Szydłów Jana 
Klamczyńskiego.

Oprócz burmistrzów i wójtów, 
powiat staszowski reprezentowali 
w Warszawie m.in.: radni powiatu 
na czele z przewodniczącym Rady 
Damianem Sierantem, wiceprze-
wodniczącą Lucyną Kozoduj 
i wiceprzewodniczącym Jerzym 
Chudym, przewodniczący Rady 
Miejskiej Staszowa Kryspin Bed-
narczyk, a także przedsiębiorcy: 
Marian Kosowicz – prezes i dyrek-

tor generalny KiZChS ,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie, człon-
kowie Zarządu ,,Siarkopolu”: Stanisław Lech Zalewski 
i Józef Zborowski, Barbara Stachlińska - dyrektor Huty 
Szkła Gospodarczego ,,BTBB” Sp. z o.o. w Grzybowie, 
Marian Adamczyk – prezes Zakładu Remontowo-Budow-
lanego ,,ADMA” w Staszowie, Jerzy Kwiecień - prezes 
Staszowskiej Izby Gospodarczej i Leszek Belusiak - czło-
nek Zarządu Izby.

Po wystąpieniu starosty Andrzeja Kruzla głos zabrał 
ambasador Ukrainy prof. dr Markijan Malskyj, który ser-
decznie podziękował za zaproszenie i podkreślił znaczenie 
tego rodzaju spotkań w dziele nawiązywania wszelkiego 
rodzaju kontaktów i wzajemnego poznawania się oby-
wateli różnych narodów. Oficjalne wystąpienia zakończył 
ambasador Republiki Mołdawii Jurie Bodrug, który stwier-
dził m.in.: ,,…Swoje urzędowanie w Warszawie rozpo-
cząłem w lipcu ubiegłego roku i pierwszymi przyjaciółmi, 
jakich poznałem, we wrześniu 2010 roku, to byli przed-
stawiciele władz powiatu staszowskiego, obecni wtedy 
na uroczystości Dnia Niepodległości Ukrainy w Warsza-
wie. Szczerze liczę na podobną współpracę, jaką powiat 
staszowski realizuje ze swoimi ukraińskimi partnerami”.

Oficjalnego otwarcia imprezy dokonał starosta sta-
szowski Andrzej Kruzel, zapraszając wszystkich do degu-
stacji potraw regionalnych i wspólnej zabawy. Impreza 
trwała do 200 w nocy i według jej stałych uczestników była 
wyjątkową i trudną do powtórzenia w przyszłości.

Dzięki zaangażowaniu się w warszawskie przedsięwzię-
cie kolektywów: Starostwa Powiatowego w Staszowie, 
Zespołu Szkół oraz Zespołu Szkół Ekonomicznych 
w Staszowie, Zespołu Szkół Centrum Kształcenia Rolni-
czego w Sichowie Dużym, a także Lokalnych Grup Dzia-
łania: ,,Białe Ługi” zrzeszających gminy: Bogoria, Staszów 
i Szydłów oraz ,,Dorzecze Wisły” z gminami: Łubnice, Ole-
śnica, Połaniec, Osiek i Rytwiany, zadanie zostało wyko-
nane na ocenę celującą. 

Przygotowane różnorodne potrawy regionalne, ich 
smak i jakość nie miały sobie równych w dotychczasowej 
13-letniej historii noworocznych warszawskich spotkań. 

Ogromne wrażenie na widzach wywarły koncerty: 
Orkiestry Hut Szkła Gospodarczego Tadeusza Wrze-
śniaka, Kapeli Nadwiślańskiej, a także solistów: Doroty 
Karasińskiej-Kozłowskiej, Gustawa Kozłowskiego oraz 
dziewcząt z Centrum Kultury i Sztuki w Połańcu. Owacje 
na stojąco wymuszające kolejne bisy, były najlepszym tego 
dowodem.

Orkiestra Hut Szkła Gospodarczego Tadeusza Wrześniaka, dyryguje Grzegorz Chyc.

Fragment prezentacji gminy Połaniec.

Wystawa szkła artystycznego z Hut prezesa Tadeusza Wrześniaka.

 Jedna z solistek Centrum 
Kultury i Sztuki w Połańcu.

Kapela Nadwiślańska z solistami: Dorotą Karasińską-Kozłowską i Gustawem 
Kozłowskim w koncercie pieśni biesiadnych.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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W s z y s t k i c h 
przybyłych człon-
ków rodziny 
Deskurów i ich 
przyjaciół, a także 
gości honorowych, 
na czele z arcybi-
skupem seniorem 
ks. kard. dr Fran-
ciszkiem Machar-
skim, biskupem 
kieleckim prof. dr. 
hab. Kazimierzem 
Ryczanem i bisku-
pem pomocniczym 
dr. Kazimierzem 
Gurdą oraz byłym 
prezydentem War-
szawy dr. Stani-

sławem Wyganowskim, przywitał 
dyrektor Muzeum ks. Paweł Tkaczyk.

Ideę przyświecającą powsta-
niu wystawy ks. dyr. Tkaczyk zawarł 
w przedmowie do jej katalogu, cyt. 
,,Rodzina Deskurów. Bogu i Ojczyź-
nie” to kolejna, ważna wystawa 
przygotowana przez Muzeum Die-
cezjalne w Kielcach. Cieszę się, że 
w ten skromny sposób możemy 
przypomnieć dzieje ludzi, którzy za 
swoje gniazdo rodzinne obrali Sancy-
gniów i w ten sposób trwale wpisali 
się w historię świętokrzyskiej ziemi. 
Służba Bogu i Ojczyźnie to zada-
nie trudne i odpowiedzialne. Mam 
nadzieję, że prezentowana wystawa 
będzie przede wszystkim dla mło-
dych pokoleń pozytywnym przykła-
dem i wzorem, w jaki sposób żyć, by 
pomimo wielu przeciwności i trud-
ności wiernie trwać przy wartościach 
ważnych w życiu człowieka oraz spo-
łeczeństwa. Ufam, że będzie również 
zachętą, by dom swego życia ,,budo-
wać na skale”, co jest przecież cechą 
każdego człowieka roztropnego”.

Równie pięknym uzasadnie-
niem celowości stworzenia ekspo-
zycji, podzieliła się z gośćmi kustosz 
wystawy Małgorzata Gorzelak, 
która podczas ceremonii jej otwarcia 
powiedziała: ,,W dzisiejszych czasach, 
kiedy wiele pojęć uległo rozmyciu, 
a dobrych wzorców w życiu publicz-
nym nie zawsze dostaje, dobrze jest 
wrócić do podstawowych wartości: 
Bóg, Honor i Ojczyzna. Ich nośnikami 
były od wieków rodziny, przekazu-

Pozostali wierni ideałom
,,Rodzina Deskurów. Bogu i Ojczyźnie”, to tytuł wystawy, jaką w sobotę 26 marca br., otwarto w Muzeum 

Diecezjalnym w Kielcach. W uroczystości wzięło udział ponad 150 gości, którzy przyjechali niemalże z całej 
Polski. 

jące z pokolenia na pokolenie tra-
dycje rycerskie. To na ich niezłomnej 
wierności opierała się słaba i rozbita 
wewnętrznie Rzeczpospolita. ,,Czyń, 
coś powinien, nie patrzaj na resztę” 
– głosi motto rodowe Deskurów. Na 
otwieranej tu dzisiaj wystawie można 
zobaczyć, jak sumiennie wypełniały 
ten nakaz kolejne generacje rodziny. 
Prezentujemy całą galerię wybitnych 
postaci: bohaterskich żołnierzy, pra-
wych obywateli i żarliwych katoli-
ków, pokazując jak dyktat ,,służby 
krajowi” przechodzi z dziada i ojca 
na syna, aż do najmłodszych poko-
leń. Ta ciągłość etyki rycerskiej jest 
ważnym przesłaniem wystawy, mają-
cej przekonać współczesnych, że idee 
i zasady naszych przodków nie prze-
minęły, lecz nadal są żywe i aktualne. 

Na ekspozycji zgromadzonych jest 
około 150 obiektów, pochodzących 
w większości ze zbiorów prywatnych. 
Wiele z cennych eksponatów pokazy-
wanych jest po raz pierwszy. Należą do 
nich najstarsze dokumenty rodzinne, 
np. z 1582 roku, XVII-wieczne akta 
dotyczące majątku rodowego San-
cygniów na Kielecczyźnie, czy cenne 
pamiątki po działaczach niepodle-
głościowych: Bronisławie i Andrzeju 
– m.in.: dokumenty z powstania 
styczniowego, księga zesłańców, listy 
z Syberii. Osobne miejsce poświę-
ciliśmy ks. kardynałowi Andrzejowi 
Marii Deskurowi. Ekspozycję uzupeł-
niają portrety, fotografie i drobiazgi 
rodzinne, a także obrazy i meble pro-
jektu artysty-malarza Józefa Deskura. 
Motywem przewodnim wystawy są 
motta rodowe, podkreślające rycer-
skie tradycje rodziny”.

Swoją przyjaźń z ks. kardynałem 
Andrzejem Marią Deskurem, dato-
waną od czasów studiów w krakow-
skim seminarium wspominał ks. kard. 
dr Franciszek Macharski, który przy-
pomniał także przyjacielskie relacje 
ks. kard. Deskura z papieżem Janem 
Pawłem II.

Organizatorom wystawy i rodzi-
nie Deskurów podziękował ks. biskup 
ordynariusz prof. dr. hab. Kazimierz 
Ryczan, zwracając uwagę na zna-
czeniu tego typu ekspozycji w życiu 
wspólnoty diecezjalnej, w budowa-
niu więzi społecznych środowisk oraz 

Pięknym uzasadnieniem celowości stworzenia 
ekspozycji rodziny Deskurów podzieliła się z gośćmi 

kustosz wystawy Małgorzata Gorzelak.

Przemawia biskup kielecki ks. prof. dr hab. Kazimierz 
Ryczan, z tyłu biskup pomocniczy Diecezji Kieleckiej 

ks. dr. Kazimierz Gurda.

Podczas uroczystości ks. kard. dr Franciszek Macharski wspomina swoją 
znajomość z ks. kard. Andrzejem Marią Deskurem, z prawej dyrektor Muzeum 

Diecezjalnego w Kielcach ks. dyr. Paweł Tkaczyk.
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Prezydent Warszawy w latach 1990-94 Stanisław Wyganowski, rodzinnie 
związany z pałacem w Czyżowie Szlacheckim, chętnie i ciekawie wspominał 

dawne czasy. Uważnie słuchali: wicestarosta staszowski Michał Skotnicki oraz Jan 
Marcin i Karen Popielowie. 

Fragment ekspozycji poświęconej artyście malarzowi Józefowi Deskurowi, 
z prawej strony list Henryka Sienkiewicza do Józefa Deskura.

Od lewej: Jan Mazanka, Andrzej Deskur z córeczką Antosią i Michał Skotnicki. 
Z tyłu na obrazie prababcia Andrzeja Zofia z Klemensowskich Deskur namalowana 

w 1894 roku przez jej męża Józefa Deskura, którego obrazy, podarowane przez 
artystę Henrykowi Sienkiewiczowi, można oglądać w Oblęgorku.

           Dr Stanisław Deskur przedstawia wicestarostę staszowskiego Michała 
Skotnickiego ks. kardynałowi dr. Franciszkowi Macharskiemu.

Wicestarosta staszowski Michał Skotnicki gorąco podziękował państwu 
Stanisławowi i Helenie Deskurom z Krakowa, za 6-letnią współpracę, która 

corocznie przejawia się nowymi publikacjami i projektami edukacyjnymi 
we współpracy powiatu staszowskiego z obwodem winnickim na Ukrainie, 

z pożytkiem dla setek młodzieży z obydwu krajów. Z majątku Kacmazów - 50 km 
od Winnicy, pochodziła Stanisława z Kosseckich Deskurowa, ,,ostatnia pani na 

Sancygniowie”.

w jednoczeniu ludzi wokół wartości nadrzędnych jak: 
miłość ojczyzny i godowość poświęcenia dla innych.

Niewątpliwą artystyczną atrakcją otwarcia wystawy 
były wiersze i fragmenty listów swoich przodków, odczy-
tane przez aktora Andrzeja Deskura. Wśród nich znala-
zło się m.in. przesłanie do wnuków Bronisława Deskura 
(1835 - 1895), cyt. fragment: ,,Z historii rodowych familii 
i pojedynczych jednostek powstaje historia całego narodu, 
społeczeństwa w którym żyjemy. Niech więc was nie wbi-
jają w pychę zasługi i zaszczyty przodków waszych, bo 
te należą do historii, nie do was. wy macie je zdobyć 
dopiero swym życiem w społeczeństwie, które was otacza. 
…W młodości mojej, kiedy zacząłem myśleć i zastana-
wiać się nad ustrojem społecznym, kierując się uczuciem 
miłości bliźniego, nabrałem przekonań demokratycznych. 
Przywileje zatem kastowe uważam za nadużycie prze-
ciwko prawom naturalnym człowieka, za rozbicie jedności 
narodowej. Człowiek stworzony do pracy, aby swe ciało 
utrzymać przy życiu, jest ciężarem społeczeństwa jeśli 
się od niej usuwa, a żywi się pracą swych braci. Dlatego 
przywileje rodowe jednostek, które spychają ciężar pracy 
na inne warstwy społeczne, są wykroczeniem przeciwko 
prawu naturalnemu ludzi, podsycaniem próżności i pychy 
nie ufundowanej na niczym”. 

Na zaproszenie rodziny Deskurów, w uroczystym 
otwarciu wystawy, powiat staszowski reprezentowali: 
wicestarosta Michał Skotnicki i Jan Mazanka – kierujący 
w Starostwie promocją i współpracą zagraniczną, m.in. 
z Winnicą na Ukrainie, z którą rodzina jest związana, 
poprzez losy Stanisławy z Kosseckich-Deskurowej, 
szczególne w okresie rewolucji październikowej. Dzięki 
pomocy dr. n. rol. Stanisława Deskura i dr n. med. Heleny 
Deskur, na przestrzeni ostatnich 6 lat powstały w Staro-
stwie staszowskim m.in. 4 projekty edukacyjne, dzięki 
czemu pozyskano fundusze z Narodowego Centrum Kul-
tury na wymianę młodzieży, w której wzięło udział po 240 
uczniów z obydwu krajów. Wicestarosta Michał Skotnicki 
serdecznie podziękował państwu Deskurom za możliwość 
korzystania z ich bogatej wiedzy, przekazując specjalnie 
na tę okazję wykonany puchar z godłem narodowym 
i herbami: województwa świętokrzyskiego i powiatu 
staszowskiego. 

Znakomitym uzupełnieniem wystawy była publika-
cja pt. ,,Dom rodzinny. Świat utracony? Sancygniów we 
wspomnieniach” autorstwa Konstancji Nałęcz-Nieniew-
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skiej* - wnuczki Wandy z Deskurów Wysockiej, stano-
wiąca, cyt. za ks. Pawłem Tkaczykiem ,,Wzruszający zapis 
rozmowy wnuczki z babcią, zderzenie dwóch światów: 
tego, który już odchodzi z tym, który dopiero wkracza 
na arenę dziejów. Czy ten pierwszy jest światem utraco-
nym? Chyba nie, ponieważ trwa w rodzinie, która oparła 
się dziejowym burzom i nie zapomina o swym rodzinnym 
gnieździe. Mam nadzieję, że publikacja, którą oddajemy 
do rąk Czytelników, jak i wystawa poświęcona rodzinie 
Deskurów przypomną o wartościach, bez których życie 
człowieka byłoby puste i jałowe”.

Podczas jednego z odcinków ostatniej edycji ,,Tańca 
z gwiazdami” Zbigniew Wodecki oceniając występ 
Andrzeja Deskura powiedział ,,…nazwisko Deskur 
zobowiązuje”, po obejrzeniu wystawy w kieleckim 
Muzeum Diecezjalnym trudno nie zgodzić się z tym 
stwierdzeniem. 

Indygenat Deskurów potwierdzający szlachectwo z pieczęcią i podpisem króla 
Stanisława Augusta Poniatowskiego.

Najstarszy dokument polskiej linii Deskurów dotyczący zakupu domu,
Francja 1582 rok.

Fragment ekspozycji poświęcony ks. kardynałowi Andrzejowi Deskurowi i jego 
przyjacielskim relacjom z Janem Pawłem II.

Z lewej fotografie Stanisławy z Kosseckich Deskurowej, autorki pamiętnika, 
z którego korzystaliśmy pisząc ukraińskie projekty, poniżej zdjęcie ks. kard. 

Andrzeja Deskura.

Fotografie pałacu w Sancygniowie.

Kościoły fundacji rodziny Deskurów w: Warszawie, Borzęcinie i Goryniu,
foto z arch. Starostwa Powiatowego w Staszowie.

*Konstancja Nałęcz-Nieniewska ( ur. 1990 ), absolwentka 
VI LO im. A. Mickiewicza w Krakowie, dzięki publikacji ,,Dom 
rodzinny. Świat utracony? Sancygniów we wspomnieniach” 
została laureatką konkursu ,,Mała Ojczyzna w pamięci i świadec-
twach” zorganizowanego przez Ośrodek KARTA w 2008 roku.

** Autor artykułu serdecznie dziękuje ks. dyr. Pawłowi Tka-
czykowi, kustosz wystawy pani Małgorzacie Gorzelak i panu 
Andrzejowi Deskurowi za udostępnienie materiałów i zgodę na 
ich wykorzystanie w powyższym artykule.

Tekst i foto: Jan Mazanka**
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W wygłoszonej homilii, ksiądz biskup podkreślił rolę 
i znaczenie wspólnot parafialnych i różnych środowisk 
w kształtowaniu rzeczywistości w poszczególnych wsiach 
i miasteczkach, zwracając szczególną uwagę na opiekę, 
jaką powinni być otoczeni najbiedniejsi, szczególnie 
dzieci. Ksiądz biskup posłużył się przykładami, jakie spoty-
kał na swojej kapłańskiej drodze w różnych krajach i mia-
stach świata, m.in. w Kalkucie w ośrodku dla nieuleczalnie 
chorych, prowadzonym przez Zgromadzenie Sióstr Misjo-
narek Miłości Matki Teresy. Szczególną prośbę o opiekę 
nad najbiedniejszymi ksiądz biskup Krzysztof Nitkiewicz 
skierował pod adresem władz samorządowych wszyst-
kich szczebli, począwszy od sołtysa i wójta, przypomina-
jąc, że ze sprawowania władzy, czy piastowania różnych 
stanowisk, nie wynikają jedynie przywileje dla jednostek, 
ale głównie obowiązki służenia innym, przede wszystkim 
tym, którzy pomocy potrzebują najbardziej. 

Władze samorządowe powiatu staszowskiego na 
mszy świętej, reprezentował starosta Andrzej Kruzel, 
przekazując księdzu biskupowi pamiątkowy puchar wraz 
z pismem, w którym czytamy, m.in.: ,,Ekscelencjo, Umiło-
wany Księże Biskupie. W imieniu władz samorządowych 
powiatu staszowskiego, a także swoim własnym, pragnę 
serdecznie podziękować Księdzu Biskupowi za wizytę 
duszpasterską na terenie ziemi staszowskiej, będącej 
wyrazem szczególnej troski zarówno o sprawy Kościoła, 
jak i wiernych naszego powiatu. Proszę o przyjęcie naj-
szczerszych życzeń, spełnienia wszystkich planów związa-
nych z kierowaniem Diecezją Sandomierską, wielu Łask 
Bożych, opieki Świętego Krzysztofa, jak również dużo 
zdrowia oraz wszelkiego dobra na każdy dzień pracy 
i posługi biskupiej”.

Z podziękowaniami 
i bukietem kwiatów dołą-
czył radny powiatu Adam 
Kowal, a w imieniu władz 
miasta i gminy Staszów, 
za złożenie wizyty w para-
fii Wiązownica podzięko-
wali: przewodniczący Rady 
Miejskiej Kryspin Bed-
narczyk i wiceprzewod-
nicząca Beata Gajek-Dyl. 
Nie mogło zabraknąć także 
podziękowań od społecz-
ności parafii, które wyrazili: 
proboszcz ks. kan. Wiesław 
Opiat i reprezentująca 
Radę Parafialną Wiesława 
Kubik, a także młodzież, 
która właśnie w tych dniach 
przystąpiła do sakramentu 
bierzmowania.

Biskup sandomierski z wizytą u wiernych
Raz na pięć lat, biskupi diecezjalni w całym kraju, odwiedzają swoich wiernych w ich parafiach, a także w domach 

prywatnych. Tak też było w połowie marca br., kiedy to biskup sandomierski ks. dr Krzysztof Nitkiewicz spotykał 
się z wiernymi parafii Dekanatu Koprzywnickiego. Odwiedziny kolejnych wspólnot parafialnych zakończyły się 
w wiązownickim kościele pw. św. Michała Archanioła. Tu, w środę 23 marca o godz. 1700, pod przewodnictwem 
księdza biskupa, z udziałem 15 kapłanów z Dekanatu Koprzywnickiego, została odprawiona msza święta, koń-
cząca wizyty duszpasterskie księdza biskupa na ziemi koprzywnickiej, osieckiej i w części staszowskiej.

Okolicznościowy puchar przekazał księdzu biskupowi radny powiatu 
staszowskiego Adam Kowal.

Podziękowania składa starosta staszowski Andrzej Kruzel.

Mszę świętą, na zakończenie wizyty w Dekanacie Koprzywnickim, wspólnie z 15 kapłanami, odprawił i homilię wygłosił biskup 
sandomierski ks. dr Krzysztof Nitkiewicz.Tekst i foto: Jan Mazanka
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Spotkanie otwo-
rzył prezes Staszowskiej 
Izby Gospodarczej Jerzy 
Kwiecień, który powitał 
wszystkich obecnych na 
gali i przypomniał czter-
nastoletnią już tradycję 
organizacji święta przed-
siębiorców w Staszowie. 

Roboczą część spotka-
nia rozpoczęto od wręcze-
nia stypendiów uczniom 
szkół gimnazjalnych – 
zwycięzcom IX edycji kon-
kursu „Arystoteles Junior”. 
W tej kategorii wyłoniono 
12 laureatów, którymi 

zostali: Małgorzata Migalska, Filip Szałwiński, Aleksan-
dra Uśmiał, Angelika Nowicka, Kamil Bujak, Adrianna 
Arendarska, Artur Sklazewicz, Przemysław Jaworski, 
Anna Gałęcka, Sylwia Pochyła, Alicja Górna i Magda-
lena Wyrazik. Dyplomy i stypendia laureatom w wysoko-
ści: za I miejsca 800 zł, za II - 600 zł i za III - 400 zł wręczyli: 
burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski 
i Bożena Ryczkowska – sekretarz Zarządu SIG. 

Natomiast laureatami 
konkursu ,,Arystoteles 
Senior” zostali: Agata 
Kosior, Paulina Gorczyca, 
Katarzyna Niezgoda, 
Wojciech Jazgara, Michał 
Kozioł, Tomasz Strojny, 
Agnieszka Fonfara, 
Damian Papież, Wojciech 
Brzyszcz. Stypendia laure-
atom w wysokości: 1 600 
za I miejsca, 1 200 za II 
i 800 zł za III miejsca, wrę-
czyli: starosta staszowski 
Andrzej Kruzel i wicepre-
zes SIG Kazimierz Szostak. 
Obydwa konkursy zorga-

nizowane zostały przez Staszowską Izbę Gospodarczą 
we współpracy z Zespołem Doradców Metodycznych 
w Staszowie i dyrekcjami poszczególnych szkół. 

Następnie uhonorowano dwóch przedsiębiorców, 
którzy nieodpłatnie użyczyli transportu do przewozu 50 
ton produktów z ,,Banku Żywności Unii Europejskiej”, prze-
kazanych za pośrednictwem Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Staszowie, najbardziej potrzebującym miesz-
kańcom miasta i gminy. Okolicznościowe grawertony z rąk 
starosty Andrzeja Kruzla i prezesa Stowarzyszenia ,,Bez-
pieczny Powiat Staszowski” Henryka Makucha odebrali: 
Wojciech Skowron – prezes FHU ,,SKOWRON” Blachy 
Dachowe i Leszek Belusiak – prezes ,,BEL-POL”.

Stambułki po raz 14.
Doroczna ,,Gala Stambułkowa”, jaka pod hasłem ,,Wspólnie można więcej”, odbyła się w dniu 19 marca br. 

w auli Zespołu Szkół w Staszowie, była okazją do uhonorowania zarówno najlepszych przedsiębiorców ziemi 
staszowskiej w roku 2010, jak również uczniów szkół wszystkich szczebli, zwycięzców konkursów ,,Arystoteles. 

Główną częścią gali, podobnie jak w latach ubiegłych, 
było uhonorowanie ,,Stambułkami Staszowskimi” naj-
lepszych przedsiębiorców z terenu powiatu staszowskiego. 
Wyróżnienia przyznano w pięciu kategoriach.

w kategorii: ,,Jednostka organizacyjna/firma mająca 

Spotkanie prowadził radny miejski 
Staszowa Dominik Rożek. 

W pierwszym rzędzie, od prawej: burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald 
Garczewski, poseł Mirosław Pawlak, członek Zarządu Województwa 

Świętokrzyskiego Kazimierz Kotowski, wicewojewoda świętokrzyski Beata 
Oczkowicz, poseł Andrzej Pałys, członek Zarządu Województwa Jan Maćkowiak 

i poseł Marzena Okła-Drewnowicz, wicestarosta Michał Skotnicki, starosta 
staszowski Andrzej Kruzel.

Tegoroczną ,,Galę Stambułkową” otworzył 
prezes staszowskiej Izby Gospodarczej 

Jerzy Kwiecień.

Dyplomy i stypendia laureatom konkursu ,,Arystoteles Junior” wręczyli: burmistrz 
miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski i lek. med. Bożena Ryczkowska – 

sekretarz Zarządu SIG. 

Stypendia laureatom konkursu ,,Arystoteles Senior” wręczyli: starosta staszowski 
Andrzej Kruzel i wiceprezes SIG Kazimierz Szostak.

największy wpływ na rozwój gospodarczy na terenie 
powiatu staszowskiego” uhonorowano 3 firmy: 

GDF SUEZ ENERGIA POLSKA S.A. •	 Spółka jest wła-
ścicielem elektrowni w Połańcu o mocy osiągalnej 1 800 
MW, z otwartym obiegiem chłodzenia wodą z rzeki Wisły, 
jest opalana węglem kamiennym współspalanym z bio-
masą. W ostatnich latach szczególnie zadbano o wysoki 
poziom automatycznej kontroli procesu wytwarzania 
energii (centralna nastawnia) oraz o zmniejszenie uciążli-
wości elektrowni dla środowiska (odsiarczanie wszystkich 
bloków energetycznych, rozwój instalacji przygotowywa-
nia i dozowania biomasy). 

Kopalnie i Zakłady Chemiczne Siarki •	 ,,SIAR-
KOPOL” S.A. w Grzybowie, prowadzące wydobycie od 
1 czerwca 1966 r. Obecnie KiZChS ,,Siarkopol” S.A. jest 
jedyną pracującą na świecie kopalnią siarki. Od 2010 
„Siarkopol” jest w trakcie realizacji strategicznej dla Spółki 
inwestycji: budowy nowej instalacji do produkcji siarki 
nierozpuszczalnej w dwusiarczku węgla o zdolności pro-
dukcyjnej 5 tys. ton/rok. Planowany termin zakończenia 
prac to połowa 2012 roku. Firma należy do czołówki eks-
porterów województwa świętokrzyskiego. Eksport sta-
nowi obecnie ok. 70 % obrotów rocznych. Swoich odbior-
ców „Siarkopol” ma głównie w Afryce Północnej, Austrii, 
Niemczech i w kilkunastu innych krajach Europy. Oferuje 
swoim klientom bogatą paletę produktów pochodzenia 
siarkowego. Począwszy od 1998 roku „Siarkopol” jest 
posiadaczem Certyfikatu Systemu Zarządzania Jakością 
zgodnego z międzynarodową normą ISO 9001:2008. 

Firmę Odzieżową •	 „BARBARAS” Marcin Skow-
ron. Działalność Firmy „Barbaras” związana jest z dłu-
goletnią tradycją rodzinną, datowaną od początku lat 
50-tych. W 2004 roku produkty firmy uzyskały certyfikaty 
Jednostki Certyfikującej – Instytutu Technik i Technolo-
gii Dziewiarskich „TRICOTXTIL”. Obecnie zatrudnionych 
jest 230 osób, a podstawowa działalność to produkcja 
odzieży dziecięcej. Firma realizuje też zlecenia na odzież 
reklamową i służbową. Kolejne inwestycje w park maszy-
nowy, także przy wsparciu z funduszy strukturalnych EU, 
przyczyniły się do rozwoju firmy, poszerzenia i unowocze-
śnienia oferty produktowej, co przełożyło się na wzrost 
zatrudnienia i ekspansję na nowe rynki, w tym do: Rosji, 

Laureaci konkursów ,,Arystoteles Senior” i Arystoteles Junior” ze starostą Andrzejem Kruzlem i wiceprezesem SIG Kazimierzem Szostakiem.

Stambułkę z rąk wicewojewody świętokrzyskiego Beaty Oczkowicz i prezesa SiG 
Jerzego Kwietnia w imieniu Zarządu GDF SUEZ ENERGIA POLSKA S.A. odebrał

dyr. Bogumił Jabłoński.

,,Stambułkę” odbiera Marian Kosowicz - prezes, dyrektor generalny KiZChS 
,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie.

Ukrainy, Litwy, Łotwy, Wielkiej Brytanii, Czech, Słowacji, 
Rumunii na Węgry i do Izraela. Sprzedaż na rynki zagra-
niczne generuje aż 75% przychodów. 

W kategorii: ,,Jednostka organizacyjna/firma, która 
osiągnęła znaczny postęp rozwoju w poprzednim 
roku” uhonorowano 2 firmy: 

Przedsiębiorstwo Budowlano-Handlowe •	
„ADMA” s.j. w  Staszowie, należące do najlepszych firm 
budowlanych z terenu południowo-wschodniej Polski. 
,,ADMA” specjalizuje się w kompleksowych robotach 
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Spotkanie otwo-
rzył prezes Staszowskiej 
Izby Gospodarczej Jerzy 
Kwiecień, który powitał 
wszystkich obecnych na 
gali i przypomniał czter-
nastoletnią już tradycję 
organizacji święta przed-
siębiorców w Staszowie. 

Roboczą część spotka-
nia rozpoczęto od wręcze-
nia stypendiów uczniom 
szkół gimnazjalnych – 
zwycięzcom IX edycji kon-
kursu „Arystoteles Junior”. 
W tej kategorii wyłoniono 
12 laureatów, którymi 

zostali: Małgorzata Migalska, Filip Szałwiński, Aleksan-
dra Uśmiał, Angelika Nowicka, Kamil Bujak, Adrianna 
Arendarska, Artur Sklazewicz, Przemysław Jaworski, 
Anna Gałęcka, Sylwia Pochyła, Alicja Górna i Magda-
lena Wyrazik. Dyplomy i stypendia laureatom w wysoko-
ści: za I miejsca 800 zł, za II - 600 zł i za III - 400 zł wręczyli: 
burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski 
i Bożena Ryczkowska – sekretarz Zarządu SIG. 

Natomiast laureatami 
konkursu ,,Arystoteles 
Senior” zostali: Agata 
Kosior, Paulina Gorczyca, 
Katarzyna Niezgoda, 
Wojciech Jazgara, Michał 
Kozioł, Tomasz Strojny, 
Agnieszka Fonfara, 
Damian Papież, Wojciech 
Brzyszcz. Stypendia laure-
atom w wysokości: 1 600 
za I miejsca, 1 200 za II 
i 800 zł za III miejsca, wrę-
czyli: starosta staszowski 
Andrzej Kruzel i wicepre-
zes SIG Kazimierz Szostak. 
Obydwa konkursy zorga-

nizowane zostały przez Staszowską Izbę Gospodarczą 
we współpracy z Zespołem Doradców Metodycznych 
w Staszowie i dyrekcjami poszczególnych szkół. 

Następnie uhonorowano dwóch przedsiębiorców, 
którzy nieodpłatnie użyczyli transportu do przewozu 50 
ton produktów z ,,Banku Żywności Unii Europejskiej”, prze-
kazanych za pośrednictwem Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Staszowie, najbardziej potrzebującym miesz-
kańcom miasta i gminy. Okolicznościowe grawertony z rąk 
starosty Andrzeja Kruzla i prezesa Stowarzyszenia ,,Bez-
pieczny Powiat Staszowski” Henryka Makucha odebrali: 
Wojciech Skowron – prezes FHU ,,SKOWRON” Blachy 
Dachowe i Leszek Belusiak – prezes ,,BEL-POL”.

Stambułki po raz 14.
Doroczna ,,Gala Stambułkowa”, jaka pod hasłem ,,Wspólnie można więcej”, odbyła się w dniu 19 marca br. 

w auli Zespołu Szkół w Staszowie, była okazją do uhonorowania zarówno najlepszych przedsiębiorców ziemi 
staszowskiej w roku 2010, jak również uczniów szkół wszystkich szczebli, zwycięzców konkursów ,,Arystoteles. 

Główną częścią gali, podobnie jak w latach ubiegłych, 
było uhonorowanie ,,Stambułkami Staszowskimi” naj-
lepszych przedsiębiorców z terenu powiatu staszowskiego. 
Wyróżnienia przyznano w pięciu kategoriach.

w kategorii: ,,Jednostka organizacyjna/firma mająca 

Spotkanie prowadził radny miejski 
Staszowa Dominik Rożek. 

W pierwszym rzędzie, od prawej: burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald 
Garczewski, poseł Mirosław Pawlak, członek Zarządu Województwa 

Świętokrzyskiego Kazimierz Kotowski, wicewojewoda świętokrzyski Beata 
Oczkowicz, poseł Andrzej Pałys, członek Zarządu Województwa Jan Maćkowiak 

i poseł Marzena Okła-Drewnowicz, wicestarosta Michał Skotnicki, starosta 
staszowski Andrzej Kruzel.

Tegoroczną ,,Galę Stambułkową” otworzył 
prezes staszowskiej Izby Gospodarczej 

Jerzy Kwiecień.

Dyplomy i stypendia laureatom konkursu ,,Arystoteles Junior” wręczyli: burmistrz 
miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski i lek. med. Bożena Ryczkowska – 

sekretarz Zarządu SIG. 

Stypendia laureatom konkursu ,,Arystoteles Senior” wręczyli: starosta staszowski 
Andrzej Kruzel i wiceprezes SIG Kazimierz Szostak.

największy wpływ na rozwój gospodarczy na terenie 
powiatu staszowskiego” uhonorowano 3 firmy: 

GDF SUEZ ENERGIA POLSKA S.A. •	 Spółka jest wła-
ścicielem elektrowni w Połańcu o mocy osiągalnej 1 800 
MW, z otwartym obiegiem chłodzenia wodą z rzeki Wisły, 
jest opalana węglem kamiennym współspalanym z bio-
masą. W ostatnich latach szczególnie zadbano o wysoki 
poziom automatycznej kontroli procesu wytwarzania 
energii (centralna nastawnia) oraz o zmniejszenie uciążli-
wości elektrowni dla środowiska (odsiarczanie wszystkich 
bloków energetycznych, rozwój instalacji przygotowywa-
nia i dozowania biomasy). 

Kopalnie i Zakłady Chemiczne Siarki •	 ,,SIAR-
KOPOL” S.A. w Grzybowie, prowadzące wydobycie od 
1 czerwca 1966 r. Obecnie KiZChS ,,Siarkopol” S.A. jest 
jedyną pracującą na świecie kopalnią siarki. Od 2010 
„Siarkopol” jest w trakcie realizacji strategicznej dla Spółki 
inwestycji: budowy nowej instalacji do produkcji siarki 
nierozpuszczalnej w dwusiarczku węgla o zdolności pro-
dukcyjnej 5 tys. ton/rok. Planowany termin zakończenia 
prac to połowa 2012 roku. Firma należy do czołówki eks-
porterów województwa świętokrzyskiego. Eksport sta-
nowi obecnie ok. 70 % obrotów rocznych. Swoich odbior-
ców „Siarkopol” ma głównie w Afryce Północnej, Austrii, 
Niemczech i w kilkunastu innych krajach Europy. Oferuje 
swoim klientom bogatą paletę produktów pochodzenia 
siarkowego. Począwszy od 1998 roku „Siarkopol” jest 
posiadaczem Certyfikatu Systemu Zarządzania Jakością 
zgodnego z międzynarodową normą ISO 9001:2008. 

Firmę Odzieżową •	 „BARBARAS” Marcin Skow-
ron. Działalność Firmy „Barbaras” związana jest z dłu-
goletnią tradycją rodzinną, datowaną od początku lat 
50-tych. W 2004 roku produkty firmy uzyskały certyfikaty 
Jednostki Certyfikującej – Instytutu Technik i Technolo-
gii Dziewiarskich „TRICOTXTIL”. Obecnie zatrudnionych 
jest 230 osób, a podstawowa działalność to produkcja 
odzieży dziecięcej. Firma realizuje też zlecenia na odzież 
reklamową i służbową. Kolejne inwestycje w park maszy-
nowy, także przy wsparciu z funduszy strukturalnych EU, 
przyczyniły się do rozwoju firmy, poszerzenia i unowocze-
śnienia oferty produktowej, co przełożyło się na wzrost 
zatrudnienia i ekspansję na nowe rynki, w tym do: Rosji, 

Laureaci konkursów ,,Arystoteles Senior” i Arystoteles Junior” ze starostą Andrzejem Kruzlem i wiceprezesem SIG Kazimierzem Szostakiem.

Stambułkę z rąk wicewojewody świętokrzyskiego Beaty Oczkowicz i prezesa SiG 
Jerzego Kwietnia w imieniu Zarządu GDF SUEZ ENERGIA POLSKA S.A. odebrał

dyr. Bogumił Jabłoński.

,,Stambułkę” odbiera Marian Kosowicz - prezes, dyrektor generalny KiZChS 
,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie.

Ukrainy, Litwy, Łotwy, Wielkiej Brytanii, Czech, Słowacji, 
Rumunii na Węgry i do Izraela. Sprzedaż na rynki zagra-
niczne generuje aż 75% przychodów. 

W kategorii: ,,Jednostka organizacyjna/firma, która 
osiągnęła znaczny postęp rozwoju w poprzednim 
roku” uhonorowano 2 firmy: 

Przedsiębiorstwo Budowlano-Handlowe •	
„ADMA” s.j. w  Staszowie, należące do najlepszych firm 
budowlanych z terenu południowo-wschodniej Polski. 
,,ADMA” specjalizuje się w kompleksowych robotach 
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budowlanych, drogowo-mostowych i konstrukcyjnych, 
a także w budowach budynków wielorodzinnych i jedno-
rodzinnych, w szczególności całych osiedli, od etapu pro-
jektowania do oddania „pod klucz”. Aktualnie „ADMA” 
buduje w Rzeszowie 14 bloków, oddając w ostatnich 8 
latach 80 bloków do zamieszkania. Aktualnie jest również 
podwykonawcą prac kanalizacyjnych i robót konstrukcyj-
nych przy budowie autostrad w Żorach i w okolicy Tar-
nowa, realizowanych przez takich potentatów budow-
lanych jak austriacki STRABAG i hiszpański DRAGADOS 
S.A. To niezbicie świadczy o bardzo dobrej jakości prac 
realizowanych przez „ADMĘ”, aktualnie zatrudniajacą 
200 pracowników, a ponadto kreującą kilkaset miejsc 
pracy u swoich ponad 30 podwykonawców, zlecając im 
zadania w ramach własnych kontraktów. Za dotychcza-
sowe wyniki produkcyjno-handlowe przedsiębiorstwo 
otrzymało szereg nagród i wyróżnień, m.in.: w 2006 r. 
„Kryształową Cegłę” od Polskiego Towarzystwa Mieszka-
niowego w Lublinie za realizację najlepszej inwestycji po 
obydwu stronach granicy polsko-ukraińskiej, tj. budynku 
wielorodzinnego z lokalami usługowymi w Rzeszowie. Od 
25 maja 2006 roku, „ADMA” posiada certyfikat w zakre-
sie Systemu Zarządzania Jakością ISO 9001:2000. W roku 
2007 i 2010 firma otrzymała od Podkarpackiego Stowa-
rzyszenia Zarządców Nieruchomości cenioną nagrodę 
„Brylantowe Klucze”. ,,ADMA” jest także posiadaczem 
„Honorowej Odznaki Rzemiosła” upoważniającej do 
posiadania własnego sztandaru, nadanej w 2010 roku 
przez Zarząd Rzemiosła Polskiego.

Zakład Przetwórstwa Drzewnego Las-Kop •	
S.J. Zakład powstał w 2005 roku z założeniem wytwa-
rzania elementów do budowy konstrukcji drewnianych, 
używanych w podziemnych wyrobiskach kopalń węgla 
kamiennego. Nieprzerwanie do 6 lat, firma jest produ-
centem i jednym z głównych dostawców wszystkich nie-
zbędnych elementów z drewna, stosowanych w zabu-
dowie chodników w kopalniach: Katowickiego Holdingu 
Węglowego S.A., Kompanii Węglowej S.A., Jastrzębskiej 
Spółki Węglowej S.A. i Południowego Koncernu Węglo-
wego S.A. Surowiec do produkcji kupowany jest w 10 
Nadleśnictwach Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwo-
wych w Radomiu, co czyni firmę jednym z największych 
odbiorców drewna w regionie. 

W kategorii: „Za wdrażanie nowoczesnych form 
postępu technologicznego, organizacyjnego i jako-
ści”, uhonorowano:

Bank Spółdzielczy w Staszowie•	 . Bank został 

,,Stambułkę” odbiera Marcin Skowron – właściciel Firmy Odzieżowej 
,,BARBARAS”.

,,Stambułkę” odbiera Marian Adamczyk – prezes Przedsiębiorstwa Budowlano-
Handlowego „ADMA” s.j. w  Staszowie.

,,Stambułkę” odbiera Sylwia Kodyra reprezentująca Zakład Przetwórstwa 
Drzewnego Las-Kop S.J.

,,Stambułkę” odbiera Grzegorz Kozak – prezes Banku Spółdzielczego 
w Staszowie.

założony w 1899 roku, jest jednym z najstarszych pod-
miotów gospodarczych działających nieprzerwanie na 
terenie ziemi staszowskiej. Bank posiadający formę 
prawną spółdzielni, zrzesza obecnie prawie 3300 człon-
ków. W wachlarzu usług, obok tradycyjnych lokat i kredy-
tów, znajdują się również usługi pośrednictwa w zakresie 
przelewów dewizowych, dystrybucja certyfikatów pod-
pisu elektronicznego, sprzedaż jednostek uczestnictwa 
Union Inwestment, sprzedaż ubezpieczeń na życie. Bank 
jest dystrybutorem środków Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Wsi Polskiej. W ubiegłym roku podpisano poro-
zumienie z Funduszem Ochrony Środowiska i rozpoczęto 
współpracę w zakresie kredytowania inwestycji gospo-
darstw domowych w instalacje solarne z 45% dofinan-
sowaniem spłaty kapitału kredytów zaciągniętych na ten 
cel. 

Przedsiębiorstwo Wielobranżowe KARABELA •	
Sp. z o.o. Od chwili powstania w 1993 roku, spółka 
prowadzi działalność w zakresie usług ochrony osób 
i mienia. W przeciągu 18 lat funkcjonowania pozyskała 
niezbędną wiedzę i doświadczenie wykonując usługi 
na najwyższym poziomie, w zakresie: ochrony fizycz-
nej osób i mienia, konwojowania wartości pieniężnych, 
projektowania, instalowania oraz konserwacji systemów 
sygnalizacji włamania i napadu. Łączne zatrudnienie 
wynosi około 3000 pracowników. KARABELA Sp. z o.o. 
działa w głównej mierze na terenie województw: święto-
krzyskiego, podkarpackiego, lubelskiego, małopolskiego 
oraz południowej części woj. mazowieckiego. 

W kategorii: „Jednostka organizacyjna będąca 
wyróżniającą się placówką handlowo usługową” 
„Stambułki” otrzymali:

        „Sklep warzywno – owocowy” Zofia Firmanty. 
Firma rodzinna powstała w 1984 roku z chwilą odzyskania 
lokalu własnościowego, będącego przez wiele lat w dys-
pozycji ówczesnych władz miasta. Zatrudnia pracowni-
ków, prowadzi również szkolenie uczniów. W 20-letnim 
okresie działalności, w dobie rosnącej konkurencji, sklep, 
stawiając na jakość oferowanego towaru, cenę, rzetel-
ność i miłą obsługę, uzyskał przychylność ze strony klien-
tów.

,,Foto Studio”•	  Zakład Fotograficzny Jacek 
i Marek Sobieniak. Zakład powstał w 1974 roku. Zało-
życielką była Helena Sobieniak, która na początku lat 
80-tych przekazała zakład swojemu najstarszemu synowi 
Jackowi, który kieruje nim do chwili obecnej. Zmieniły 
się techniki fotografowania i aparaty fotograficzne, 
powstało wideofilowanie, ale zakład pozostał ważną 
placówką usługową miasta Staszowa i powiatu. W 1997 
roku, ówczesne władze miasta uhonorowały Zakład 
odznaką „Zasłużony dla Miasta Staszowa”.

W kategorii: „Osoba, której działalność menedżer-
ska i społeczna jest zgodna z celami statutowymi 
Staszowskiej Izby Gospodarczej” uhonorowano:

Izydora Grabowskiego•	  - radnego Sejmiku Woje-
wództwa Świętokrzyskiego, dyrektora Zespołu Szkół 
w Staszowie. Dyrektor Grabowski legitymuje się 43 letnim 
stażem pracy pedagogicznej, w tym 29 lat pracy na sta-
nowisku kierowniczym. Wyróżnia się skuteczną realizacją 
szeregu przedsięwzięć modernizacyjnych poprawiających 
stan bazy dydaktycznej szkoły. Szkoła pozyskała środki 
pozabudżetowe, które przeznacza się na zakup sprzętu. 
Wiele uwag i starań dyr. Grabowski poświęca zagadnie-
niom rozwoju szkoły, wprowadzając szereg zmian w kie-

,,Stambułkę” odbiera Aleksy Opałka reprezentujący Przedsiębiorstwo 
Wielobranżowe KARABELA Sp. z o.o.

 ,,Stambułkę” odbiera Zofia Firmanty - właścicielka sklepu warzywno-
owocowego.

,,Stambułkę” odbierają Jacek i Marek Sobieniakowie - ,,Foto Studio” Zakład 
Fotograficzny. 

,,Stambułkę” odbiera dyr. Izydor Grabowski.

,,Stambułkę” odbiera Leszek Kosiński reprezentujący Fundację Wspomagania 
Oświaty w Połańcu.
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budowlanych, drogowo-mostowych i konstrukcyjnych, 
a także w budowach budynków wielorodzinnych i jedno-
rodzinnych, w szczególności całych osiedli, od etapu pro-
jektowania do oddania „pod klucz”. Aktualnie „ADMA” 
buduje w Rzeszowie 14 bloków, oddając w ostatnich 8 
latach 80 bloków do zamieszkania. Aktualnie jest również 
podwykonawcą prac kanalizacyjnych i robót konstrukcyj-
nych przy budowie autostrad w Żorach i w okolicy Tar-
nowa, realizowanych przez takich potentatów budow-
lanych jak austriacki STRABAG i hiszpański DRAGADOS 
S.A. To niezbicie świadczy o bardzo dobrej jakości prac 
realizowanych przez „ADMĘ”, aktualnie zatrudniajacą 
200 pracowników, a ponadto kreującą kilkaset miejsc 
pracy u swoich ponad 30 podwykonawców, zlecając im 
zadania w ramach własnych kontraktów. Za dotychcza-
sowe wyniki produkcyjno-handlowe przedsiębiorstwo 
otrzymało szereg nagród i wyróżnień, m.in.: w 2006 r. 
„Kryształową Cegłę” od Polskiego Towarzystwa Mieszka-
niowego w Lublinie za realizację najlepszej inwestycji po 
obydwu stronach granicy polsko-ukraińskiej, tj. budynku 
wielorodzinnego z lokalami usługowymi w Rzeszowie. Od 
25 maja 2006 roku, „ADMA” posiada certyfikat w zakre-
sie Systemu Zarządzania Jakością ISO 9001:2000. W roku 
2007 i 2010 firma otrzymała od Podkarpackiego Stowa-
rzyszenia Zarządców Nieruchomości cenioną nagrodę 
„Brylantowe Klucze”. ,,ADMA” jest także posiadaczem 
„Honorowej Odznaki Rzemiosła” upoważniającej do 
posiadania własnego sztandaru, nadanej w 2010 roku 
przez Zarząd Rzemiosła Polskiego.

Zakład Przetwórstwa Drzewnego Las-Kop •	
S.J. Zakład powstał w 2005 roku z założeniem wytwa-
rzania elementów do budowy konstrukcji drewnianych, 
używanych w podziemnych wyrobiskach kopalń węgla 
kamiennego. Nieprzerwanie do 6 lat, firma jest produ-
centem i jednym z głównych dostawców wszystkich nie-
zbędnych elementów z drewna, stosowanych w zabu-
dowie chodników w kopalniach: Katowickiego Holdingu 
Węglowego S.A., Kompanii Węglowej S.A., Jastrzębskiej 
Spółki Węglowej S.A. i Południowego Koncernu Węglo-
wego S.A. Surowiec do produkcji kupowany jest w 10 
Nadleśnictwach Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwo-
wych w Radomiu, co czyni firmę jednym z największych 
odbiorców drewna w regionie. 

W kategorii: „Za wdrażanie nowoczesnych form 
postępu technologicznego, organizacyjnego i jako-
ści”, uhonorowano:

Bank Spółdzielczy w Staszowie•	 . Bank został 

,,Stambułkę” odbiera Marcin Skowron – właściciel Firmy Odzieżowej 
,,BARBARAS”.

,,Stambułkę” odbiera Marian Adamczyk – prezes Przedsiębiorstwa Budowlano-
Handlowego „ADMA” s.j. w  Staszowie.

,,Stambułkę” odbiera Sylwia Kodyra reprezentująca Zakład Przetwórstwa 
Drzewnego Las-Kop S.J.

,,Stambułkę” odbiera Grzegorz Kozak – prezes Banku Spółdzielczego 
w Staszowie.

założony w 1899 roku, jest jednym z najstarszych pod-
miotów gospodarczych działających nieprzerwanie na 
terenie ziemi staszowskiej. Bank posiadający formę 
prawną spółdzielni, zrzesza obecnie prawie 3300 człon-
ków. W wachlarzu usług, obok tradycyjnych lokat i kredy-
tów, znajdują się również usługi pośrednictwa w zakresie 
przelewów dewizowych, dystrybucja certyfikatów pod-
pisu elektronicznego, sprzedaż jednostek uczestnictwa 
Union Inwestment, sprzedaż ubezpieczeń na życie. Bank 
jest dystrybutorem środków Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Wsi Polskiej. W ubiegłym roku podpisano poro-
zumienie z Funduszem Ochrony Środowiska i rozpoczęto 
współpracę w zakresie kredytowania inwestycji gospo-
darstw domowych w instalacje solarne z 45% dofinan-
sowaniem spłaty kapitału kredytów zaciągniętych na ten 
cel. 

Przedsiębiorstwo Wielobranżowe KARABELA •	
Sp. z o.o. Od chwili powstania w 1993 roku, spółka 
prowadzi działalność w zakresie usług ochrony osób 
i mienia. W przeciągu 18 lat funkcjonowania pozyskała 
niezbędną wiedzę i doświadczenie wykonując usługi 
na najwyższym poziomie, w zakresie: ochrony fizycz-
nej osób i mienia, konwojowania wartości pieniężnych, 
projektowania, instalowania oraz konserwacji systemów 
sygnalizacji włamania i napadu. Łączne zatrudnienie 
wynosi około 3000 pracowników. KARABELA Sp. z o.o. 
działa w głównej mierze na terenie województw: święto-
krzyskiego, podkarpackiego, lubelskiego, małopolskiego 
oraz południowej części woj. mazowieckiego. 

W kategorii: „Jednostka organizacyjna będąca 
wyróżniającą się placówką handlowo usługową” 
„Stambułki” otrzymali:

        „Sklep warzywno – owocowy” Zofia Firmanty. 
Firma rodzinna powstała w 1984 roku z chwilą odzyskania 
lokalu własnościowego, będącego przez wiele lat w dys-
pozycji ówczesnych władz miasta. Zatrudnia pracowni-
ków, prowadzi również szkolenie uczniów. W 20-letnim 
okresie działalności, w dobie rosnącej konkurencji, sklep, 
stawiając na jakość oferowanego towaru, cenę, rzetel-
ność i miłą obsługę, uzyskał przychylność ze strony klien-
tów.

,,Foto Studio”•	  Zakład Fotograficzny Jacek 
i Marek Sobieniak. Zakład powstał w 1974 roku. Zało-
życielką była Helena Sobieniak, która na początku lat 
80-tych przekazała zakład swojemu najstarszemu synowi 
Jackowi, który kieruje nim do chwili obecnej. Zmieniły 
się techniki fotografowania i aparaty fotograficzne, 
powstało wideofilowanie, ale zakład pozostał ważną 
placówką usługową miasta Staszowa i powiatu. W 1997 
roku, ówczesne władze miasta uhonorowały Zakład 
odznaką „Zasłużony dla Miasta Staszowa”.

W kategorii: „Osoba, której działalność menedżer-
ska i społeczna jest zgodna z celami statutowymi 
Staszowskiej Izby Gospodarczej” uhonorowano:

Izydora Grabowskiego•	  - radnego Sejmiku Woje-
wództwa Świętokrzyskiego, dyrektora Zespołu Szkół 
w Staszowie. Dyrektor Grabowski legitymuje się 43 letnim 
stażem pracy pedagogicznej, w tym 29 lat pracy na sta-
nowisku kierowniczym. Wyróżnia się skuteczną realizacją 
szeregu przedsięwzięć modernizacyjnych poprawiających 
stan bazy dydaktycznej szkoły. Szkoła pozyskała środki 
pozabudżetowe, które przeznacza się na zakup sprzętu. 
Wiele uwag i starań dyr. Grabowski poświęca zagadnie-
niom rozwoju szkoły, wprowadzając szereg zmian w kie-

,,Stambułkę” odbiera Aleksy Opałka reprezentujący Przedsiębiorstwo 
Wielobranżowe KARABELA Sp. z o.o.

 ,,Stambułkę” odbiera Zofia Firmanty - właścicielka sklepu warzywno-
owocowego.

,,Stambułkę” odbierają Jacek i Marek Sobieniakowie - ,,Foto Studio” Zakład 
Fotograficzny. 

,,Stambułkę” odbiera dyr. Izydor Grabowski.

,,Stambułkę” odbiera Leszek Kosiński reprezentujący Fundację Wspomagania 
Oświaty w Połańcu.
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Od lewej: prezes Stowarzyszenia ,,Bezpieczny Powiat staszowski” Henryk Makuch 
– współorganizator akcji, prezes Wojciech Skowron, prezes Leszek Belusiak 

i starosta staszowski Andrzej Kruzel.

Tegoroczni laureaci ,,Stambułek Staszowskich”, od lewej: Sylwia Kodyra - Zakład Przetwórstwa Drzewnego Las-Kop S.J., Marian Adamczyk - Przedsiębiorstwo 
Budowlano-Handlowego „ADMA” s.j., Bogumił Jabłoński - GDF SUEZ ENERGIA POLSKA S.A., Marian Kosowicz - KiZChS ,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie, Marcin Skowron 

– Firma Odzieżowa ,,BARBARAS”, Grzegorz Kozak – Bank Spółdzielczy w Staszowie, Aleksy Opałka - Przedsiębiorstwo Wielobranżowe KARABELA Sp. z o.o., Zofia 
Firmanty - ,,Sklepu warzywno-owocowy”, Jacek i Marek Sobieniakowie - ,,Foto Studio” Zakład Fotograficzny, dyr. Zespołu Szkół w Staszowie Izydor Grabowski i Leszek 

Kosiński - Fundacja Wspomagania Oświaty w Połańcu. 

runkach kształcenia, uwzględniając przy tym potrzeby 
rynku pracy. W trosce o rozwój fizyczny młodzieży wzbo-
gaca bazę sportową. Zorganizował w szkole bibliotekę 
wydawnictw Staszowskiego Towarzystwa Kulturalnego, 
w której znajduje się 205 pozycji. Za swe zaangażowa-
nie w organizację turystyki posiada odznaki: „Zasłużony 
Organizator Turystyki LZS”, „Za Zasługi dla Rozwoju 
Schronisk Młodzieżowych”, a także „Za zasługi w pracy 
PTTK wśród młodzieży”. Uhonorowany został wieloma 
odznaczeniami państwowymi, na czele z Krzyżem Kawa-
lerskim Orderu Odrodzenia Polski. Dyr. Izydor Grabow-
ski szczególną opieką otacza uczniów z najbiedniejszych 
rodzin, organizując im bezpłatne dożywianie, zapomogi 
pieniężne i utrzymanie w internacie. Od wielu lat utrzy-
muje kontakty naukowe z Akademią Górniczo-Hutniczą 
w Krakowie, Politechniką Świętokrzyską i Uniwersytetem 
Jana Kochanowskiego w Kielcach. Jest zaangażowany 
we współpracę międzynarodową na linii Polska-Ukraina. 
Wyróżniony honorowym tytułem ,,Zasłużony dla Miasta 
Staszowa”, Nagrodą Ministra Edukacji Narodowej 
i Sportu, pięciokrotnie Nagrodą Kuratora Oświaty, dzie-
więciokrotnie Nagrodą Starosty Staszowskiego.

Fundację Wspomagania Oświaty w Połańcu•	 , 
działającą od 1991 roku. Celami Fundacji są: niesie-
nie wszechstronnej pomocy placówkom oświatowym, 
upowszechnianie sportu, rehabilitacja dzieci, ochrona 
i promocja zdrowia oraz działania na rzecz osób niepeł-
nosprawnych. Cele te Fundacja realizuje m.in.: poprzez 
wsparcie finansowe dla osób dorosłych, jak i dzieci 
w przypadku ciężkich schorzeń, w postaci refundacji 
poniesionych kosztów leczenia, zakupu leków, sprzętu 
medycznego itp. Uczestniczy w realizacji zadań z zamó-
wienia publicznego Starostwa Powiatowego w Staszowie, 
a także Urzędu Miasta i Gminy w Połańcu w zakresie 

organizacji zajęć sportowo-rekreacyjnych dla uczniów na 
pływalni „DELFIN”, której od 1966 roku jest właścicielem. 
Od 1994 roku, prowadzi Niepubliczny Ośrodek Kształce-
nia Zawodowego, poprzez który organizowane są kursy 
i szkolenia. 

Na tegoroczną aukcję zgromadzono: 30 obrazów 
i grafik, płaskorzeźbę, szklane ,,jaja Faberge” i replikę 
karabeli. Wylicytowano w sumie 25 tys. 600 zł. Środki te 
zasilą tegoroczny fundusz stypendialny, a także pokryją 
część kosztów funkcjonowania Izby. Nie licząc wpły-
wów z tegorocznej aukcji, którą prowadzili: Stanisława 
Zacharko i Paweł Szczepański, w latach poprzednich 
uzbierano łącznie ponad 310 tys. zł.

Kończąc oficjalną część spotkania prezes Staszowskiej 
Izby Gospodarczej Jerzy Kwiecień podziękował  firmom 
i instytucjom, które wsparły organizację tegorocznej 
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Licytację prowadził Paweł Szczepański z Kurozwęk.

imprezy. Wśród sponsorów zna-
leźli się: Huty Szkła Gospodarczego 
- Tadeusz Wrześniak, ,,Barbaras” 
Marcin Skowron, Przedsiębiorstwo 
Wielobranżowe KARABELA Sp. z o.o., 
Zakład Energetyki Cieplnej, A-Z Elek-
tryka, Kopalnie i Zakłady Chemiczne 
Siarki ,,Siarkopol” S.A., Hurtowania 

„Bel-Pol”, Akewn III, Lord - Piotr 
Sobieniak, PKS Sp. z o.o Staszów, 
,,ADMA” Marian Adamczyk, Zakłady 
Mięsne „ADAŚ” Sichów Duży, 
Staszowski Ośrodek Kultury, ZS im. 
St. Staszica w Staszowie, Starostwo 
Powiatowe w Staszowie a także 
Urząd Miasta i Gminy Staszów. Spe-

cjalne podziękowania prezes Jerzy 
Kwiecień skierował pod adresem 
twórców, którzy przekazali swoje 
prace na aukcje oraz dyr. Izydo-
rowi Grabowskiemu i dyr. Jerzemu 
Jabczudze, za udostępnienie auli 
i pomieszczeń do przeprowadzenia 
tegorocznej gali.

Gratulacje laureatom ,,Stambułek Staszowskich” 
i nagrodzonym uczniom, a także organizatorom gali 

i wszystkim przedsiębiorcom ziemi staszowskiej złożyli: 
poseł na Sejm RP Marzena Okła-Drewnowicz, …

 ..poseł Andrzej Pałys, … …poseł Mirosław Pawlak, …

…wicewojewoda świętokrzyski Beata Oczkowicz, …
…członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego 

Kazimierz Kotowski, a także…
…burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald 

Garczewski.

Do kupowania obrazów namawiała Stanisława Zacharko z Kielc. Na sztalugach obraz namalowany 
i podarowany przez lek. med. Barbarę Szymańską z Szydłowa. 

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Winniczanie z Wizytą na ziemi staszoWskiej

ustalenia umożliwiające lekarzom z Winnicy odbywania 
stażów i praktyk w Wojewódzkim Szpitalu Zespolonym 
w Kielcach, przy zachowaniu wszelkich procedur i speł-
nieniu uwarunkowań prawnych. Stąd m.in. obecność 
w składzie delegacji dr Wadima Lisowa, który podobną 
propozycję współpracy medycznej zaproponował także 
staszowskiemu szpitalowi.

Z dwoma pierwszymi gośćmi powiat staszowski współ-
pracuje od 2000 roku w obszarze realizacji zadań oświato-
wych i wymiany młodzieży. Współprace tę, ze strony ukra-
ińskiej, zapoczątkowała Polska Szkoła Niedzielna w Win-
nicy, założona i prowadzona przez Jana Glinczewskiego. 
W 2003 roku, przy pewnym zaangażowaniu ówczesnych 
władz powiatu staszowskiego, swoją pierwszą spółkę 
,,Ekoplon Ukraina”, która stała się głównym odbiorcą 
na rynek ukraiński produkcji ,,Ekoplonu” S.A. z Grabek 
Dużych, założył Włodzimierz Pawłowski, rozszerzając 
swoją działalność w kolejnych latach, aż do powołania 
drugiej spółki ,,Inter-Agro-Tech”, w której głównym spe-
cjalistą jest mieszkający w Staszowie dr n. chem. Dariusz 
Kotara. Sukcesy ekonomiczne spółek: ,,Inter-Agro-Tech” 
i ,,Ekoplon Ukraina” umożliwiły nie tylko stworzenie 
w obwodzie winnickim kilkudziesięciu miejsc pracy, ale 
także stały się ekonomiczną podstawą funkcjonowania 
zarówno Polskiej Szkoły Niedzielnej jak i Kongresu Pola-
ków Podola.

Winnicka delegacja przebywała Staszowie przy okazji 
tygodniowej wizyty w Kielcach złożonej na zaproszenie 
prezydenta Wojciecha Lubawskiego. Jednym z konkre-
tów kieleckiej wizyty, są poczynione z dyr. Janem Gieradą 

Goście z Winnicy z Wizytą W poWiecie

W czwartek, 10 lutego br., jednodniową wizytę w powiecie staszowskim złożyła delegacja z Winnicy w osobach: 
Jana Glinczewskiego - prezesa Kongresu Polaków Podola, Włodzimierza Pawłowskiego – prezesa i właściciela spółki 
,,Inter-Agro-Tech” i lek. med. Wadima Lisowa. 

Podczas spotkania w Starostwie staszowskim, od lewej: Jan Glinczewski – prezes 
Kongresu Polaków Podola, lek. med. Wadim Lisów, przedsiębiorca Włodzimierz 

Pawłowski i starosta staszowski Andrzej Kruzel.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Do Staszowa, goście z Ukrainy przyjechali po zakończeniu 
swojego 3-dniowego pobytu w Kielcach, gdzie przebywali na 
zaproszenie prezydenta Wojciecha Lubawskiego. Zaraz po 
przyjeździe do Starostwa staszowskiego, Ukraińców powitał 
starosta Andrzej Kruzel, który na spotkanie ze swoimi gośćmi 
zaprosił również dyrektorów szkół ponadgimnazjalnych, Poradni 
Psychologiczno-Pedagogicznej, Centrum Kształcenia Praktycz-
nego, Gminnego Centrum Kultury w Szydłowie, jak również rad-
nych powiatu staszowskiego.  Dla przybliżenia gościom specyfiki 
powiatu staszowskiego, a także 10 – letniej współpracy powiatu 
z Winnicą, na początku spotkania starosta Andrzej Kruzel przed-
stawił prezentację multimedialną na temat: gospodarki, szkolnic-
twa, kultury i historii powiatu, a Jan Mazanka, odpowiadający 
w Starostwie za promocję i kontakty zagraniczne, zaprezentował 
dorobek dotychczasowej obustronnej współpracy. Prezentacje 
zrobiły na słuchaczach spore wrażenie, tym bardziej, że oprócz 
dyr. Jana Glinczewskiego wszyscy pozostali członkowie delegacji 
przyjechali do Staszowa po raz pierwszy. Wiceprezydent Win-
nicy Walentyna Balicka serdecznie podziękowała za zaprosze-
nie i wyraziła nadzieję na dalsze kontakty pedagogów i innych 
środowisk w celu jeszcze bliższego poznania się społeczności 
ziemi staszowskiej i winnickiej. Nawiązując do przedstawionej 
prezentacji dotyczącej współpracy staszowsko-winnickiej, Pani 
prezydent poinformowała między innymi, że w końcu lutego br., 

W dniu 10 marca br., jednodniową wizytę w powiecie staszowskim złożyła delegacja samorządowców 
i pedagogów z Winnicy na Ukrainie w składzie: Walentyna Balicka - wiceprezydent miasta, Wołodimir Buniak - 
naczelnik Wydziału Oświaty w Urzędzie Miejskim Winnicy oraz dyrektorzy tamtejszych szkół średnich: Nadzieja 
Lepko, Oleksander Czereszniuk i Sergiusz Zagorodnij, a także Jan Glinczewski – prezes Kongresu Polaków Podola 
i dyrektor Polskiej Szkoły Niedzielnej w Winnicy. 

Starosta staszowski Andrzej Kruzel, na ręce wiceprezydent Walentyny Balickiej 
wręczył zaproszenie dla 7 studentów i profesora Akademii Sztuk Pięknych w 

Winnicy na plener malarski do Szydłowa, korespondencja starosty z partnerami 
obwodu Winnickiego, zawsze prowadzona jest w języku ukraińskim.

w Konsulacie Generalnym Rzeczypospolitej Polskiej w Winnicy, 
odbyła się miła ceremonia odznaczenia ,,Orderem Uśmiechu” 
dyrektora Zespołu ,,Barvinok” Petro Bojko, który wraz z zespo-
łem gościł w powiecie staszowskim w czerwcu 2009 roku. 

Starosta staszowski Andrzej Kruzel, przekazał na ręce wice-
prezydent Walentyny Balickiej zaproszenie podpisane również 
przez wójta gminy Szydłów Jana Klamczyńskiego,  dla 7 stu-
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dentów Akademii Sztuk Pięknych w Winnicy wraz z opiekunem, 
na plener malarski organizowany we współpracy z Gminnym 
Centrum Kultury w Szydłowie w dniach od 9 do 23 lipca br. 
Natomiast dyr. Jan Glinczewski odebrał zaproszenie do odwie-
dzenia powiatu staszowskiego wraz z uczniami Polskiej Szkoły 
Niedzielnej w Winnicy w dniach 12 – 18 lipca br. Po zakoń-
czeniu spotkania w Starostwie staszowskim, goście zwiedzili 
Zespół Szkół Ekonomicznych w Staszowie, Zespół Szkół przy ul. 
Koszarowej i Centrum Kształcenia Praktycznego, a także tamtej-
szy internat. W tej części wizyty uczestniczył również burmistrz 
miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski, który za swojego 
,,starostowania”  walnie przyczynił się do rozwoju współpracy 
staszowsko – winnickiej. Duże wrażenie na ukraińskich gościach 
zrobił Zespół Pałacowy w Kurozwękach, gdzie akurat studenci 
Politechniki we Frankfurcie nad Mennem, Politechniki Drezdeń-
skiej i Politechniki Krakowskiej realizowali swój kolejny projekt 
naukowy. Prof. Walter Rumpf z Frankfurtu i prof. Johan Walter 
z Drezna, z którymi Starostwo staszowskie współpracuje od 
początku ich pobytu w Zespole Pałacowym w Kurozwękach, tj. 
od czerwca 2003 roku, zaprosili dwóch studentów i profesora 
z jednej z uczelni technicznych Winnicy na tygodniowy obóz 
naukowy do Kurozwęk w lipcu br., z nadzieją na nawiązanie, już 
trójstronnej, współpracy naukowej. 

Tekst i foto: Jan Mazanka

Z ukraińskimi gośćmi spotkał się burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald 
Garczewski, który swoją wizytę w Winnicy złożył w lipcu 2008 roku. W środku: 

wiceprezydent Winnicy Walentyna Balicka, z lewej: dyr. Zespołu Szkół w 
Staszowie Izydor Grabowski – radny Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego.

Pamiątkowe zdjęcie z właścicielem pałacu Janem Marcinem Popielem, piąty z lewej. 

W stolarni Centrum Kształcenia Praktycznego w Staszowie, gości oprowadzał
dyr. Jerzy Jabczuga

W pracowni mechatroniki Zespołu Szkół w Staszowie, gości oprowadzał
dyr. Izydor Grabowski, w środku.

Goście z Ukrainy zwiedzanie szkół rozpoczęli od Zespołu Szkół Ekonomicznych 
w Staszowie. 
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W dniu 8 kwietnia br., podobnie jak poprzednia delegacja 
w drodze powrotnej z Kielc, do Staszowa, ,,zajechali na jeden 
dzień” kolejni dyrektorzy winnickich szkół: Larisa Bondar-
czuk – zastępca dyrektora Technicznego Liceum w Winnicy, 
Wołodymyr Mriszczuk - dyrektor Ogólnokształcącej Szkoły 
Średniej nr 2 w Winnicy i Natalia Godziszewska – dyrek-
tor wiejskiej szkoły średniej w Ołeniwce – wsi położonej 40 
km od Winnicy, zamieszkałej w większości przez Ukraińców 
polskiego pochodzenia. Przewodnikiem ukraińskiej delegacji, 
był jak zawsze dyrektor Polskiej Szkoły Niedzielnej w Winnicy 
Jan Glinczewski. Ukraińskich gości przyjął starosta staszowski 
Andrzej Kruzel, a w rozmowach uczestniczyli także: wicesta-
rosta Michał Skotnicki, naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury 
i Sportu Tadeusz Kardynał, kierownik Biura Promocji i Współ-
pracy z Zagranicą Jan Mazanka i Andrzej Wawrylak – repre-
zentujący Koło Grodzkie PTTK i Staszowskie Towarzystwo 
Kulturalne. Nakreślono przyszłe obszary współpracy, która ze 
względu na podjęte już tegoroczne wzajemne zobowiąza-
nia, zostanie rozpoczęta najprawdopodobniej w pierwszych 
miesiącach przyszłego roku. Obie strony zgodnie stwier-
dziły, że miesiące bieżącego roku, będą dobrym okresem na 
poszukanie możliwości sfinansowania zamierzeń ze środ-
ków zewnętrznych. Ukraińscy goście złożyli również wizytę 
w Zespole Szkól Centrum Kształcenia Rolniczego w Sichowie 
Dużym i w Zespole Szkół w Staszowie. Obydwie placówki 
zrobiły na zwiedzających duże wrażenie. 

Kolejni dyreKtorzy winnicKich szKół z wizytą w powiecie

Z paniami z Ministerstwa Rolnictwa, w dniu 6 kwietnia br. spotkał się również 
starosta staszowski Andrzej Kruzel. Wraz z przedstawicielami: Sanepidu, 

Staszowskiego Ośrodka Kultury, staszowskich krwiodawców oraz rolników ziemi 
staszowskiej starosta Andrzej Kruzel wziął udział w dyskusji na temat współpracy 

Zespołu Szkół Centrum Kształcenia Rolniczego w Sichowie Dużym z różnymi 
środowiskami powiatu staszowskiego.

Podczas zwiedzania warsztatów szkolnych.

W Zespole Szkół Centrum Kształcenia Rolniczego w Sichowie Dużym delegacja 
spotkała się z paniami z Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, wizytującymi 

sichowską szkołę, od lewej: Teresa Zientala – naczelnik Wydziału Nadzoru 
Pedagogicznego w Departamencie Doradztwa, Oświaty i Nauki w Ministerstwie 

Rolnictwa, dyr. Jan Glinczewski, dyr. Zespołu Szkół Centrum Kształcenia 
Rolniczego w Sichowie Dużym Anna Durlej, dyr. Larisa Bondarczuk, dyr. 

Wołodymyr Mriszczuk, wizytator z ministerstwa Teresa Słysz-Szatkowska, 
wizytator Monika Lewandowska i dyr. Natalia Godziszewska.

Po Zespole Szkół w Staszowie gości oprowadzał dyr. Izydor Grabowski.

Starosta staszowski 
Andrzej Kruzel przekazał 
naczelnik Teresie Zientali 

pamiątkowy puchar z logiem 
imprezy promującej powiat 
staszowski w Warszawie, 

w dniu 28 stycznia br. 
W przygotowaniach całego 

wydarzenia oraz podczas jego 
przebiegu, powiat staszowski 
otrzymał znaczącą pomoc od 

sichowskiej szkoły. 

Podczas spotkania w Starostwie staszowskim, od lewej: dyr. Natalia 
Godziszewska z Ołeniwki, dyr. Larisa Bondarczuk z Winnicy, dyr. Wołodymyr 

Mriszczuk z Winnicy, dyr. Jan Glinczewski z Winnicy, Andrzej Wawrylak, naczelnik 
Tadeusz Kardynał, wicestarosta Michał Skotnicki i starosta staszowski

Andrzej Kruzel.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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Na zakończenie liturgii, ks. prałat Henryk Kozakiewicz 
zaprosił wszystkich wiernych na diecezjalne uroczystości 
dziękczynne z okazji wyniesienia na ołtarze Ojca Świętego, 
jakie w dniu 15 maja br., odbędą się na staszowskim rynku. 
Za uczestnictwo we mszy świętej podziękował obecnym 
parafianom, pocztom sztandarowym i przedstawicielom 
władz, na czele ze: starostą staszowskim Andrzejem Kru-
zlem, wicestarostą Michałem Skotnickim, burmistrzem 
Staszowa Romualdem Garczewskim z małżonką Małgo-
rzatą, wiceburmistrz Henryką Markowską, przewodniczą-
cym Rady Miejskiej Kryspinem Bednarczykiem i wiceprze-
wodniczącym Bonifacym Wojciechowskim. Dalsze uro-
czystości papieskie rozpoczęły się modlitwą i czuwaniem 
o godz. 2100.

PAmiętano o Ojcu Świętym
W dniu 2 kwietnia br., 6. rocznicę śmierci Papieża Polaka, wierni parafii św. Bartłomieja w Staszowie, spo-

tkali się na mszy świętej w kościele Ducha Świętego – Sanktuarium Modlitwy Jana Pawła II. Liturgię rozpoczętą 
o godz. 1800, odprawioną przez ks. prałata Henryka Kozakiewicza, tradycyjnie zakończono zapaleniem zniczy 
przed ,,Dębem Papieskim” posadzonym przed świątynią oraz na staszowskim Rynku. W wygłoszonej homilii 
ksiądz prałat przypominał postać Papieża Polaka i jego wkład w naukę kościoła oraz przemiany, jakie w okresie 
26 lat pontyfikatu, zaszły nie tylko w Polsce, ale na całym świecie. 

Jak co roku, po mszy św. na staszowskim rynku zapalono znicze.

We mszy świętej uczestniczyli przedstawiciele władz powiatu oraz miasta i gminy 
Staszów.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Jan Mazanka i dr Bernard Twaróg

Mszę świętą koncelebrowaną, w kościele Ducha Świętego, odprawił ks. prałat 
Henryk Kozakiewicz. Z tyłu poczet sztandarowy powiatu staszowskiego.

Tym razem, zadaniem studentów było dokonanie 
szczegółowych pomiarów dwóch pawilonów: ,,Oficyny” 
i ,,Oranżerii”, a także kościółka św. Rocha oraz odtwo-
rzenie tych budowli w programie AutoCAD, który jest 
powszechnie używany przez architektów i grafików inży-
nieryjnych. Jak zwykle, prace zostały wykonane bardzo 
dobrze, o czym można się było przekonać podczas pre-
zentacji, jakie studenci zademonstrowali w piątkowy wie-
czór, w dniu 11 marca. br., tym samym oficjalnie kończąc 
swój pobyt w Kurozwękach. 

Marcowy projekt będzie poszerzony o dalsze prace 
w połowie lipca br., w którym wezmą również udział stu-
denci jednej z technicznych uczelni w Winnicy na Ukra-
inie. Zaproszenie od niemieckich profesorów, właściciela 
pałacu Jana Marcina Popiela i starosty staszowskiego 
Andrzeja Kruzla, zostało przekazane na ręce wiceprezy-
dent Winnicy Walentyny Balickiej, która akurat w dniu 
11 marca br., wraz ze swoimi współpracownikami przeby-
wała z oficjalną wizytą w powiecie staszowskim.

Kolejny projekt polsko-niemiecki w Kurozwękach
W pierwszej dekadzie marca br., 10 studentów Politechniki Drezdeńskiej i 4 studentów Politechniki Krakow-

skiej, realizowało swój kolejny projekt naukowy na terenie Zespołu Pałacowego w Kurozwękach. Opiekunem 
grupy byli: prof. dr hab. inż. Walter Rumpf z Politechniki we Frankfurcie nad Mennem, prof. dr inż. Johan Walter 
z Drezna i dr inż. Bernard Twaróg z Krakowa.

Dyplomy ukończenia projektu wręczał studentom Paweł Popiel, syn właściciela 
pałacu. Dyplom odbiera Alexander Schroth.
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Debiut podczas tegorocznego plebiscytu miały najbardziej 
przyjazne pacjentom przychodnie i apteki. W pierwszej katego-
rii nie miał sobie równych kielecki NZOZ Witamed, natomiast 
,,Apteką Roku” województwa świętokrzyskiego wybrano sta-
szowską aptekę należącą do Tomasza Kasperkiewicza. 

Lekarzem Roku powiatu staszowskiego został lek. med. 
Edward Grabowski – 362 głosy, drugie miejsce zajęła lek. med. 
Ewa Zalewska - 308 głosów a trzecie lek. stom. Katarzyna 
Mrozowska – 221 głosów. Najlepszą przychodnią ziemi sta-
szowskiej został wybrany Niepubliczny Zakład Opieki Zdro-
wotnej Centrum Medyczne Połaniec Sp. z o.o. a Apteka 
Leków Gotowych Tomasza Kasperkiewicza do tytułu naj-
lepszej apteki województwa dołączyła wyróżnienie najlep-
szej tego rodzaju placówki z terenu powiatu staszowskiego. 
Władze samorządowe na tegorocznej gali reprezentowali: 
wicestarosta Michał Skotnicki i zastępca burmistrza Staszowa 
Henryka Markowska. W części rozrywkowej wystąpiła Sabina 
Jeszka, finalistka  konkursu ,,Mam talent”.

Uhonorowano najlepszych lekarzy
W kieleckim Hotelu Łysogóry, podczas uroczystej gali, jaka odbyła się w piątkowy wieczór 25 lutego br., 

poznaliśmy najlepszych lekarzy województwa świętokrzyskiego i poszczególnych powiatów. W tym roku zwy-
ciężyła lek. med. Małgorzata Krysa-Kowal z Ostrowca Świętokrzyskiego. Na drugim miejscu znalazł się ubiegło-
roczny zwycięzca lek. med. Waldemar Kowalski, ordynator oddziału ginekologiczno - położniczego w Szpitalu 
Kieleckim, trzecie miejsce przypadło dr. n. med. Józefowi Gawędzie z Końskich.

Tytuł najlepszego lekarza roku 2010 powiatu staszowskiego został przyznany
lek. med. Edwardowi Grabowskiemu.

Dyplomy i upominki odbierają kierujący najlepszą Przychodnią 2010 roku 
w powiecie staszowskim: Jarosław Soja – prezes Zarządu Niepublicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej Centrum Medyczne Połaniec Sp. z o.o. i zastępca dyr.
lek. med. Dorota Roch. 

Wicestarosta staszowski Michał Skotnicki wręcza nagrody Tomaszowi 
Kasperkiewiczowi, którego Apteka Leków Gotowych w Staszowie zdobyła tytuł 

najlepszej apteki województwa świętokrzyskiego i powiatu staszowskiego.

Podczas uroczystej gali, od lewej: wicestarosta staszowski Michał Skotnicki, zastępca burmistrza Staszowa Henryka Markowska, lek. med. Ewa Zalewska,
prezes Tomasz Kasperkiewicz, lek. med. Dorota Roch, prezes Jarosław Soja, lek. stom. Katarzyna Mrozowska i lek. med. Edward Grabowski.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Lucjan  Piotrowski
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krótki ,,sportowy” pokaz gimnastyczny w wykonaniu 
Kieleckiego Teatru Tańca, po czym rozpoczęła się część 
taneczno-integracyjna.

Imprezę otworzył biskup pomocniczy Diecezji Kielec-
kiej ks. dr Marian Florczyk. Ministerstwo Sportu i Tury-
styki reprezentował Szef Gabinetu Politycznego Michał 
Czaykowski, który przywiózł z Warszawy list od ministra 
Adama Giersza z gratulacjami dla laureatów. 

Wręczanie statuetek rozpoczęto od uhonorowa-
nia Ambasadorów Świętokrzyskiego Sportu którymi 
zostali: Klub Vive Targi Kielce i Karol Bielecki (Rhein-Nec-
kar Löwen, piłka ręczna).

Zasłużonym dla Świętokrzyskiego Sportu został 
wybrany Leszek Drogosz (boks), zwany ,,Czarodziejem 
ringu”. Sportową Nadzieją Województwa Świętokrzy-
skiego została Karolina Kołeczek (Trójka Sandomierz, 
lekka atletyka). Niepełnosprawny sportowiec 2010 roku 
to Tadeusz Relidzyński (Start Kielce, szachy). Drużyną 
roku 2010 został Fart Kielce zdobywając historyczny dla 
Kielc awans do PlusLigi, czyli siatkarskiej elity. 

Najlepszymi sportowcami ziemi świętokrzyskiej za 
rok 2010 zostali:
  1. Andrzej Niedzielan (Korona Kielce, piłka nożna)
  2. Mariusz Jurasik (Vive Targi Kielce, piłka ręczna)
  3. Sandra Drabik (Kick Boxing Kielce)
  4. Marcus Cleverly (Vive Targi Kielce, piłka ręczna)
  5. Edi Andradina (Korona Kielce, piłka nożna)
  6. Michał Sołowow (Cersanit Rally Team)
  7. Tomasz Rosiński (Vive Targi Kielce, piłka ręczna)
  8. Rastko Stojković (Vive Targi Kielce, piłka ręczna)
  9. Mateusz Jachlewski (Vive Targi Kielce, piłka ręczna)
10. Michał Kozłowski (Fart Kielce, siatkówka) 

Z równą niecierpliwością, jak na ogłoszenie listy naj-
lepszych zawodników, zgromadzeni w Hali Targi Kielce 
oczekiwali na nazwiska najpopularniejszych trenerów. Tu 
nie mogło być wątpliwości:

I miejsce bezapelacyjnie Bogdan Wenta (Vive Targi 
Kielce, piłka ręczna) - 48.999 głosów. 

II miejsce zajął Dariusz Daszkiewicz (Fart 
Kielce, siatkówka) - 34.315 głosów. 

III miejsce przypadło Marcinowi Sasalowi 
(Korona Kielce, piłka nożna) - 27.542 głosy. 

Wręczanie trofeów najlepszym sportow-
com i trenerom z terenu poszczególnych 
powiatów, zostawiono na zakończenie ofi-
cjalnej części Gali. 

Najlepszymi Sportowcami powiatu 
staszowskiego za rok 2010 zostali: 
1. Wiktor Skrobacz (Czarni Połaniec, zapasy), 
2. Jakub Szałankiewicz (Stakolo Staszów, 

siatkówka plażowa),
3. Piotr Kamiński (Czarni Połaniec, piłka 

nożna), 
4. Rafał Mikoda (Czarni Połaniec, piłka nożna),
5. Magdalena Godzwon (Gryf Rytwiany). 

Najlepszym trenerem ziemi staszow-
skiej w 2010 roku został Sławomir Szy-
dłowski (Żaczek Połaniec, lekka atletyka).

Po zakończeniu oficjalnej części Gali, 

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Jan Mazanka i Robert Wyrzykowski.

Plebiscyt sportowy rozstrzygnięto

W piątkowy wieczór, 14 stycznia br, w Hali Targów Kielce ogłoszono wyniki ,,59. Plebiscytu Sportowego – 
2010 - Świętokrzyskie Gwiazdy Sportu”. Tradycyjnie, dwóm najważniejszym kategoriom: na najlepszego spor-
towca i trenera, towarzyszyły inne, zarównano na szczeblu województwa, jak i poszczególnych powiatów.

Od prawej: najlepszy trener powiatu staszowskiego Sławomir Szydłowski 
(Żaczek Połaniec, lekka atletyka), najlepszy sportowiec - Wiktor Skrobacz 

(Czarni Połaniec, zapasy), oraz wręczający trofea: wicemarszałek województwa 
świętokrzyskiego Grzegorz Świercz i Jan Mazanka, który na Gali reprezentował 

starostę staszowskiego Andrzeja Kruzla. 

Najlepsi sportowcy, trenerzy i działacze ziemi świętokrzyskiej za 2010 rok, z lewej: Leszek 
Drogosz, Bertus Servaas, Iwona Wenta (w imieniu męża Bogdana), Andrzej Niedzielan - Korona, Sylwia 

Jurasik (w imieniu męża Mariusza), Sandra Drabik i pozostali.

Najlepszym Sportowcem Ziemi Świętokrzyskiej 2010 roku, został wybrany 
Andrzej Niedzielan (Korona Kielce, piłka nożna), z prawej: wicemarszałek 

województwa świętokrzyskiego Grzegorz Świercz.
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W piśmie starosty staszowskiego 
Andrzeja Kruzla skierowanego do 
pań, na ręce prezes Koła Danuty 
Niedźwieckiej, czytamy m.in..: ,,Ser-
decznie dziękuję za kultywowanie tra-
dycji wiejskich przez okres półwiecza 
i życzę podobnej działalności w okre-
sie kolejnych dziesięcioleci. Efekty 
zaangażowania Pań w pielęgnowanie 
wiejskich tradycji mięliśmy okazję wie-
lokrotnie podziwiać podczas różnego 
rodzaju imprez organizowanych przez 
powiat staszowski, na czele z corocz-
nymi dożynkami powiatowymi, czy 
promocją ziemi staszowskiej w Kiel-
cach na ul. H. Sienkiewicza we wrze-
śniu ubiegłego roku. Niemniej kul-
minacją naszej współpracy była pre-
zentacja Waszego dorobku przygo-
towana na imprezę w Domu Chłopa 
w Warszawie w dniu 28 stycznia br., 
za co w sposób szczególny pragnę 

podziękować i przekazać pamiątkowy 
puchar z tego wydarzenia. Gorąco 
życzę Paniom wielu lat w zdrowiu 
i wszelkiej pomyślności w życiu pry-
watnym, co niewątpliwie pomoże 
w dalszej pożytecznej i chwalebnej 
działalności na rzecz Waszego śro-
dowiska, którą tak godnie i ciekawie 

realizujecie”. Jak zwykle pani stanęły 
na wysokości zadania pod względem 
kulinarnym przygotowując dla wszyst-
kich uczestników imprezy smaczny 
poczęstunek a na deser ,,urodzinowy” 
tort. Zadbano także o część artystyczną 
w której wystąpił Ludowy Zespół Śpie-
waczy ,,Kasztalon” z Korytnicy.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Tekst i foto: Jan Mazanka

Tym razem  dzień wcześniej, bo 7 
marca br., w auli Zespołu Szkól przy ul. 
Koszarowej ponad 300 pań, członkiń i 
sympatyczek PSL spotkało się na okolicz-
nościowej uroczystości, na którą także 
przyjechali zaproszeni goście m.in.: 
poseł Mirosław Pawlak, poseł Andrzej 
Pałys, marszałek województwa święto-
krzyskiego Adam Jarubas, nowo mia-
nowana wicewojewoda świętokrzyski 
Beata Oczkowicz, świętokrzyska kura-
tor oświaty Małgorzata Muzoł, dr n. 
med. Stanisław Góźdź – dyr. Święto-
krzyskiego Centrum Onkologii i ks. Jan 
Majewski. Władze samorządowe ziemi 
staszowskiej reprezentowali: przewod-
niczący Rady Powiatu Damian Sierant, 
starosta staszowski Andrzej Kruzel, 
wicestarosta Michał Skotnicki – pro-
wadzący spotkanie, burmistrz Staszowa 
Romuald Garczewski z małżonką Mał-
gorzatą, wiceburmistrz Staszowa Hen-
ryka Markowska, burmistrz Połańca 
Jacek Tarnowski, burmistrz Osieka 
dr Włodzimierz Wawrzkiewicz, wójt 
gminy Łubnice Anna Grajko i wójt gminy 
Bogoria Władysław Brudek. Przy okazji 
spotkania marszałek Adam Jarubas 
czworgu nowym członkom PSL wręczył 

Staszowscy ludowcy świętowali Dzień Kobiet
Tradycyjnie, jak co roku, Powiatowy Zarząd Polskiego Stronnictwa Ludowego w Staszowie, nie zapomniał 

o paniach w dniu ich święta. 

Do auli Zespołu Szkół w Staszowie zaproszono ponad 300 członków i sympatyków PSL.

Spotkanie rozpoczął i prowadził wicestarosta staszowski Michał Skotnicki, za stołem prezydialnym: 
parlamentarzyści i władze samorządowe wszystkich szczebli.

legitymacje partyjne. Wszyscy, siedzący 
za stołem prezydialnym, złożyli paniom 
stosowne życzenia, po czym odśpie-
wano tradycyjne ,,100 lat”. W części 
artystycznej wystąpili: zespół muzyczny 

uczniów Zespołu Szkół w Staszowie, 
grupa teatralna uczniów staszowskiego 
LO i Folklorystyczny Zespół Śpiewaczy 
,,Kasztalon” z Korytnicy.

Koło z 50-letnim stażem

Pamiątkowe zdjęcie uczestników obchodów jubileuszu.

Już pół wieku panie z Kotuszowa zrzeszone w tamtejszym Kole Gospodyń Wiejskich prowadzą ożywioną dzia-
łalność na rzecz swojego środowiska. Jak wynikało z wystąpień przedstawicieli władz samorządowych gminy 
Szydłów i powiatu staszowskiego, podczas jubileuszowego spotkania, jakie urządzono w miejscowej remizie 
OSP, w niedzielę 6 marca br., są  w tym niezastąpione.
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Rozmawiano o Zlocie

„Perłowe gody” staszowskich numizmatyków

Uroczyste obchody otworzył prezes Koła Numizmatycz-
nego PTN w Staszowie Lucjan Zaczkowski, który przypo-
mniał trzydziestoletni okres działalności staszowskich numi-
zmatyków, a także sylwetki dotychczasowych działaczy. 
Pamięć zmarłych członków Koła uczczono minutą ciszy. 
Z okazji jubileuszu Zarząd staszowskiego Koła przyznał oko-
licznościowe medale i dyplomy, które otrzymali: Ryszard 
Badawika – prezes Podkarpackiego Towarzystwa Numi-
zmatycznego w Tarnobrzegu, Tadeusz Wojcieszyn – prezes 
Niżańskiego Koła PTN, starosta staszowski Andrzej Kruzel, 
burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski, 
były burmistrz Andrzej Iskra, dyrektor Banku Spółdziel-
czego w Staszowie Grzegorz Kozak, prezes Staszowskiego 
Towarzystwa Kulturalnego Henryk Albera i dyrektor 
Staszowskiego Ośrodka Kultury Aleksandra Stachniak.

Nagrodzeni medalami odwzajemnili się stosownymi wyróż-
nieniami i prezentami.  Prezes Ryszard Badawika, po odczy-
taniu uchwały Podkarpackiego Towarzystwa Numizmatycz-
nego w Tarnobrzegu wręczył Lucjanowi Zaczkowskiemu ,,Złoty 
Medal Papieski” a Włodzimierzowi Migoniowi i Stefanowi 
Piątkowskiemu ,,Medale Miedziane”. Numizmatycy z Niska: 
prezes tamtejszego Koła Tadeusz Wojcieszyn i Mariusz 
Kowalik uhonorowali prezesa Lucjana Zaczkowskiego meda-
lem XX-lecia Koła PTN w Nisku, dołączając okolicznościowe 
publikacje. Starosta Andrzej Kruzel do okolicznościowego 
listu dodał pamiątkowy puchar z imprezy promocyjnej, jaką 
powiat staszowski zorganizował w Hotelu Gromada – Domu 
Chłopa w Warszawie w dniu 28 stycznia br, natomiast dyrek-
tor BS w Staszowie Grzegorz Kozak do życzeń dołączył bukiet 
kwiatów. Miłą niespodziankę swojemu koledze zrobili członko-
wie Zarządu Staszowskiego Koła: Włodzimierz Migoń i Janusz 
Strzępek, którzy oprócz kwiatów wręczyli prezesowi specjalnie 

W niedzielę, 6 marca br., w siedzibie Staszowskiego Towarzystwa Kulturalnego, odbyło się spotkanie podsu-
mowujące XXX-lecie działalności Staszowskiego Koła Podkarpackiego Towarzystwa Numizmatycznego.

Prezent od staszowskich kolegów: kwiat doniczkowy i ,,30 Lucjanów”.

Starosta staszowski Andrzej Kruzel wręczył prezesowi  Lucjanowi Zaczkowskiemu 
okolicznościowy list i pamiątkowy puchar z imprezy ,,warszawskiej”.

Tegoroczna impreza z udziałem około 400 uczestników 
z całej Polski odbędzie się w Staszowie w dniach od 13 do 
20 sierpnia br., i bez wątpienia będzie znakomitą okazją 
do szerokiej promocji  ziemi staszowskiej. 

Wszelką możliwą pomoc organizatorom podczas przy-
gotowania tego największego w tym roku wydarzenia 
turystycznego w powiecie staszowskim, a także w dniach 
jego realizacji, zadeklarował zarówno burmistrz miasta 
i gminy Staszów Romuald Garczewski, jak i starosta sta-
szowski Andrzej Kruzel, który przy okazji zaproponował 
wprowadzenie do programu Zlotu udział jego uczestników 
w obchodach 35. rocznicy śmieci ks. Romana Kotlarza, 
połączonych z uroczystym otwarciem Muzeum Czynu Nie-
podległościowego w Koniemłotach. Zgodnie uznano, że 
walory turystyczne, krajobrazowe i zabytkowe ziemi sta-
szowskiej są niejako gwarantem udanej imprezy, a znając 
dokładność oraz zaangażowanie działaczy staszowskiego 
PTTK, jak również lokalnych i powiatowych władz samo-

Do Ośrodka Wypoczynkowego ,,Lotnik” w Golejowie przyjechali w sobotę 26 lutego br., członkowie Zarządu 
Głównego PTTK, aby wspólnie z przedstawicielami Koła Grodzkiego PTTK w Staszowie, jak również władz samo-
rządowych miasta i gminy Staszów oraz powiatu staszowskiego, omówić najważniejsze sprawy związane z orga-
nizacją ,,60 Centralnego Zlotu Turystów Kolarzy PTTK”. Spotkanie prowadził komandor Rajdu Lucjan Zaczkowski 
wspólnie z przewodniczącym Komisji Turystyki ZG PTTK Waldemarem Wieczorkowskim.

wyprodukowany z okazji jubileusz XXX-lecia okolicznościowy 
banknot o nominale ,,30 Lucjanów” z wizerunkiem prezesa 
Zaczkowskiego. 

W pierwszej roboczej naradzie, jaka miała miejsce w dniu 26 lutego br. 
w Ośrodku ,,Lotnik” w Golejowie, udział wzięli przedstawiciele Kół Turystyki 
Kolarskiej PTTK z całej Polski. Z prawej: starosta staszowski Andrzej Kruzel 

i burmistrz Staszowa Romuald Garczewski.

rządowych w organizacji tego typu imprez, można śmiało 
założyć, że każdy z uczestników Zlotu zabierze ze Staszowa 
tylko dobre wspomnienia.
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Jedynym uczniem, z naszego powiatu, który został 
wyróżniony podczas gali, był Damian Zyngier, absol-
went 2010 Liceum Ogólnokształcącego w Zespole Szkół 
w Połańcu, obecnie student I roku na Wydziale Inżynie-
rii Elektrycznej i Komputerowej Politechniki Krakowskiej, 
zdobywca: I-go miejsca w Polsce w Olimpiadzie Innowacji 
Technicznych 2010, I- go miejsca w Polsce w Ogólnopol-

skim Konkursie Historycznym ,,Drogi do wolności” 2009 
oraz laureat: Ogólnopolskiego Konkursu Matematycz-
nego TEST Matematyka PLUS 2010, a także Konkursu 
Wiedzy Arystoteles 2010 (kategoria matematyczno - przy-
rodnicza). Na uroczystości obecny był dyrektor Zespołu 
Szkół w Połańcu Stanisław Rogala oraz Michał Skotnicki 
- wicestarosta powiatu staszowskiego.

I ŚWIĘTOKRZYSKA GALA TALENTÓW
Rok szkolny 2010/2011 został ogłoszony przez Ministra Edukacji Narodowej Katarzynę Hall ,,Rokiem Odkry-

wania Talentów”. Z tej okazji Kuratorium Oświaty w Kielcach, wraz z wojewodą świętokrzyskim i marszał-
kiem województwa świętokrzyskiego, zorganizowali I Świętokrzyską Galę Talentów „Semper in altum” (Zawsze 
wzwyż), która odbyła się w dniu 29 marca 2011 w Sali Kominkowej Wojewódzkiego Domu Kultury w Kielcach. 
Podczas uroczystości w szczególny sposób uhonorowano laureatów olimpiad przedmiotowych.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Robert Wyrzykowski

Od lewej: mama Damiana Beata Zyngier, Damian, dyr. Stanisław Rogala, kurator 
Małgorzata Muzoł i wicestarosta Michał Skotnicki.

W dyskusji nad stanem oświaty świętokrzyskiej, udział wziął marszałek
Adam Jarubas.

Zebranych, dziękując za tak liczne przybycie, powitał 
starosta staszowski Andrzej Kruzel. Następnie głos zabrała 
obecna zastępca burmistrza miasta i gminy Staszów Hen-
ryka Markowska wieloletnia dyrektor Poradni Psycholo-
giczno-Pedagogicznej w Staszowie. Na szkoleniu obecny 
był także wicestarosta staszowski Michał Skotnicki i pod-
insp. Andrzej Sałata zastępca Komendanta Powiatowego 
Policji w Staszowie. Szkolenie rozpoczął i prowadził pod-
insp. Ryszard Komański z Komendy Powiatowej Policji 
w Staszowie. 

Kolejnym punktem było przedstawienie prezentacji 
multimedialnej dotyczącej zagrażających młodzieży, na 
terenie szkoły i poza nią, narkotyków zreferowanej przez 
mł. asp. Jacka Śmistka z KPP w Staszowie, a także zagro-
żeń płynących z Internetu przedstawiona przez sierż. 
Agatę Kwiecień – Godzwon z Wydziału Kryminalnego 
Komendy Policji w Staszowie. 

Podczas wtorkowego szkolenia zaprezentowano także 
założenia programu pn. „Dziecko w Sieci”, w ramach 
którego przewidziano zajęcia dla dzieci i młodzieży szkół 
wszystkich szczebli podzielone na trzy poziomy edu-
kacyjne: kl. I-III szkoły podstawowej program pn. „Sie-
ciaki”, kl. IV-VII szkoły podstawowej zajęcia lekcyjne pn. 
„3…2…1… Internet”, zajęcia skierowane do młodzieży 

W trosce o bezpieczeństwo w szkołach

Starosta staszowski Andrzej Kruzel, otworzył spotkanie, podkreślając znaczenie 
tego typu działań.

W dniu 15 marca br., w sali konferencyjnej starostwa powiatowego w Staszowie odbyło się szkolenie doty-
czące zapewnienia bezpieczeństwa uczniom powiatu staszowskiego. Zorganizowane przez Komendę Powia-
tową Policji w Staszowie spotkanie przeznaczone było dla nauczycieli i pedagogów szkolnych placówek eduka-
cyjnych wszystkich szczebli.

Tekst i foto: Michał Skrętek

I-III klasy gimnazjum pn. „Stop cyberprzemocy”, a także 
lekcje przeznaczone dla uczniów II i III klas szkół gimnazjal-
nych i I i II klas szkół ponadgimnazjalnych pn. „W sieci”. 
Wstępem do omówienia powyższych programów była 
prezentacja multimedialna załączonych do zajęć filmów 
edukacyjnych. Wtorkowe szkolenie zakończono dysku-
sją, podczas której uczestnicy spotkania podzielili się 
doświadczeniami z zakresu bezpieczeństwa praktykowa-
nymi w swoich szkołach.
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EUROPEJSKI SUKCES POLSKICH INFORMATYKÓW

Tekst i foto: Mariusz Zyngier

W pierwszej części zawodów, uczniowie musieli wyka-
zać się bardzo szeroką wiedzą teoretyczną (test 100 pytań 
z informatyki). Część praktyczna składała się z pięciu zadań: 
instalacja sterowników i oprogramowania, montaż okablo-
wania strukturalnego, konfiguracja sieci, składanie kompu-
terów oraz praca w arkuszu kalkulacyjnym. Zarówno zada-
nia teoretyczne jak i praktyczne były przygotowane w języ-
ku angielskim. Rozwiązanie zadań z części praktycznej było 
związane z nadzwyczaj wyśrubowanym reżimem czasowym. 
Największą trudność sprawiało złożenie z jednostkowych 
elementów, zestawu komputerowego w ciągu 15 minut. 
Organizatorzy ciągle zaskakiwali! Część praktyczną zorgani-
zowano w wyjątkowym i oryginalnym miejscu! Zawody roz-
grywano w asyście setek kibiców w Europa Shopping Cen-
ter - największym centrum handlowy w Bańskiej Bystrzycy. 
Zespół z Połańca, zajął w punktacji drużynowej 2 miej-
sce, tuż  za czeskimi informatykami z Hradec Kralove. Bez-
apelacyjnym zwycięzcą został Marcin Rędziński - uczeń 
III klasy Technikum Elektronicznego w Połańcu. Informatyka 
jest jedną z wielu jego pasji, a szczególnym wyróżnikiem 
jego sukcesu jest to, że w całej stawce zawodników był 
on jedynym, który nie jest uczniem szkoły informatycznej. 
Michał Staszczak, uczeń Technikum Teleinformatycznego, 
w klasyfikacji indywidualnej zajął 7 pozycję.  

Następna edycja IT JUNIOR OPEN będzie rozegrana 
wiosną 2012 roku w Berlinie. Sukces uczniów z małego 
Połańca, zapewnił im zaproszenia na kolejne prestiżowe 
zawody. Gala zwycięzców połączona z rozdaniem nagród 
rzeczowych, odbyła się w niezwykle eleganckiej sali Hote-
lu Dixon z udziałem burmistrza Bańskiej Bystrzycy, dyrekcji 
urzędów odpowiedzialnych za rozwój edukacji oraz spon-
sorów. Rozgrzane po ogromnych emocjach głowy infor-
matyków, próbowali studzić występujący artyści. ,,Poziom 
zawodów był niezwykle wysoki. Jestem bardzo zadowo-
lony z osiągniętego wyniku. Trzeba było być perfekcyjnie 
przygotowanym, aby każde z zdań zdążyć wykonać w cią-
gu 15 minut” - relacjonuje Marcin Rędziński - najlepszy 
informatyk w IT OPEN JUNIOR 2011.

,,Drugie miejsce w drużynie wraz z Marcinem jest dla 
mnie wielkim sukcesem. Liczę, że w przyszłorocznych za-
wodach w Berlinie stanę również na podium” - podsumo-
wuje Michał Staszczak. „Jestem niezwykle zadowolony 
z osiągniętego sukcesu, zwłaszcza, że był to pierwszy udział 
naszych uczniów w zawodach tak wysokiej rangi” – po-
wiedział Dariusz Sokołowski, informatyk w Zespołu Szkół 
w Połańcu. „Godnym podkreślenia jest fakt, że Marcin jest 
uczniem, który we wrześniu 2010 doskonalił swoje umiejęt-
ności praktyczne na stażu zawodowym programu Leonardo 
da Vinci na Słowacji i w Austrii” dodał Mariusz Zyngier - 
koordynator Europejskich Programów Edukacyjnych.

Bezpośrednio z Bańskiej Bystrzycy, Marcin pojechał 
reprezentować Zespół Szkół w Połańcu w finałach Ogól-
nopolskiej Olimpiady Wiedzy Elektrycznej i Elektronicznej 
w Krakowie. Liczymy, że ten europejski sukces będzie sta-
nowił zachętę dla młodych informatyków w rozwijaniu 
swoich życiowych pasji.

Najlepsi informatycy szkół ponadgimnazjalnych ze: Słowacji, Czech, Niemiec i Polski rywalizowali w trakcie 
dwudniowych zawodów IT JUNIOR OPEN 2011, rozegranych 29-31.03.2011. w Bańskiej Bystrzycy (Słowacja). 
Młodzi informatycy z Połańca zostawili za sobą ekipy z kilkunastu najlepszych szkół z centralnej Europy, między 
innymi: Niemców z Deutsche Telecom Berlin i Erfurt, uczniów z Pragi, Krakowa i Bańskiej Bystrzycy. 

Połaniec team, tuż po dekoracji.

Michał Staszczak i sieci komputerowe.

Marcin Rędziński składa komputer.
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Oficjalny referat wygłosił wiceprzewodniczący Henryk 
Miśkiewicz, który zwrócił uwagę na liczne imprezy, jakie miały 
miejsce w ubiegłym roku na terenie powiatu staszowskiego, 
podkreślając masowy w nich udział dzieci i młodzieży. Naj-
bardziej spektakularną akcją, jak wynikało z przedłożonego 
sprawozdania, było zorganizowanie ,,Sportowego Lata 
z LZS” z wakacyjnymi rozgrywkami w piłkę nożną i siatkową. 
Dużym sukcesem zawodników LZS z powiatu staszowskiego 
okazał się udział w Wojewódzkich Igrzyskach Sporto-
wych w Łopusznie, gdzie powiat staszowski zajął I miejsce, 
podobnie jak i gmina Rytwiany. Powiatowe Zrzeszenia LZS 
w Staszowie zwyciężyło we współzawodnictwie na szcze-
blu województwa świętokrzyskiego w organizacji imprez 
w 2010 roku, a także zostało wyróżnione przez Krajowe Zrze-
szenia LZS zaliczeniem do pierwszej ,,szesnastki” najlepszych 
Powiatowych Zrzeszeń LZS w Polsce. 

Sukcesem w skali krajowej może się także poszczycić Miej-
sko-Gminne Zrzeszenia LZS w Staszowie, zajmując XI miej-
sce w konkursie Ministerstwa Sportu na najlepszą imprezę 
sportową 2010 roku. Otrzymaną nagrodę w kwocie 6 tys. zł 
przeznaczono na zakup 4 stołów pingpongowych, przeka-
zanych do szkół w: Czajkowie, Kurozwękach, Koniemłotach 
i w Staszowie – Zespół Placówek nr 1.

P
O

W
IA

TOWE ZRZESZENIE
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BILANSE W LZS
W dniu 11 lutego br., podczas spotkania Zarządu Powiatowego Zrzeszenia Ludowych Zespołów Sportowych 

w Staszowie z działaczami LZS z terenu ziemi staszowskiej, dokonano podsumowania działalności za miniony 2010 r. 

Odznaką ,,Zasłużony Działacz LZS” został wyróżniony m.in. burmistrz miasta 
i gminy Połaniec Jacek Tarnowski.

Wyrazy uznania dla staszowskich działaczy LZS przekazał przewodniczący 
Świętokrzyskiego Zrzeszenia LZS w Kielcach Jerzy Kula. 

Pod koniec spotkania wręczono odznaki i medale, które 
otrzymali: odznakę ,,Zasłużony Działacz LZS”: burmistrz 
Połańca Jacek Tarnowski oraz Bożena Mazur i Marzena 
Krześ-Guzikowska ze Starostwa Powiatowego w Staszowie, 
,,Medal 60-lecia LZS” – Zdzisław Król – z Przedsiębiorstwa 
Robót Drogowych w Staszowie, ,,Złotą Odznakę LZS”: Małgo-
rzata Kozub – wiceprzewodnicząca Miejsko-Gminnego Zrze-
szenia LZS w Połańcu, Jolanta Macias – kierownik Wydziału 
Edukacji, Kultury, Zdrowia i Spraw Społecznych w Urzędzie 
Miasta i Gminy w Staszowie, Marek Malinowski z Komendy 
Powiatowej Policji w Staszowie, Zdzisław Bolon z Kopaniny, 
Marek Dziedzic z Woli Osowej i Kamil Konkołowicz ze 
Staszowa, ,,Srebrną Odznakę LZS”: Dorota Makuch ze Sta-
rostwa staszowskiego i Kamil Skowroński z Woli Osowej.

Ponadto wręczono pamiątkowe grawertony, które otrzy-
mali: Jerzy Kula – przewodniczący Świętokrzyskiego Zrzesze-
nia LZS w Kielcach wraz z pucharem od przewodniczącego 
Powiatowego Zrzeszenia LZS w Staszowie starosty Andrzeja 
Kruzla, a także Józef Bednarczyk – prezes ,,Karabeli” 
i Andrzej Walczowski – wicedyrektor Zarządu Dróg Powia-
towych w Staszowie. Prezes Jerzy Kula zrewanżował się sta-
roście Andrzejowi Kruzlowi okolicznościowym grawertonem 
,,wojewódzkim” za działalność na rzecz Powiatowego Zrze-
szenia LZS w Staszowie, którego starosta Kruzel jest prze-
wodniczącym od 2006 roku. Na ręce starosty przewodniczący 
Jerzy Kula przekazał również grawerton dla powiatowej Rady 
LZS w Staszowie.

Tekst i foto: Jan Mazanka

ZAWODY SPORTOWE W STASZOWSKIM „EKONOMIKU”
W dniu 22 marca br., w hali sportowej Zespołu Szkół Ekonomicznych 

im. Jana Pawła II w Staszowie odbył się Powiatowy Turniej w Piłce Koszy-
kowej dziewcząt o Puchar Przewodniczącego Powiatowego Zrzeszenia LZS 
i Dyrektora ZSE w Staszowie. W zmaganiach sportowych brało udział pięć 
drużyn ze szkół ponadgimnazjalnych powiatu staszowskiego: JUNIORKI 
ZSE, LO STASZÓW, MATURZYSTKI ZSE, ZS POŁANIEC, ULKS RYTWIANY.

Medale, puchary i dyplomy wręczali: starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, wicedyrektor ZSE 

Małgorzata Garczewska i Roman Karaś. 

Turniej rozpoczął, witając 
wszystkich obecnych Jan Unge-
heuer, dyrektor Zespołu Szkół 
Ekonomicznych im. Jana Pawła II 
w Staszowie. Następnie głos zabrał 
starosta staszowski Andrzej Kruzel 

i podkreślając ważność propago-
wania kultury fizycznej wśród mło-
dzieży, oficjalnie otworzył zawody 
sportowe. Honorową odznakę LZS 
z rąk starosty staszowskiego ode-
brała Małgorzata Garczewska, 
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Pamiątkowe zdjęcie na zakończenie zawodów.

wicedyrektor ZSE w Staszowie.
Wtorkowy turniej cieszył się dużym 

zainteresowaniem wśród publicz-
ności. Obecni na hali staszowskiego 
„Ekonomika” zobaczyć mogli dzie-

sięć tur rozgrywek. Ostatecznie miej-
sca medalowe zajęły reprezentacje: 
JUNIORKI ZSE, miejsce pierwsze, LO 
STASZÓW, druga lokata, a brązowym 
medalistą turnieju została drużyna 

ZSE MATURZYSTKI. 
Kulminacją zawodów było wręcze-

nie wyróżnień i pucharów dla zwycię-
skich zespołów. 

Tekst i foto: Michał Skrętek

Tekst: Barbara Zamożniewicz
Foto: Jan Mazanka

Spotkanie odbyło się 18 marca w prowadzonym przez 
Fundację Centrum Młodzieży TOTAMTU- w piwnicach LO im. 
ks. kard. Stefana Wyszyńskiego w Staszowie- gdzie od kilku 
miesięcy działa skupiona wokół Fundacji młodzież. Było to 
pierwsze z serii spotkań, na którym przedstawiciele Funda-
cji  ogólnie zarysowali koncepcję powołania Partnerstwa dla 
Młodzieży i stworzenia na tej bazie programu aktywizującego 
młodzież. Do partnerstwa docelowo zaproszone zostaną 
instytucje pracujące z młodzieżą, a także organizacje pozarzą-
dowe, przedsiębiorstwa i osoby prywatne. Celem partnerstwa 
jest stworzenie młodzieży warunków do wszechstronnego 
rozwoju w miejscu, w którym żyją, ich aktywizacja i włącze-
nie w życie publiczne. Współpraca partnerska niesie ze sobą 
bardzo wiele korzyści, przede wszystkim umożliwia sprawną 
wymianę informacji, dzielenie się doświadczeniami oraz wza-
jemne uzupełnianie i wymianę zasobów (umiejętności, kadry, 
wiedzy, zaplecza). Drugim proponowanym przez Fundację 
działaniem jest utworzenie w Staszowie Centrum Aktywności 
Lokalnej. Wszyscy uczestnicy spotkania zgodnie stwierdzili, że 
proponowane działania są bardzo potrzebne w naszej spo-
łeczności i zobowiązali się wzajemnie wspierać w dążeniach 
do osiągnięcia postawionych celów. Kolejnym krokiem, w 
tworzeniu partnerstwa i realizacji jego zamierzeń, będzie pod-
pisanie umów o współpracy. Fundacja Aktywizacji i Rozwoju 
Młodzieży – lider partnerstwa – planuje doprowadzić do tego 

w ciągu najbliższych 
kilku tygodni. Zapra-
szamy na ich stronę: 
www.fundacjafarma.pl 

Inicjatywa dla młodzieży
Powołanie Partnerstwa dla Młodzieży było tematem spotkania zainicjowanego przez Fundację Aktywizacji i Roz-

woju Młodzieży, w którym uczestniczyli przedstawiciele samorządów gminy i powiatu staszowskiego. Na bazie part-
nerstwa młodzież planuje uruchomić, aktywizujący młodzież naszego powiatu duży program, który składać się będzie 
z trzech elementów: Funduszu Grantowego dla Młodzieży, Młodzieżowej Rady Konsultacyjnej oraz Centrum Młodzieży 
TOTAMTU. Uczestnicy dyskutowali także o potrzebie stworzenia w Staszowie Centrum Aktywności Lokalnej. 

W spotkaniu udział wzieli m.in.: starosta staszowski Andrzej Kruzel, burmistrz 
miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski i Piotr Korpysz - wiceprezes Ośrodka 

Promowania Przedsiębiorczości z Sandomierza.

Prezes Zarządu Fundacji Barbara Zamożniewicz mówiła o planach fundacji na 
najbliższą i dalszą przyszłość, obok Zuzanna Miodyńska.
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Stypendia dla staszowskich licealistów rozdane

ODWET I JĘDRUSIE
Tekst i foto: Michał Skrętek

Tekst: Wiesław Kuca, foto: Stanisław Ratusznik

Uroczystość, witając uczniów i zaproszonych gości, 
rozpoczął starosta sandomierski Stanisław Masternak. 
Podczas wręczenia stypendiów obecni byli m.in.: woje-
woda świętokrzyski Bożentyna Pałka – Koruba, marsza-
łek województwa świętokrzyskiego Adam Jarubas, świę-
tokrzyski kurator oświaty Małgorzata Muzoł. Powiat sta-
szowski reprezentowali: wicestarosta Michał Skotnicki, 
naczelnik Wydziału Edukacji Kultury i Sportu Tadeusz 
Kardynał, dyr. Zespołu Szkół Ekonomicznych w Staszowie 

Jan  Ungeheuer, wicedyrektor Zespołu Szkół w Staszowie 
dr Sławomir Maj, nauczyciel z Liceum Ogólnokształcą-
cego w Staszowie Włodzimierz Mrówka, dyr. Zespołu 
Szkół w Połańcu Stanisław Rogala, a także Andrzej For-
kasiewicz, nauczyciel z tej szkoły.

W ramach części artystycznej zebrani w sandomier-
skim zamku, siedzibie muzeum, podziwiać mogli występy 
w wykonaniu uczniów Zespołu Szkół Technicznych im. 
prof. Zbigniewa Strzeleckiego w Sandomierzu. 

W dniu 20 stycznia br., w sali rycerskiej Muzeum Okręgowego w Sandomierzu odbyła się uroczystość wrę-
czenia stypendiów Prezesa Rady Ministrów najzdolniejszym uczniom z trzech powiatów województwa świę-
tokrzyskiego. Wśród wyróżnionych regionów, obok sandomierskiego i opatowskiego, znalazł się także powiat 
staszowski, z którego stypendia otrzymali: Sebastian Dyl, Łukasz Linowski, Tomasz Strojny i Paulina Wójcik – 
z Zespołu Szkół w Staszowie, Aleksandra Chabor, Jarosław Kuraś i Damian Majcher z Zespołu Szkół w Połańcu, 
Mateusz Maruszewski i Ewa Ptak – z Zespołu Szkół Ekonomicznych w Staszowie, Joanna Rogala – z Liceum Ogól-
nokształcącego w Staszowie, Adam Kucharczak – z Zespołu Szkół Centrum Kształcenia Rolniczego w Sichowie 
Dużym i Agnieszka Mazur – z Zespołu Szkół w Osieku.

Stypendyści z powiatu staszowskiego w towarzystwie przedstawicieli władz wojewódzkich i powiatowych zaraz po odebraniu stypendiów. 

W dniu 13 marca 2011 r. w Wiśniówce, przy obelisku upa-
miętniającym tragiczne wydarzenie, odbyły się uroczystości rocz-
nicowe. 30-osobowa grupa ze Staszowskiego Koło Rowerowego 
im. Adama Bienia wraz z harcerzami i formacją Polskich Drużyn 
Strzeleckich przybyła do miejsca upamiętniającego „Jędrusiów”. 
Po zapaleniu zniczy i modlitwie za poległych partyzantów głos 
zabrali: prezes Koła Staszów Światowego Związku Żołnierzy AK 
Janusz Dulęba, Lucjan Zaczkowski oraz Andrzej Wawrylak.

W 2012 r. przypadnie 70 rocznica pacyfikacji redakcji 
„Odwet” w Wiśniówce. W związku z tym obelisk należałoby uzu-
pełnić o nową tablicę z nazwiskami poległych tam partyzantów, 
o „kotwicę” - symbol Polski Walczącej oraz Krzyż Katolicki.

Na zakończenie uroczystości Lucjan Zaczkowski odczytał 
wiersze jednego z dawnych partyzantów tego oddziału Zbi-
gniewa Kabaty ps. Bobo oraz jego artykuł o tym wydarzeniu. Poczty Polskich Drużyn Strzeleckich ze Staszowa przy pomniku pamięci

pacyfikacji Wiśniówki.

Bezpośrednio po klęsce wrześniowej 1939 r., w październiku Władysław Jasiński utworzył w Tarnobrzegu oraz sąsiednich 
powiatach tajną organizację „Odwet” mającą na celu walkę z niemieckim okupantem. W marcu 1940 r. rozpoczęto druk tygo-
dnika „Odwet”. Redaktorem tarnobrzeskiej redakcji był Władysław Jasiński, używający w tym czasie pseudonimu „Kmitas”. 
W okresie marca-czerwca 1941 r. Niemcy dokonali licznych aresztowań w siatce „Odwetu”. Sytuacja ta skłoniła Jasińskiego 
do utworzenia oddziału dywersyjno-bojowego, który od imienia syna Jasińskiego - Andrzeja przyjął nazwę „Jędrusie”. 
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Aby wziąć udział w loterii wystarczyło przyjść do naj-
bliższego oddziału Banku BPS lub banku spółdzielczego 
z Grupy BPS i otworzyć konto osobiste. Bank nie zapomniał 
także o dotychczasowych klientach - każdy kto już posiadał 
POL-Konto w Banku BPS lub konto ROR w banku spółdziel-
czym również mógł wziąć udział w loterii. Wystarczyło, że 
wpłacił minimum 500 zł. i wysłał sms-a bądź zarejestrował 
kupon na stronie internetowej. Klienci Banku Spółdzielcze-
go w Staszowie zarejestrowali 526 kuponów, z czego 485 
zarejestrowanych kuponów odbyło się poprzez wysłanie 
sms-a, natomiast 41 klientów zarejestrowało kupon przez 
internet. Szczęcie dopisało klientom Banku Spółdzielcze-
go w Staszowie! Nasz bank ma dwoje laureatów loterii. 
A w dniu 11.02.2011r. w sali konferencyjnej Banku Spół-
dzielczego w Staszowie przy ul. Kościelnej 25 odbyło się 
uroczyste wręczenie nagród szczęśliwym zwycięzcom lote-
rii przez członków Zarządu Banku p.o. prezesa Grzegorza 
Kozaka i wiceprezes Anitę Przybyłek. Na ręce Pani Janiny 
Mazur z Iwanisk został przekazany telewizor LCD SHARP 

a pan Zbigniew Okoń z Wiśniowej Poduchownej otrzymał 
komputer osobisty DELL. Bank Spółdzielczy w Staszowie 
serdecznie gratuluje szczęścia w loterii „Twoje konto z pre-
zentami” i  wygrania nagród. Gratulujemy. 

W miejsce 
pana Władysława 
wybrano jego syna 
Krzysztofa. Poza 
tym powierzono: 
funkcję naczelnika 
- Antoniemu Opa-
łaczowi, zastępcy 
naczelnika - Rober-
towi Myśliwcowi, 
sekretarza - Stani-
sławie Boś, skarb-
nika - Stanisła-
wowi Cichoniowi, 
gospodarza - Tade-

uszowi Wójcikowi a kronikarza Tadeuszowi Koziołowi. 
W najbliższym roku zaplanowano m.in. prace remontowe 
strażnicy, głownie jej odwodnienie oraz zakup nowych 
mundurów dla członków ,,młodzieżówki”. Odchodzą-
cego prezesa Władysława Wójcickiego, który nadal służyć 
będzie swoim wieloletnim doświadczeniem, pożegnał 
burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski – 
prezes Zarządu Oddziału Powiatowego Związku OSP RP w 
Staszowie, starosta staszowski Andrzej Kruzel, zastępca 
burmistrza Henryka Markowska i prezes miejsko gminny 
OSP w Staszowie, jednocześnie przewodniczący Rady 
Miejskiej Kryspin Bednarczyk. W czasie zebrania bur-
mistrz Romuald Garczewski odznaczył druha Włodzimie-
rza Bosia Złotym Medalem ,,Za zasługi dla pożarnictwa”.

Walne z pożegnaniem prezesa

LAUREACI LOTERII „TWOJE KONTO Z PREZENTAMI” 
ODBIERAJĄ NAGRODY

List gratulacyjny i upominki ustępującemu prezesowi Władysławowi Wójcickiemu, 
przekazali: starosta Andrzej Kruzel i burmistrz Romuald Garczewski.

Burmistrz Staszowa Romuald Garczewski – prezes 
Zarządu Oddziału Powiatowego Związku OSP RP 
w Staszowie odznaczył druha Włodzimierza Bosia 
Złotym Medalem ,,Za zasługi dla pożarnictwa”.

Druhowie na stojąco uhonorowali kilkudziesięcioletnią działalność w szeregach 
OSP prezesa Władysława Wójcickiego.

W Oględowie podczas walnego zebrania sprawozdawczo-wyborczego Ochotniczych Straży Pożarnych, jakie 
odbyło się w dniu 19 marca br., nie tylko wybrano nowych funkcyjnych, ale także pożegnano wieloletniego 
prezesa Władysława Wójcickiego, który z powodu podeszłego wieku zrezygnował z tej funkcji. 

Tekst i foto: Jan Mazanka

Tekst i foto: BS w Staszowie

Staszowscy laureaci z prezesami BS w Staszowie.

Bank Spółdzielczy w Staszowie przystąpił do ogólnopolskiej promocji Grupy BPS ,,Twoje konto z prezenta-
mi”. Z loterii, która trwała od 1 września do 31 grudnia 2010 roku, skorzystało ponad 23000 klientów banków 
BPS i Banków Spółdzielczych. Do wygrania było 16 samochodów CHEVROLET SPARK, 254 telewizory SHARP, 528 
laptopów DELL, a także wiele innych nagród. Łączna pula wygranych wyniosła ponad 1 800 000 zł. 



46

W spotkaniu uczestniczył starosta staszowski Andrzej 
Kruzel, członkowie Rady: Anna Grajko, Janusz Bąk, Le-
szek Juda, Jadwiga Klaja, Jacek Tarnowski, Marian Stę-
pień, Marek Strzała, Marianna Stryszowska, Włodzi-
mierz Wawrzkiewicz i Zdzisław Wójcik oraz pracownicy 
Powiatowego Urzędu Pracy: Benedykt Kozieł, Izabela 
Szczypior, Mikołaj Bujak i Renata Wątroba. Posiedzenie 
prowadziła przewodnicząca Powiatowej Rady Zatrudnie-
nia, wójt gminy Łubnice Anna Grajko, a wszystkie zagad-
nienia zgodnie z przyjętym porządkiem obrad prezen-
tował dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Staszowie 
Benedykt Kozieł. 

W 2010 roku powiat staszowski na promocję zatrud-
nienia oraz aktywizację zawodową bezrobotnych dyspo-
nował najwyższą w swojej historii kwotą ponad 21 milio-
nów złotych. Z kwoty tej wydatkowano na staże - 6 mln 
400 tys. zł, na refundację kosztów wyposażenia stanowisk 
pracy – 4 mln 500 tys. zł, na roboty publiczne – 3 mln 700 
tys. zł, na wsparcie podejmowanej działalności gospodar-
czej – 3 mln 400 tys. zł, na prace interwencyjne – 1 mln 
960 tys. zł. Środki te pozwoliły na uczestnictwo w realizo-
wanych programach 4 115 osobom, z których 3 167 osób 
to skierowani w 2010 roku. Najwięcej osób uczestniczyło 
w stażach – 1 671, robotach publicznych – 826, pracach 
interwencyjnych – 844 osoby. Na stanowiska tworzone 
w ramach refundacji kosztów ich utworzenia skierowa-
no 369 osób, a działalność gospodarczą po otrzymaniu 
środków na jej podjęcie rozpoczęło 203 osoby. Według 
stanu na koniec 2010 roku w Powiatowym Urzędzie Pracy 
w Staszowie zarejestrowanych było 3 773 osoby bezrobot-
ne czyli o 151 osób mniej niż przed rokiem, a stopa bezro-
bocia wynosiła 11,0 % i była niższa o 0,1 % od wskaźnika 
w roku ubiegłym. Omawiając bieżącą sytuację, zwrócono 
szczególną uwagę na zmniejszenie możliwości finanso-
wych powiatu w zakresie oddziaływania na lokalny rynek 
pracy. Według wstępnych informacji powiat staszowski 

Z posiedzenia Powiatowej Rady Zatrudnienia
Sprawozdanie z działalności Powiatowego Urzędu Pracy w Staszowie w 2010 roku oraz informacja o bieżącej 

sytuacji na lokalnym rynku pracy były głównymi tematami posiedzenia Powiatowej Rady Zatrudnienia, które 
odbyło się w środę, 16 lutego 2011 roku w Starostwie Powiatowym w Staszowie. 

Podczas posiedzenia, za stołem prezydialnym, od lewej: starosta staszowski 
Andrzej Kruzel, wójt gminy Łubnice Anna Grajko - przewodnicząca Powiatowej 

Rady Zatrudnienia i dyr. PUP w Staszowie Benedykt Kozieł.

na aktywne formy przeciwdziałania bezrobociu  w 2011 
roku otrzyma zgodnie z obowiązującym algorytmem roz-
działu środków kwotę 2 mln 770 tys. zł. W najbliższym 
czasie mają być uruchamiane kolejne środki, w tym z re-
zerwy Ministra Pracy. Są to jednak kwoty znacznie poniżej 
wielkości uzyskiwanych w poprzednich latach oraz poni-
żej oczekiwań pracodawców i osób bezrobotnych  W dal-
szej części posiedzenia omawiano kierunki wydatkowania 
środków w 2011 roku oraz zasady organizowania i finan-
sowania aktywnych form przeciwdziałania bezrobociu.  
Ponadto opiniowano wniosek w sprawie utworzenia  no-
wego kierunku kształcenia w szkole ponadgimnazjalnej - 
technik ochrony środowiska oraz plan szkoleń zawodo-
wych Powiatowego Urzędu Pracy, a także wnioski osób 
o umorzenie zwrotu nienależnych środków wypłaconych 
z Funduszu Pracy.

Dnia 4.03.2011 w Zespole Szkół w Osieku odbyła się kon-
ferencja dla nauczycieli – „Uczeń o specjalnych potrzebach 
edukacyjnych”. Korzystając z zaproszenia, nasza biblioteka, 
przygotowała wystawę zbiorów własnych związanych z 
tematyką spotkania. W słownej prezentacji książek zachęca-
łam do korzystania z publikacji, w której autorzy w przystępny 
sposób przedstawiają sposoby wspierania rozwoju dzieci i 
młodzieży. Prezentują zarówno najważniejsze czynniki, które 
ów rozwój mogą stymulować, jak i te, które go utrudniają. W 
książkach znalazły się przykłady planowania pracy z dziećmi 
i młodzieżą z deficytami rozwoju oraz z uczniami zdolnymi, 
którzy wymagają zupełnie innych metod i warunków pracy.

Wystawa cieszyła się dużym zainteresowaniem wśród 
uczestników spotkania. Nauczyciele deklarowali swoją chęć 
odwiedzenia biblioteki i wypożyczenia wybranych publikacji. 
Zachęcamy wszystkich nauczycieli do korzystania ze zbiorów 
naszej placówki.

Publikacje cieszyły się dużym zainteresowaniem nauczycieli.

Uczeń o specjalnych potrzebach edukacyjnych

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Piotr Wielecki

Monika Stemplewska
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Do finału zakwalifikowało się 43 dyrektorów szkół z 16 
województw, których oceniała kapituła powołana przez Mini-
stra Edukacji Narodowej. W jej skład weszli członkowie Rady 
Edukacji Narodowej, przedstawiciele rodziny Anny Radziwiłł 
i przedstawiciel Polskiego Towarzystwa Historycznego. Celem 
konkursu, realizowanego przez ministerstwo we współpracy 
z Ośrodkiem Rozwoju Edukacji, było promowanie i populary-
zowanie w środowiskach szkolnych postaw służących budo-
waniu społeczeństwa obywatelskiego. Finaliści Nagrody im. 
Anny Radziwiłł zostali m.in. wyróżnieni za tworzenie tradycji 
szkoły w oparciu o wartości patriotyczne, a także za współ-
pracę danej placówki w ramach realizowanych projektów 
z instytucjami i organizacjami  działającymi w środowisku 
lokalnym, w tym z organizacjami pozarządowymi.

Imprezę cechował odświętny i podniosły nastrój, który 
tworzyli przede wszystkim zaproszeni goście oraz gospoda-
rze gali. Dyrektorom przybyłym z całego kraju towarzyszyli 
bowiem kuratorzy oświaty, wizytatorzy, starostowie, bur-
mistrzowie i wójtowie. Pani minister Katarzyna Hall oraz 
członkowie kapituły wszystkim finalistom gratulowali cięż-
kiej i żmudnej drogi  przebytej w eliminacjach, w gąszczu 
przeróżnych i nierzadko skomplikowanych kryteriów, którym 
stawiono czoła. 

Tak jak inni finaliści konkursu, pani Anna Kosowicz otrzy-
mała: Dyplom Ministerstwa Edukacji Narodowej oraz pa-
miątkowe pióro. Życzymy Pani Dyrektor dalszych sukcesów 
w budowaniu społeczeństwa obywatelskiego. Biorąc pod 
uwagę jej kreatywność, kompetencje, otwartość na wszelkie 
nowości i propozycje współpracy z różnorodnymi instytucja-
mi działającymi na rzecz oświaty, sądzić należy, iż sprzyjać to 
będzie osiąganiu celów społecznych i szerzeniu aktywności 
obywatelskiej.

Finał konkursu dla dyrektorów szkół 
o nagordę im. Anny Radziwiłł

W dniu 17 grudnia 2010 roku, w sali im. Anny Radziwiłł w Ministerstwie Edukacji Narodowej w Warszawie 
odbył się finał konkursu dla dyrektorów szkół o nagrodę im. Anny Radziwiłł. Minister Katarzyna Hall, wręczyła 
nagrody finalistom konkursu „Szkoła obywateli”. Wśród nich znalazła się dyrektor Publicznej Szkoły Podstawo-
wej im. Tadeusza Kościuszki w Połańcu, Anna Kosowicz.

Gratulacje złożył siostrzeniec Anny Radziwiłł Stefan Dunin-Wąsowicz.

Od lewej: minister edukacji narodowej Katarzyna Hall, dyrektor Publicznej Szkoły 
Podstawowej im. Tadeusza Kościuszki w Połańcu Anna Kosowicz i dyrektor II LO 

w Końskich Beata Salata.

Andrzej Kowalik

PRZEDSZKOLAKI W BIBLIOTECE PEDAGOGICZNEJ

Biblioteka 
na czas spo-
tkania stała 
się miejscem 
magicznym. 
K o l o r o w e 
d e k o r a -
cje, balony, 
w y s t a w y 
książek oraz 
p l u s z o w e 
m a s k o t k i 
stworzyły baj-

kowy świat. Dodatkową niespodzianką dla dzieci było spo-
tkanie z wróżką, która wprowadziła maluchy w baśniowy 
nastrój. Zadawane przez nią zagadki pobudziły dzieci do 
aktywnego uczestnictwa oraz dostarczyły wiele atrakcji. Z 

dużym zainteresowaniem przedszkolaki wysłuchały również 
czytanej bajki. Bardzo chętnie uczestniczyły w kalamburach 
oraz śpiewały piosenki. Każdy sześciolatek został odzna-
czony plakietką „Przedszkolak w Bibliotece Pedagogicz-
nej w Staszowie” oraz otrzymał słodki upominek. Odwie-
dziny dzieci w naszej bibliotece zakończyły się zabawą w 
lokomotywę, zwiedzającą pomieszczenie biblioteki.

Celem tego spotkania było rozbudzanie zainteresowań 
czytelniczych przedszkolaków, jak również uświadomie-
nie im, że czytanie jest przyjemne, przynosi wiele radości, 
uczy oraz rozwija pamięć i wyobraźnię.  Podczas tej wizyty 
dzieci poznały naszą bibliotekę, nauczyły się jak wypożyczać 
książki, jak należy o nie dbać i je szanować. 

Takie wesołe spotkanie przysporzyło wiele radości nie 
tylko dzieciom, ale również nam dorosłym. Od nas, doro-
słych, zależy, w jaki sposób wprowadzimy dziecko w nie-
zwykły świat książek.

„Przedszkolak zwiedza bibliotekę – gdzie mieszkają książki” to hasło spotkania, które odbyło się 27 stycznia w Bibliotece 
Pedagogicznej w Staszowie. Bibliotekę odwiedziła wówczas po raz pierwszy integracyjna grupa 6-latków z Przedszkola nr 8.

Ewelina Sajda
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Służba Duszpasterska ZWZ-AK na ziemi sandomiersko – 
staszowskiej podczas okupacji niemieckiej w latach 1939-1944 

W formie zorganizowanej służba 
duszpasterska w Wojsku Polskim 
występuje od roku 1690, ale księża już 
wcześniej brali udział w wyprawach 
wojennych. Kapelani wojskowi byli 
w I Rzeczypospolitej do 1795 r., następ-
nie w armii Księstwa Warszawskiego 
i Królestwa Kongresowego, także pod-
czas powstań narodowych. Z powsta-
nia styczniowego 1863-64 znana jest 
postać księdza Stanisława Brzóski, 
naczelnego kapelana woj. podlaskiego. 

W czasie I wojny światowej księża 
kapelani nieśli posługę religijną w Legio-
nach Polskich, w I Korpusie Polskim gen. 
Józefa Dowbor – Muśnickiego w Rosji, 
w Armii Polskiej gen. Józefa Hallera we 
Francji i w innych polskich formacjach. 
Po odzyskaniu przez Polskę niepodle-
głości, odrodziło się też duszpaster-
stwo wojskowe. Pierwszym Naczelnym 
kapelanem (od 4 XI 1918r.) był ksiądz 
Jan Pajkert, pochodzący z diecezji San-
domierskiej. Dnia 5 II 1919 r. Stolica 
Apostolska ustanowiła Biskupem Polo-
wym sufragana warszawskiego Sta-
nisława Galla. Zorganizowana została 
Kuria Polowa. Z okresu wojny polsko 
– bolszewickiej 1920 r. znani są: ksiądz 
Ignacy Jan Skorupka, który z krzyżem 
w ręku prowadził żołnierzy do ataku 
i poległ pod Ossowem na przedpolach 
Warszawy; ksiądz Władysław Miegoń 
z ziemi sandomierskiej, w latach 1916 
– 1917 wikary w Staszowie, a następ-
nie kapelan batalionu morskiego, 
z którym walczył w pierwszej linii pod 
Ostrołęką. Odznaczony Krzyżem Vir-
tuti Militari i Krzyżem Walecznych. 
Konkordat między Stolicą Apostolską 
a Polską z 1925 r., zatwierdził katolickie 
duszpasterstwo wojskowe i Ordyna-

Referat został wygłoszony 25 marca br., podczas spotkania słuchaczy ,,Uniwersytetu Trzeciego Wieku” w Staszowie. 

riat Polowy, określił zasady jurysdykcji 
Biskupa Polowego i księży kapelanów. 
Od 1933 r. Biskupem Polowym i Naczel-
nym Dziekanem WP został Józef Feliks 
Gawlina. Posługę kapłańską, w struk-
turach Wojska Polskiego pełniło ponad 
100 księży. Wierzący wyznania ewange-
lickiego i prawosławnego mieli Naczel-
nych kapelanów i kapelanów, zaś woj-
skowym wyznania mojżeszowego prze-
wodził Naczelny Rabin WP. 

Od roku 1923 do VIII 1939, 
w Staszowie stacjonował I batalion 2 
pułku piechoty Legionów, w Sando-
mierzu dowództwo i dwa bataliony 

tego pułku oraz kościół garnizonowy. 
W Staszowie rolę tę pełnił kościół p.w. 
Ducha Świętego. Funkcje kapelanów 
pomocniczych, w latach 1923 – 1938, 
sprawowali księża: Jan Wróblewski, 
Władysław Osuch, Stanisław Żak, Józef 
Jędrysik; w 1939 r. prawdopodobnie 
ksiądz Stanisław Resztak lub Stanisław 
Lęgieć. Jak w całym Wojsku Polskim, 
także w batalionie staszowskim, życie 
religijne kadry i żołnierzy służby zasad-
niczej miało niejako dwa nurty: służ-
bowy (np. obowiązkowy udział wojska 
w świętach Wielkanocy, Bożego Ciała, 
w nabożeństwach poprzedzających 
święta państwowe i wojskowe, zor-
ganizowany udział żołnierzy w nabo-
żeństwie niedzielnym); prywatny (np. 
głęboka religijność, modlitwy przed 
posiłkami).

*  *  *
Po agresji Niemiec na Polskę, klęsce 

w 1939 r. i w konsekwencji okupacji 
kraju, w końcu września tego roku we 
Francji, następnie w W. Brytanii (będą-

cych w stanie wojny z Niemcami) utwo-
rzony został Rząd Polski gen. Włady-
sława Sikorskiego, powołany Naczelny 
Wódz i tworzyły się Polskie Siły Zbrojne 
na Zachodzie. Dawało to nadzieję, że 
wojna, która przybrała charakter świa-
towej, zakończy się zwycięstwem alian-
tów, w tym Polski. W kraju tworzyły się 
i podjęły walkę z Niemcami, liczne orga-
nizacje konspiracyjne. ZWZ-AK stano-
wiła integralną część Wojska Polskiego, 
podlegała Rządowi RP i Naczelnemu 
Wodzowi na Zachodzie - miała zatem 
też służbę duszpasterską. Pierwszym 
Wikariuszem Generalnym WP w Kraju, 
od IX 1939 r. był ks. mjr Stefan Kowal-
czyk  „Biblia”. Po nim Biskup Polowy 
Józef Gawlina (przebywał na Zachodzie) 
wyznaczył, w Komendzie Głównej AK,  
Wikariuszem Generalnym i Zastępcą 
Biskupa Polowego w Kraju, ks. płk. 
Tadeusza Jachimowskiego „Budwicza”. 
Przewodniczył on Komisji Duchowień-
stwa w Delegaturze Rządu na Kraj i był 
członkiem podziemnego parlamentu, 
tj. Rady Jedności Narodowej. W Komen-
dzie Radomsko – Kieleckiego Okręgu 
ZWZ-AK Dziekanem duszpasterstwa był, 
mający związki rodzinne ze Staszowem, 
ks. Julian Maruszewski „Rogala”. Teren 
przedwojennego powiatu sandomier-
skiego wchodził w skład Obwodu 
ZWZ-AK Sandomierz, a w nim m. in. 
podobwody Staszów i Osiek. Kapela-
nem Obwodu przypuszczalnie był ks. 
Tadeusz Szlenzak „Jur” z Sandomierza, 
a po nim, od połowy 1943 r., ks. Jerzy 
Brodecki  „Szkarłatny Kwiat” z Goźlic. 
Dzisiejsze gminy: Szydłów, Łubnice, 
Oleśnica należały do Obwodu ZWZ-AK 
Busko, a jego kapelanem był ks. kpt. 
Henryk Peszko „Wicher”. W oparciu 
o rozkaz gen. W. Sikorskiego w sprawie 
podporządkowania organizacji wojsko-
wych w kraju Dowódcy Armii Krajowej, 
na ziemi sandomiersko – staszowskiej 
scaliły się z Obwodem ZWZ-AK Sando-
mierz: Organizacja Orła Białego (OOB) 
w Staszowie i Połańcu (OOB w Połańcu 
dowodził ks. Stefan Król, na pleba-
nii był punkt kontaktowy i magazyn 
broni); Narodowa Organizacja Woj-
skowa (NOW) i oddział „Jędrusiów” 
(obie w połowie 1943 r.). W strukturze 
NOW formalnie kapelanów nie było, 
ale wielu księży wspierało tę organi-
zację. W Staszowie współpracował ks. 

Ks. Władysław Miegoń.

Płk Jerzy Władysław Więckowski, podczas swojego 
wystąpienia.
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Stanisław Lęgieć, pomocy udzielał ks. 
Wacław Nagrodkiewicz. W Rytwianach 
przy wsparciu księdza Fornalskiego 
w tamtejszym klasztorze mieścił się 
magazyn NOW, którym zawiadywał 
organista ze Staszowa Władysław 
Amborski. W Tuczępach działał ksiądz 
Heleniak, a w Oleśnicy ks. proboszcz 

Antoni Król. W Goźlicach gm. Lipnik ks. 
Jerzy Brodecki kierował NOW, zaś na 
plebanii była broń i kurs podchorążych. 
Liczni księża proboszczowie, wikariu-
sze, zakonnice i kościelni z ziemi san-
domiersko – staszowskiej, nie będąc 
w konspiracji, działalność tę wspie-
rali posługą religijną i  wszechstronną 
pomocą. Ks. Stanisław Gorski z Osieka, 
ks. Stanisław Zbroja i Władysław 
Sygiet z Połańca, ks. Tomasz Zadęcki 
z Klimontowa ostrzegali żołnierzy kon-
spiracji i mieszkańców przed grożą-
cymi aresztowaniami i „łapankami”. Za 
wiedzą i zgodą ks. T. Zadęckiego w Kli-
montowie, na wieży kościoła p.w. Św. 
Jacka, pracowała przez 3 lata radiosta-
cja Obwodu AK Sandomierz, naprowa-
dzająca alianckie samoloty ze zrzutami 
zaopatrzenia. W skrytce, na korytarzu 
klasztoru był magazyn broni placówki 
AK pod opieką kościelnego Adama 
Żebrowskiego. Zakonnice z klasztoru 
z przełożoną Marią Herman prowadziły 
działalność charytatywną, tutaj był 
punkt przerzutu prasy konspiracyjnej, 
tajne nauczanie, schronienie dla żoł-
nierzy AK, BCh. W Staszowie, pomoc 
rannym i chorym niosły siostry zakonne 
szarytki, zwłaszcza Helena Soszyńska 
i Maria Słomska. W Sandomierzu, ban-
daże dla służby sanitarnej Obwodu 
przygotowywała siostra zakonna Kazi-
miera Zawadzka. Zasadniczym celem 
ZWZ-AK było przygotowanie przeciwko 
Niemcom ogólnokrajowego powstania 
i wywołanie go w sprzyjających warun-

kach, a także powstańcze opanowa-
nie terenu i odtworzenie sił zbrojnych. 
Warunki do wystąpienia zbrojnego AK 
powstały, gdy w połowie lipca 1944 r. 
Armia Czerwona przekroczyła Bug i San 
oraz szybko zbliżała się do Wisły, w tym 
ku przeprawom w rejonie Sandomie-
rza. Dnia 17 i 24 VII 1944 r. Komendant 
Radomsko – Kieleckiego Okręgu AK 
wydał rozkazy precyzujące zadania na 
okres walki w  Akcji „Burza”. Od dnia 
20 VII w Obwodzie AK Sandomierz obo-
wiązywał okres czujności, od 22 pogo-
towie, a 26 VII mobilizacja. W I rzucie 
Obwód zmobilizował 1130 żołnierzy, 
a współdziałające BCh 350. Z utwo-
rzonych początkowo kompanii, bata-
lionów, odtworzony został 2 ppLeg. 
AK (dowódca Antoni Wiktorowski 
„Kruk”). Mobilizacji podlegali też czte-
rej księża kapelani (1 na szczeblu pułku 
i 3 w batalionach). Przybyło dwóch. 
Ks. Tadeusz Szlenzak „Jur” w I batalio-
nie sandomierskim, który dnia 30 VII 
został przez Niemców rozbity w rejonie 
Pielaszów – Wesołówka. Ks. Szlenzak 
ocalał, ale wycofując się w kierunku 
Ożarowa, utracił kontakt z pułkiem. 
Drugi z księży Jerzy Brodecki „Szkar-
łatny Kwiat”, początkowo przy II bata-
lionie, objął duszpasterstwo pułku. Po 
pewnym czasie kapelanem II batalionu 
został ks. Paweł Sobik ps. „Krasnodęb-
ski”, „Jacek” (z Obwodu AK Busko). 
Po włączeniu do pułku batalionu kpt. 
Eugeniusza Kaszyńskiego „Nurta” 
wraz nim przybył kapelan ks. Zygmunt 
Głowacki „Jaskólski”. W III batalionie 
ksiądz kapelan NN „Osika”. 2 ppLeg.
AK wraz z 3 (kapelan ks. Feliks Kowalik 
„Andrzej”) i 4 ppLeg. AK (kapelan ks. 
Henryk Peszko „Wicher”, żołnierze m. in. 
z podobwodu Szydłów) weszli w skład 
2 Dywizji Piechoty Legionów AK, a jej 
kapelanem został ks. „Jaskólski”. Nie 
dotarł do dywizji przewidywany na tę 
funkcję ks. Stanisław Resztak „Gram” 
z Niemirowa. 2 DPLeg. AK wraz z 7 DP 
AK stanowiły Kielecki Korpus AK, a jego 
kapelanem był ks. Julian Maruszewski 
„Rogala”. Do zadań księży kapelanów 
w pułku należało m. in.: organizowanie 
nabożeństw, wygłaszanie kazań, słu-
chanie spowiedzi i udzielanie komunii, 
udzielanie przed bitwą powszechnego 
rozgrzeszenia, grzebanie zmarłych 
i poległych, ewidencja grobów. Podczas 
bitew księża kapelani przebywali przy 
punktach sanitarnych, świadcząc tam 
posługę religijną rannym i umierają-
cym. Księża kapelani przeszli cały szlak 
bojowy pułku, tj. walki w Sandomier-
skiem, marsz na pomoc powstańcom 
Warszawy, liczne bitwy na zapleczu 

frontu na Kielecczyźnie. Dzielili losy żoł-
nierzy aż do rozformowania 2 ppLeg.
AK, gdy front zastygł na wiele miesięcy, 
zbliżała się zima, nie było warunków do 
pobytu w lesie. Księża kapelani wrócili 
do konspiracji. Żołnierze z Obwodu AK 
Sandomierz, którzy wcześniej nie ode-
szli do konspiracji, wytrwali w lesie do 
początków grudnia 1944 r., a na „meli-
nach” w rejonie Bodzentyna doczekali 
styczniowej 1945 r. ofensywy Armii 
Czerwonej. Liczni z nich, w pierwszych 
latach PRL, doznali wielu krzywd i cier-
pień, także kapelani jak np. ks. Henryk 
Peszko.

 *  *  *
W latach II wojny światowej księża 

kapelani byli wszędzie tam, gdzie wal-
czyły polskie regularne siły zbrojne. 
Kierowani na Zachodzie przez Biskupa 
Polowego Józefa Gawlinę byli w Armii 
gen. W. Andersa w ZSRR i na całym jej 
szlaku tułaczym, także pod Narwikiem, 
Tobrukiem, w dywizjonach lotniczych 
i Marynarce Wojennej, pod Monte Cas-
sino, pod Arnhem, z dywizją pancerną 
gen. Maczka pod Falaise we Francji. 
Z żołnierzami idącymi ze Wschodu 
był kapelan Wilhelm Kubsz z 1 Dywi-
zją Piechoty w Sielcach n/Oką, pod 
Lenino, a w 1 Armii WP już jako Dzie-
kan Generalny. Księża kapelani prze-
szli szlak bojowy przez Wał Pomorski, 
Kołobrzeg aż do Berlina i nad Łabę; z 2 
Armią WP w walkach pod Budziszynem 
i pod Pragę czeską. Wielu poległo, liczni 
otrzymali Krzyże Virtuti Militari i  Krzyże 
Walecznych. Po wojnie, w Ludowym 
Wojsku Polskim, nie został przywró-
cony Ordynariat Polowy, aż do stycz-
nia 1991 r. istniał Generalny Dziekanat, 
księża kapelani otrzymywali jurysdykcję 
kościelną od ordynariuszy macierzy-
stych diecezji. W III RP, dnia 21 I 1991 r. 
przywrócony został Ordynariat Polowy 
WP. Papież Jan Paweł II mianował 
Biskupem Polowym ks. Biskupa Leszka 
Sławoja Głódzia. Utworzone zostały 
parafie wojskowe, ośrodki duszpa-
sterskie, Katedra Polowa WP, kościoły 
garnizonowe. Kolejnym Biskupem 
Polowym był Tadeusz Płoski, tragicznie 
zmarły w katastrofie samolotowej pod 
Smoleńskiem. Od niedawna funkcję tę 
sprawuje Biskup Józef Guzdek. Księża 
kapelani są wszędzie tam, gdzie nasi 
żołnierze, także w Iraku, Afganistanie, 
w misjach pokojowych na Wzgórzach 
Golan, na Bałkanach. Wojsko, przy 
udziale księży kapelanów – znowu jak 
w II RP – bierze czynny udział w życiu 
religijnym kraju.

Tekst: Jerzy Władysław Więckowski
Kraków, marzec 2011 r.

ks. Wacław Nagrodkiewicz.
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Patriotyzm. Honor .Obowiązek. Te znane słowa, nazywające pojęcia – szczególne, niecodzienne, niepospo-
lite, które oznaczają najważniejsze wartości – są istotne dla człowieka, dla narodu, dla państwa. Mówimy o nich 
zazwyczaj w kontekście doniosłych wydarzeń. Odwołujemy się do ich istoty, idei, czy wymowy, w odniesieniu do 
konkretnych ludzkich zachowań. Ważymy ich prawdziwą wartość i sens w chwilach przełomowych, decydują-
cych o losie społeczeństwa, jakiejś zbiorowości, czy też grupy obywatelskiej.

Przywołuję te wyrazy, wyjęte z najwyższej półki zasobów naszego języka, dodaję do nich jeszcze inne, jak: 
Ojczyzna, Bohaterstwo, Sprawiedliwość, Prawo, Odpowiedzialność ( pisane wielka literą ) w związku z dwiema 
sprawami. 

Pierwsza to społeczne działania grupy mieszkańców „Inicjatywa Obywatelska” dotyczące zmiany nazw nie-
których staszowskich ulic .

Dyskusja na ten temat trwa z przerwami ponad dwadzieścia lat i nic, jak dotąd , nie zmieniło się dla mieszkań-
ców ulic: M.Nowotki, J.Krasickiego, H.Sawickiej, K.Świerczewskiego, A.Zawadzkiego, 25-lecia PRL czy wreszcie 
PKWN.

Nie muszę informować Szanownych Czytelników, kim byli, i jak „zasłużyli się” naszej Ojczyźnie, jaką rolę 
spełniał PKWN oraz, z jakiego powodu powinniśmy gloryfikować 25.rocznicę powstania PRL. Nie muszę, bo starsze pokolenie doskonale zna 
tę najnowszą historię Polski. Rozumie polityczne i społeczne jej uwarunkowania. Dobrze pamięta manipulacje i propagandę władz peerelu. 
Wiem też, że dzieci i wnukowie otrzymali od ojców i dziadków dawkę solidnej wiedzy, a szkoła ją skutecznie  uzupełniała.

Dostrzegam „belkę w swoim oku” i czuję się, jako wieloletnia nauczycielka i radna(bezradna?) dwu kadencji, odpowiedzialna w jakimś 
stopniu za próby władz samorządowych, które skutecznie nie przeprowadziły tej administracyjnej „operacji”. Napotykały zresztą na ogromny 
opór mieszkańców, który związany był jedynie z kosztami finansowymi, jakie musieliby oni ponieść za wymianę dokumentów. 

A dzisiaj? Grupa ludzi powróciła ponownie do starej, niezałatwionej sprawy i „oddając szacunek miastu i mając na uwadze jego dobro” 
zwróciła się do Pana Burmistrza i Rady Miejskiej, powołując się na pismo sprzed lat, prezesa Instytutu Pamięci Narodowej śp. Janusza Kurtyki 
do Rady Miejskiej w Staszowie, o ponowne rozpatrzenie zmiany nazw ulic”, których dalsze utrzymywanie jest sprzeczne z polską konstytu-
cją, stanowi pogardę dla polskiego prawodawstwa i dorobku pokoleń walczących o wolną i niepodległą Polskę”. Powołano się na artykuł l3 
Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 2 kwietnia l997 roku. Popieram tę inicjatywę także z powodu wychowawczego oddziaływania 
istniejących nazw na młode pokolenie. 

Trzeba je (nazwy) zmienić, żeby nie utrwalać w umysłach młodzieży negatywnych wzorców, których i tak już w nadmiarze, dostarcza 
współczesna rzeczywistość. To odpowiedzialność i patriotyczny obowiązek społeczeństwa i władz miasta właśnie wobec młodych, którzy 
wyjeżdżając ze Staszowa, nie będę się wstydzili w towarzystwie kolegów, na uczelni, w bibliotece, czy innych publicznych miejscach, swo-
jego staszowskiego adresu.

 I druga sprawa, która skłoniła mnie do przypomnienia wielkich słów – kluczy. Wywołują one ogromne emocje i różnorakie skojarzenia. 
Mieszczą  bowiem w swoich znaczeniach i zakresie odniesienia do historii, ale także do dnia dzisiejszego i przyszłości. Powinno się  je wyma-
wiać z należytym szacunkiem i powagą, stosownie do właściwych treści i miejsca wypowiedzi .Czy tak  jest?  Skądże.

Ich wielkość przestaje istnieć. Zdewaluowała się właśnie... w wypowiedziach. Czyich? 
Nie mówię tu o potocznej rozmowie uczniów na przystanku autobusowym w Rynku. Tam też nie ma żadnej wrażliwości na ojczystą 

mowę. Nie będzie jednak dzisiaj o nich, choć czuję niemal fizyczny ból, gdy słyszę coraz to nowe przekleństwa i wulgarne słowa. 
Co jednak dzieje się w moim polonistycznym sercu, nie umiem wyrazić poprawną polszczyzną, gdy ,,przemawiają” do siebie, nie do nas, 

wybrańcy narodu, posłowie.
Nie powinnam propagować nieparlamentarnych (w polskim parlamencie !!!) wypowiedzi, takiegoż słownictwa, frazeologii, porównań, 

ale uczynię to dla zobrazowania problemu.
Wstydzę się tak po ludzku tych słów nienawiści i pogardy. A przecież oni, nasi przedstawiciele, „poczuwają się do odpowiedzialności za 

naród, mówią w jego imieniu”. Być może prezentuję inny typ wrażliwości czy uczuciowości, bo nie czuję się wcale upokorzonym obywate-
lem „dziadowskiego” kraju, którego „dziadowski” premier ma odpowiedzieć na „proste” pytanie pani poseł:

- „Czy pan wie, na jakiej jest pan ścieżce i na jakim kursie, i kto pana naprowadza?” 
Dla mnie to istny horror. Boję się takich bolesnych skojarzeń. Pamiętam tę straszliwą tragedię smoleńską, mocno ją przeżyłam, jak wszy-

scy Polacy, dlatego te niepokojące, delikatnie mówiąc, sformułowania budzą mój gwałtowny sprzeciw.
Rozumiem. Można krytykować. Można surowo oceniać. Można mieć odrębne zdanie. Można prezentować zupełnie inne poglądy. 

Można. Ale...
Co stało się z nami? Gdzie podziało się prawo Polaka do bycia „prawdziwym Polakiem”? 
Ojczyzna, Polska... ale jaka, czyja... wasza, nasza ?
Niepokój o Jej kształt wyrażał już Juliusz Słowacki, pisząc:
„ ... Szli krzycząc: ,,Polska ! Polska! - wtem jednego razu (...)
...Bóg z Mojżeszowego ukazał się krzaka,
Spojrzał na te krzyczące i zapytał: „Jaka?” 
Nadal nie umiemy dać odpowiedzi na to fundamentalne pytanie.
Bohaterstwo w czasie pokoju, gdzie... na sejmowej trybunie, w programie telewizyjnym, w pochodzie z pochodniami ? 
Czy to jest tylko, jak mówił poeta, T.Różewicz, „teatr na miarę naszych wielkich czasów” ? 
„Wielkie czasy”... gdzie w nich „wielkie” pojęcia, jak je teraz rozumiemy?
A może już nasz współczesny świat „wypadł z formy”, jak sugerował dramatopisarz, S. Mrożek ?
Co dzisiaj znaczy honor ? Ile istnieje prawd ? 
Kto weźmie odpowiedzialność za słowa i wypowiedzi, które pobudzają do gniewu, do walki z jakimś przeciwnikiem. Nawołują do 

zwątpienia w naszą dumę narodową. Wypaczają piękno i urok języka ojczystego. Szerzą niewiarę w istnienie dobra i solidarności. Wreszcie, 
kwestionują nasze prawo do życia w spokoju społecznym.

 Kto ? No, kto? 
Takie pytania na progu 2011 roku niepokoją w najwyższym stopniu. To nie jest mój świat... Ostatnie lata nauczyły mnie cierpliwości i 

życia z nadzieją. Poczekam.
Wierzę bowiem w siłę rozumu, w mądrość Polaków, w odrzucenie nienawiści i ocalenie najważniejszych wartości.
Wierzę w potrzebę prowadzenie racjonalnego dialogu o naszej przyszłości, ponieważ nie chciałabym żyć w kraju „Gdzie ani prawa ważą, 

ani sprawiedliwość/ Ma miejsca...” (Jan Kochanowski).
Wierzę nade wszystko w praworządność i dobre jutro mojej najbliższej Ojczyzny. Tu jest nasz świat...

TO NASZ ŚWIAT...

Jadwiga Szyszka
Styczeń 2011, Przedruk z Monitora Staszowskiego
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W uroczystości, której przewodniczył biskup sando-
mierski ks. dr Krzysztof Nitkiewicz udział wzięli m.in.: 
poseł Halina Olendzka, poseł Andrzej Pałys, wojewoda 
świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba, dyrektor Depar-
tamentu Promocji, Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki 
Jacek Kowalczyk, świętokrzyski wojewódzki konserwator 
zabytków Janusz Cedro, doradca marszałka wojewódz-

Opłatek w Rytwianach

Wernisaż w Pustelni

Ks. biskup dr Krzysztof Nitkiewicz otrzymuje od władz powiatu staszowskiego 
oraz miasta i gminy Staszów, obraz autorstwa Józefa Juszczyka przedstawiający 
rytwiański klasztor pokamedulski, wręczają: przewodniczący Rady Powiatu w 
Staszowie Damian Sierant, wicestarosta Michał Skotnicki, burmistrz Staszowa 

Romuald Garczewski i starosta staszowski Andrzej Kruzel ( przemawia ).

Już po raz dziesiąty w dniu 8 stycznia br. w rytwiańskiej Pustelni Złotego Lasu, na corocznym ,,opłatku” spotkali 
się miłośnicy i dobrodzieje tego wyjątkowego miejsca, którego początek datuje się na lata dwudzieste XVII w. 

twa świętokrzyskiego Zdzisław Wojciechowski, prze-
wodniczący Rady Powiatu w Staszowie Damian Sierant, 
starosta staszowski Andrzej Kruzel, wicestarosta Michał 
Skotnicki, burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald 
Garczewski, zastępca burmistrza Henryka Markowska, 
wójt gminy Rytwiany Grzegorz Forkasiewicz, wójt gminy 
Łubnice Anna Grajko, a także przedsiębiorcy, prawnicy 
i artyści z terenu powiatów: staszowskiego, tarnobrze-
skiego, buskiego i sandomierskiego.

Spotkanie otworzył rektor kościoła pw. Zwiastowania 
Najświętszej Marii Panny w Rytwianach ks. kan. Wiesław 
Kowalewski, który serdecznie powitał gości, po czym przy-
bliżył zebranym historię prac i inicjatyw, jakie w Pustelni 
Złotego Lasu miały miejsce w minionym dziesięcioleciu, ze 
szczególnym uwzględnieniem udziału w tych dokonaniach 
licznego grona przyjaciół i sponsorów. Kolejni mówcy, na 
czele z biskupem sandomierskim ks. dr. Krzysztofem Nit-
kiewiczem, również podkreślali znaczenie wspólnoty ludzi 
dobrej woli, jaka zgromadziła się wokół pokamedulskiego 
klasztoru, aby podnieść to miejsce ze stanu jaki utrzymy-
wał się przez ostatnie dziesięciolecia do obiektu, którym 
obecnie możemy szczycić się na arenie ogólnokrajowej 
i europejskiej. 

Tekst i foto: Jan Mazanka

Tekst i foto: Michał Skrętek

Niedzielne uroczyste zakończenie pleneru rozpoczęto 
o godz. 1030 mszą świętą w rytwiańskim klasztorze, 
następnie wszyscy uczestnicy przeszli do sali wystawienni-
czej kompleksu, gdzie odbyła się część oficjalna imprezy. 
Wśród zaproszonych gości byli m.in.: starosta staszowski 
Andrzej Kruzel, burmistrz miasta i gminy Staszów Romu-
ald Garczewski, nadleśniczy Adam Lubera, wójt gminy 
Rytwiany Grzegorz Forkasiewicz, Aleksandra Stachniak 
dyrektor Staszowskiego Ośrodka Kultury, Andrzej Wal-
czowski zastępca dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych 

W niedzielę 6 lutego br., odbył się w Pustelni Złotego Lasu w Rytwianach wernisaż prac artystów plastyków 
ze Staszowskiego Towarzystwa Przyjaciół Sztuk Pięknych. Profesjonalni malarze, biorący udział w plenerze: Jan 
Żukowski, Józef Juszczyk, Feliks Skowron, Norbert Palmer, Jadwiga Kotlarz, Władysław Sadłocha i Jerzy Marty-
nów, zaangażowali w swój projekt uzdolnioną plastycznie młodzież ze szkół powiatu staszowskiego.

Wystawę oglądają burmistrz Staszowa Romuald Garczewski wraz z małżonką 
Małgorzatą.

Oficjalnego otwarcia II pleneru malarskiego w Rytwianach dokonał ks. dyrektor 
Wiesław Kowalewski i starosta staszowski Andrzej Kruzel.

w Staszowie i Andrzej Wawrylak ze Staszowskiego Towa-
rzystwa Turystyczno Krajoznawczego. 

Oficjalnego otwarcia wernisażu dokonał ks. Wiesław 
Kowalewski dyrektor pokamedulskiego kompleksu klasz-
tornego, następnie głos zabrali: Jan Żukowski organiza-
tor imprezy, który dziękując za tak liczne przybycie zapro-
sił zebranych do podziwiania prac młodych artystów, sta-
rosta staszowski Andrzej Kruzel, burmistrz Romuald Gar-
czewski i nadleśniczy Adam Lubera, który przypomniał, że 
rok 2011 ogłoszony został przez ONZ Międzynarodowym 
Rokiem Lasów. Do tego faktu nawiązywała także tema-
tyka prezentowanych podczas wystawy dzieł. 
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Zespół ,,Barvinok” mięliśmy przyjemność gościć w czerwcu 2009 roku. Zdjęcie zrobione po koncercie w Kurozwękach, Petro Bojko – siódmy z lewej, w białej koszuli.

W liście, jaki przesłał naszemu przyjacielowi starosta 
staszowski Andrzej Kruzel czytamy m.in.: ,,Szanowny 
Panie Dyrektorze, z prawdziwą radością przyjęliśmy wia-
domość o uhonorowaniu Pańskiej osoby Orderem Uśmie-
chu, najwspanialszym medalem, jaki można otrzymać, bo 
wymyślonym przez dzieci, a więc pozbawionym wszel-
kich podtekstów: politycznych, społecznych i wszelkich 
innych. O randze Orderu i jego szlachetnej misji w świe-
cie, świadczy fakt, że w 1979 roku ówczesny sekretarz 
Generalny Organizacji Narodów Zjednoczonych Kurt Wal-
dheim, nadał mu rangę międzynarodową. Z wielkim zado-
woleniem witamy Pana w gronie dotychczasowych 915 
kawalerów Orderu z 45 różnych krajów, wśród których 
są między innymi: Jan Paweł II, Irena Sendlerowa, Matka 
Teresa z Kalkuty, XIV Dalajlama, król Arabii Saudyjskiej 
Abdullah bin Abdulaziz Al Saud, królowa Szwecji Sylwia, 
księżniczka Anna, Nelson Mandela, Jolanta Kwaśniewska 
czy Steven Spielberg. Każda z tych wybitnych osób, podob-
nie jak Pan oraz wszyscy pozostali kawalerowie Orderu, 
jak czytamy w jego opisie, ,,swoją działalnością przynosili 
dzieciom radość”, o czym mięliśmy możliwość wielokrot-
nie i naocznie się przekonać oglądając wspaniałe koncerty 
Pańskich Dzieci z Zespołu Barvinok. W myśl przyrzeczenia 
składanego przez każdego kawalera ,,Orderu Uśmiechu” 
życzymy Panu ,,bycia zawsze pogodnym i radość dzie-
ciom niosącym”, a znając Pana i Pańskie zamiłowanie do 

Dyrektor „Barvinoka” uśmiechniętym kawalerem

Podczas ceremonii odznaczenia w Winnickim teatrze im. Sadowskiego, od lewej: 
prezydent Winnicy Wołodymyr Grojsman, wicegubernator obwodu winnickiego 

Liubow Spirydonowa, Petro Bojko i członkowie Kapituły Orderu.

W dniu 21 lutego br., na scenie teatru im. Sadowskiego w Winnicy, dyrektor zespołu pieśni i tańca ,,Barvi-
nok”, zasłużony artysta Ukrainy Petro Bojko otrzymał „Order Uśmiechu”. Wniosek o to zaszczytne wyróżnienie 
złożyły dzieci, członkowie zespołu - chłopcy i dziewczęta w wieku od 5 do 17 lat. Sam Petro Bojko po otrzymaniu 
orderu powiedział: „To odznaczenie jest na tyle cenne i unikalne, że zobowiązuje do tego, jakim w przyszłości 
muszę być, razem ze swoimi pedagogami. Pragnę podziękować dzieciom. Jednak nie za to, że zgłosiły moją kan-
dydaturę do odznaczenia tym orderem, a za to, jakimi są. Jakimi wychodzą codziennie na scenę. Chcę podzięko-
wać swoim kolegom-pedagogom nie tylko za ich pracę, ale za to, że wkładają oni w tę pracę całą swoją duszę 
i serce. Chcę również podziękować rodzicom dzieci, nie tylko za to, że niezależnie od deszczu, śniegu czy mrozu, 
prowadzą dzieci na próby do zespołu „Barvinok”, ale także za to, że oddają pod moją i moich kolegów opiekę 
swoje dzieci. Ufacie temu, jak my z nimi pracujemy”. 

twórczej pracy z dziećmi, uważamy te życzenia, za czystą 
formalność. Prosimy również o przyjęcie najlepszych 
życzeń wszelkiej pomyślności w życiu rodzinnym. Uściski 
i ucałowania dla wszystkich członków Zespołu ,,Barvi-
nok”. Wszystkich chętnych do obejrzenia tego wyjąt-
kowego 60 – osobowego zespołu pieśni i tańca oraz 
poznania dyr. Petro Bojko, już teraz możemy zaprosić 
na ,,Szklarki” w roku następnym 2012. Zaproszenie, 
wystosowane do winniczan przez starostę Andrzeja 
Kruzla i prezesa Tadeusza Wrześniaka zostało przyjęte 
z zadowoleniem. Tekst i foto: Jan Mazanka


